
از خاموشی گسترده در دولت گذشته تا مدیریت مطلوب در سال جاری

دولت سیزدهم چگونه خاموشی ها را متوقف کرد؟
چهار شنبه      19 مرداد 1401     سال هفتم     شماره 1115      8 صفحه     3000 تومان
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 تکلیف بانک مرکزی
وز رسانی فصلـی   در به ر
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خانه  هنر   میرا

اثربخشی دلار کاهش می یابد

پاسخی به ابهامات تجارت 
وبلی_ ریالی ر

رئیسی در پیامی به مناسبت روز خبرنگار:

تعالی ایـران جز در سایه 
اطلاع رسانی منصفانه به دست 

نخواهد آمد

وجود 7۳۴ پایگاه و ۱7۰۰ مشاور در سراسر کشور

برای انتخاب رشته چقدر باید 
هزینه کنید؟

توضیح سازمان اموال تملیکی درباره ماجرایی عجیب در بوشهر

تخلیه غیرقانونی ۳۰ کانتینر وارداتی

صفحه 5

صفحه 3

صفحه 2

صفحه 7

صفحه 4

آگهی مناقصه )نوبت دوم(
مناقصه عمومی دو مرحله ای)همراه با ارزیابی کیفی(

شرکت ملی حفاری ایران

موضوع مناقصه: خرید قطعات و لوازم مربوط به دستگاههای حفاری به شرح ذیل 
 مشخصات مناقصه: 

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

11.088.000.000قطعات تهویه0034018شرکت ملی حفاری ایران
روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

 بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50(روش ارزیابی 
نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه: 

دریافت اسناد توسط شرکت
توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir محل دریافت
–گروه مناقصات تلفن تماس   061-34148795

تحویل اسناد به شرکت

 14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد آخرین مهلت

محل تحویل
ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از 
میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره 

تماس 34148569 – 061-34148580
تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(: 

555/000/000       ریال تقاضای خرید شماره   0034018مبلغ تضمین 

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران

 )IR350100004001114006376636 :شماره شبا(
-و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.

روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

 تذکر: با توجه به بخشــنامه شــماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان 
حضوردرمناقصات،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه  www.setadiran.ir  الزامی می باشد. 

www.nidc.ir         http://sapp.ir/nidc_pr    کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران 

شناسه آگهی: 1359150 

شرکت ملی نفت ایران

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/05/18           تاریخ نوبت دوم: 1401/05/19

موضوع مناقصه عمومی: لکه گیری آسفالت معابر در سطح منطقه بافت تاریخی
مبلـغ و نـوع سـپرده شـرکت در مناقصـه: مبلـغ ضمانـت شـرکت در مناقصـه بـه صورت مقطـوع و بـه میزان 
320.500.000 ریـال کـه مـی توانـد بـه صـورت واریـز وجه نقـد بـه حسـاب سـپرده 2052146731 بانک 
تجـارت بـه نـام منطقـه بافـت تاریخی شـهرداری یـزد و یا بـه صـورت ضمانت نامـه بانکـی )دارای اعتبار سـه 

ماهـه(   و یـا چـک بانکـی )رمـزدار( در وجـه حسـاب مذکور باشـد.
مبلـغ و نـوع سـپرده انجـام تعهـدات: مبلـغ ضمانـت انجام تعهـدات در هنـگام عقد قـرارداد معـادل 5%  مبلغ  

کل  قـرارداد می باشـد.
نحوه تأمین اعتبار: از محل بودجه سال 1401 منطقه بافت تاریخی شهرداری یزد تأمین اعتبار می شود.

مهلـت خریـد و تحویل اسـناد: زمان خرید اسـناد مناقصه از تاریـخ  1401/05/19  تا  تاریـخ 1401/05/26  
و حداکثـر تاریـخ ارائـه پیشـنهاد قیمـت در سـامانه ستاد)سـامانه تـدارکات الکترونیکـی دولـت( بـه آدرس
setadiran.ir و تسـلیم مدارک)ضمانـت نامـه بانکـی( به دبیرخانه محرمانه حراسـت شـهرداری یـزد تا پایان 
وقـت اداری روز چهارشـنبه مـورخ 1401/06/09می باشـد و کلیه پیشـنهادات در سـاعت 10 روز پنج شـنبه 
مـورخ 1401/06/10 در دفترمدیـر منطقـه بافت تاریخی مفتـوح و با حضور اعضاء تصمیم گیری خواهد شـد.
محـل دریافـت اسـناد: تمامـی متقاضیـان مـی بایسـت جهـت خریـد اسـناد به سـامانه سـتاد )سـامانه تـدارکات 
الکترونیکـی دولـت( بـه آدرسwww.setadiran.ir مراجعـه نمایند. بدیهی اسـت در صورت عـدم رعایت این 
بنـد و واریـز وجـه، منطقـه بافـت تاریخی شـهرداری یزد نسـبت بـه اسـترداد آن هیچ گونـه مسـئولیتی ندارد.

مبلـغ فـروش اسـناد: مبلـغ فـروش اسـناد 750.000ریال که در سـامانه سـتاد درج گردیده)شـماره حسـاب 
2091510068 بانـک تجـارت بـه نـام منطقـه بافت تاریخی شـهرداری یزد( سـایر اطلاعات و جزئیـات مربوطه 

در اسـناد مناقصه مندرج اسـت.
محل انجام کار: شهر یزد ـ محدوده منطقه بافت تاریخی شهرداری یزد

 چنانچـه برنـده اول و دوم حاضـر بـه انعقـاد قـرارداد نشـوند سـپرده آنهـا بـه ترتیـب بـه نفع منطقـه بافت 
تاریخـی شـهرداری یـزد ضبط خواهد شـد.

 منطقه بافت تاریخی شهرداری یزد در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
 شـرکت در مناقصـه و دادن پیشـنهاد بـه منزله قبول شـروط و تکالیف شـهرداری یزد موضوع مـاده 10 آیین 

نامـه معاملات شـهرداری های مراکز اسـتان ها می باشـد.
 به این پیمان پیش پرداخت تعلق نمی گیرد.

 سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه مندرج می باشد.
 هزینه چاپ و نشر آگهی و کارشناسی به عهده برنده مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی
لکه گیری آسفالت معابر در سطح منطقه بافت تاریخی

روابط عمومی منطقه بافت تاریخی شهرداری یزد

شناسه آگهی:1362064

 فراخوان مناقصه یک مرحله ای عمومی
همراه با ارزیابی کیفی )فشرده( نوبت اول

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان قم در نظر دارد نســبت به برگزاری مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت جهت اجرای 
پروژه ذیل اقدام نماید :

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ برآورد )ریال(موضوعردیف

437.000.000.00014.740.000.000بهسازی و روکش آسفالت گرم بخشی از آزادراه قم -تهران1

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه الکترونیکی دولت) ستاد( به آدرس 
WWW.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1401/05/19 می باشد.
نوع تضمین شرکت در مناقصه: ضمانت نامه بانکی یا واریز وجه 

مهلت زمانی دریافت اسناد: از ساعت 08:30 روز چهارشنبه مورخ 1401/05/19 تا ساعت 14:30 روز دوشنبه مورخ 1401/05/24
مهلت زمانی ارائه پیشنهادها: تا ساعت 14:30روز شنبه مورخ 1401/06/05 در سامانه ستاد بارگزاری گردد.

تاریخ بازگشــایي پاكات هاي ارزیابی كیفي: پاکت ارزیابي كیفي مناقصه گران راس ســاعت 08:30 مورخ 1401/06/06 باز و توسط کمیته فنی بازرگانی 
مورد رسیدگي قرار خواهد گرفت.

 محل و زمان افتتاح پیشــنهادها: از ســاعت 12:30روز یکشــنبه مورخ 1401/06/06 در محل سالن جلسات اداره کل برگزار و در بستر سامانه ستاد 
ایران بازگشایی می گردد.

جهت کسب اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند به پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی http:\\iets.mporg.ir مراجعه 
و یا با شماره تلفن 7-37780426 025 تماس حاصل فرمایند.

ارائه پاکت الف به آدرس: قم - انتهای بلوار عمار یاسر – بلوار تعاون - مجتمع ادارات – اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم
شماره نمابر: 02537775583

مرکز تماس سامانه ستادایران جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: )شماره پشتیبانی سامانه: 1456(
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/05/19
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/05/22

ری و حمل و نقل جاده ای استان قم اداره کل راهدا
شناسه آگهی :1360393

آگهی مناقصه )نوبت دوم(
مناقصه عمومی دو مرحله ای)همراه با ارزیابی کیفی(

شرکت ملی حفاری ایران

موضوع مناقصه: خرید قطعات و لوازم مربوط به دستگاههای حفاری به شرح ذیل 
 مشخصات مناقصه: 

مبلغ برآورد )ریال/ارز(شرح تقاضاشماره تقاضا/ مناقصهنام مناقصه گزار

11.088.000.000قطعات تهویه0034018شرکت ملی حفاری ایران
روش ارزیابی کیفی مناقصه گران :

 بر اساس کسب حداقل امتیاز مربوط به معیارهای موجود در استعلام های ارزیابی کیفی که توسط متقاضیان شرکت در مناقصه تکمیل می شود، انجام می گردد.)حداقل امتیاز 50(روش ارزیابی 
نحوه دریافت/ تحویل اسناد مناقصه: 

دریافت اسناد توسط شرکت
توزیع اسناد از یک روز پس از چاپ آگهی نوبت دوم آغاز شده و تا 10 روز پس از آن ادامه خواهد داشتتاریخ شروع دریافت

از طرق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir محل دریافت
–گروه مناقصات تلفن تماس   061-34148795

تحویل اسناد به شرکت

 14 روز پس از آخرین روز دریافت اسناد آخرین مهلت

محل تحویل
ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به نشانی  www.setadiran.ir و اصل ضمانت نامه به آدرس اهواز- بلوار پاسداران بالاتر از 
میدان فرودگاه – شرکت ملی حفاری ایران – ساختمان پایگاه عملیاتی – طبقه اول پارت B – اتاق 107- دبیرخانه کمیسیون مناقصات- شماره 

تماس 34148569 – 061-34148580
تضمین شرکت در مناقصه )فرآیند ارجاع کار(: 

555/000/000       ریال تقاضای خرید شماره   0034018مبلغ تضمین 

انواع تضامین قابل قبول

ضمانتنامه بانکی و یا ضمانتنامه های صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی دارای مجوز فعالیت از بانک مرکزی
اصل فیش واریز وجه نقد به حساب شماره 4001114006376636  نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحت عنوان تمرکز وجوه سپرده شرکت ملی حفاری ایران

 )IR350100004001114006376636 :شماره شبا(
-و سایر تضمین های معتبر در آیین نامه تضمین معاملات دولتی به شماره  50659  ت / 123402 مورخ 94/09/22 مورد قبول و پذیرش می باشد.

روز ) برای یک بار در سقف مدت اعتبار اولیه قابل تمدید باشد(مدت اعتبار پیشنهاد/ تضمین

 تذکر: با توجه به بخشــنامه شــماره 98/138665 مورخ 98/04/03 معاونت پژوهش و فناوری وزارت نفت مبنی بربکارگیری ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( ثبت نام کلیه متقاضیان 
حضوردرمناقصات،مزایدات شرکت ملی حفاری ایران درپایگاه  www.setadiran.ir  الزامی می باشد. 

www.nidc.ir         http://sapp.ir/nidc_pr    کانال های  اطلاع رسانی شرکت ملی حفاری ایران 

شناسه آگهی: 1359150 

شرکت ملی نفت ایران

تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/05/18           تاریخ نوبت دوم: 1401/05/19

موضوع مناقصه عمومی: لکه گیری آسفالت معابر در سطح منطقه بافت تاریخی
مبلـغ و نـوع سـپرده شـرکت در مناقصـه: مبلـغ ضمانـت شـرکت در مناقصـه بـه صورت مقطـوع و بـه میزان 
320.500.000 ریـال کـه مـی توانـد بـه صـورت واریـز وجه نقـد بـه حسـاب سـپرده 2052146731 بانک 
تجـارت بـه نـام منطقـه بافـت تاریخی شـهرداری یـزد و یا بـه صـورت ضمانت نامـه بانکـی )دارای اعتبار سـه 

ماهـه(   و یـا چـک بانکـی )رمـزدار( در وجـه حسـاب مذکور باشـد.
مبلـغ و نـوع سـپرده انجـام تعهـدات: مبلـغ ضمانـت انجام تعهـدات در هنـگام عقد قـرارداد معـادل 5%  مبلغ  

کل  قـرارداد می باشـد.
نحوه تأمین اعتبار: از محل بودجه سال 1401 منطقه بافت تاریخی شهرداری یزد تأمین اعتبار می شود.

مهلـت خریـد و تحویل اسـناد: زمان خرید اسـناد مناقصه از تاریـخ  1401/05/19  تا  تاریـخ 1401/05/26  
و حداکثـر تاریـخ ارائـه پیشـنهاد قیمـت در سـامانه ستاد)سـامانه تـدارکات الکترونیکـی دولـت( بـه آدرس
setadiran.ir و تسـلیم مدارک)ضمانـت نامـه بانکـی( به دبیرخانه محرمانه حراسـت شـهرداری یـزد تا پایان 
وقـت اداری روز چهارشـنبه مـورخ 1401/06/09می باشـد و کلیه پیشـنهادات در سـاعت 10 روز پنج شـنبه 
مـورخ 1401/06/10 در دفترمدیـر منطقـه بافت تاریخی مفتـوح و با حضور اعضاء تصمیم گیری خواهد شـد.
محـل دریافـت اسـناد: تمامـی متقاضیـان مـی بایسـت جهـت خریـد اسـناد به سـامانه سـتاد )سـامانه تـدارکات 
الکترونیکـی دولـت( بـه آدرسwww.setadiran.ir مراجعـه نمایند. بدیهی اسـت در صورت عـدم رعایت این 
بنـد و واریـز وجـه، منطقـه بافـت تاریخی شـهرداری یزد نسـبت بـه اسـترداد آن هیچ گونـه مسـئولیتی ندارد.

مبلـغ فـروش اسـناد: مبلـغ فـروش اسـناد 750.000ریال که در سـامانه سـتاد درج گردیده)شـماره حسـاب 
2091510068 بانـک تجـارت بـه نـام منطقـه بافت تاریخی شـهرداری یزد( سـایر اطلاعات و جزئیـات مربوطه 

در اسـناد مناقصه مندرج اسـت.
محل انجام کار: شهر یزد ـ محدوده منطقه بافت تاریخی شهرداری یزد

 چنانچـه برنـده اول و دوم حاضـر بـه انعقـاد قـرارداد نشـوند سـپرده آنهـا بـه ترتیـب بـه نفع منطقـه بافت 
تاریخـی شـهرداری یـزد ضبط خواهد شـد.

 منطقه بافت تاریخی شهرداری یزد در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.
 شـرکت در مناقصـه و دادن پیشـنهاد بـه منزله قبول شـروط و تکالیف شـهرداری یزد موضوع مـاده 10 آیین 

نامـه معاملات شـهرداری های مراکز اسـتان ها می باشـد.
 به این پیمان پیش پرداخت تعلق نمی گیرد.

 سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مناقصه مندرج می باشد.
 هزینه چاپ و نشر آگهی و کارشناسی به عهده برنده مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی
لکه گیری آسفالت معابر در سطح منطقه بافت تاریخی

روابط عمومی منطقه بافت تاریخی شهرداری یزد

شناسه آگهی:1362064

 فراخوان مناقصه یک مرحله ای عمومی
همراه با ارزیابی کیفی )فشرده( نوبت اول

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای اســتان قم در نظر دارد نســبت به برگزاری مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت جهت اجرای 
پروژه ذیل اقدام نماید :

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ برآورد )ریال(موضوعردیف

437.000.000.00014.740.000.000بهسازی و روکش آسفالت گرم بخشی از آزادراه قم -تهران1

کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اســناد تا ارائه پیشــنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه الکترونیکی دولت) ستاد( به آدرس 
WWW.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 

الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1401/05/19 می باشد.
نوع تضمین شرکت در مناقصه: ضمانت نامه بانکی یا واریز وجه 

مهلت زمانی دریافت اسناد: از ساعت 08:30 روز چهارشنبه مورخ 1401/05/19 تا ساعت 14:30 روز دوشنبه مورخ 1401/05/24
مهلت زمانی ارائه پیشنهادها: تا ساعت 14:30روز شنبه مورخ 1401/06/05 در سامانه ستاد بارگزاری گردد.

تاریخ بازگشــایي پاكات هاي ارزیابی كیفي: پاکت ارزیابي كیفي مناقصه گران راس ســاعت 08:30 مورخ 1401/06/06 باز و توسط کمیته فنی بازرگانی 
مورد رسیدگي قرار خواهد گرفت.

 محل و زمان افتتاح پیشــنهادها: از ســاعت 12:30روز یکشــنبه مورخ 1401/06/06 در محل سالن جلسات اداره کل برگزار و در بستر سامانه ستاد 
ایران بازگشایی می گردد.

جهت کسب اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند به پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی http:\\iets.mporg.ir مراجعه 
و یا با شماره تلفن 7-37780426 025 تماس حاصل فرمایند.

ارائه پاکت الف به آدرس: قم - انتهای بلوار عمار یاسر – بلوار تعاون - مجتمع ادارات – اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم
شماره نمابر: 02537775583

مرکز تماس سامانه ستادایران جهت انجام مراحل عضویت در سامانه: )شماره پشتیبانی سامانه: 1456(
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/05/19
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/05/22

ری و حمل و نقل جاده ای استان قم اداره کل راهدا
شناسه آگهی :1360393

وزیر صمت بــا بیان اینکــه هم اکنــون تولید 
خــودرو کمتــر از ظرفیت اســت، گفــت: ما 
خودروی اقتصــادی و محصول جدیدی نداریم 
که متناســب با تقاضــا و قدرت خریــد عموم 
مردم باشد. ســید رضا فاطمی امین اظهار کرد: 
نمی توانیم از همه ظرفیت خودروســازی کشور 
اســتفاده کنیم، زیرا ما خــودروی اقتصادی و 

محصول جدیدی نداریم که متناســب با تقاضا 
و قدرت خریــد عموم مردم باشــد.وزیر صمت 
افزود: اگــر خودروســازان ما دو شــیفت کار 
کنند ما برای امســال ظرفیت مونتاژ ۳ میلیون 
و ۲۰۰ هزار دســتگاه را داریم و اگر ســه شیفت 
کار کنند ظرفیت بیشــتر هم می شــود، اما هم 
اکنون تولید کمتر از ظرفیت اســت، به طوری 

که که در سال گذشــته فقط ۹۰۰ هزار دستگاه 
خودرو تولید شد.نبود خودروی اقتصادی روی 
خط تولید یکی از نقایص صنعت خودروســازی 
است که البته شــرکت ایران خودرو تولید یک 
محصول جدید را آغاز کرده است ضمن اینکه ما 
هم در بخش واردات، مشوق هایی برای واردات 

خودروهای اقتصادی پیش بینی کرده ایم.

و انتقاد وزیر صمت از صنعت خودر



وزیر کشور:

وج زائران اربعین وجود ندارد مشکلی در گذرگاه های مرزی برای خر

پیام تبریک قالیباف به مناسبت روز خبرنگار:

مجلس، پذیرای نقدهای اصحاب رسانه است

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهار شنبه      ۱9 مرداد ۱۴۰۱    شماره ۱۱۱5

واقعی اقتصاد جنگ با علامت های غیر
علی اصغر سمیعی   اگر وضعیت اقتصادی کشــور را بررسی کنیم، 
در می یابیم کشــور قبل از هر چیــز و مهم تر از هر چیــز دیگر، نیاز به 
مسوولان اقتصادی مســتقل، مقتدر، با اراده و با جرات،  دارد که امور 
اقتصادی کشور را در دســت گرفته و اقدامات اصلاح گرانه و ریشه ای 

را آغاز کند.
به عبارتــی، باحذف هرگونه نــرخ  غیرواقعی، چه بــرای حامل های 
انرژی، چه بــرای تعرفه های گمرکــی، چه برای انــواع مالیات ها و 
عوارض ها و به خصوص برای ارز و واقعی شــدن قیمت ها، باعث شود 
تا قیمت ها به عنوان علامت کار خودشــان را به طــور صحیح انجام 

دهند.
چنانچه این گونه مســوولان شــجاع و مدبر و دلســوزی در راس امور 
اقتصادی کشــور قرار گیرند، با آزاد شــدن و رقابتی شــدن کســب 
و کار، احتمالا کســب انواع مجوزها هم از حالت ســختگیرانه و رانتی 
خارج می شــود و تمدید مجوزها هم بــرای فعالان اقتصــادی با انواع 

بهانه جویی ها روبه رو نخواهد شد.
اما بهترین کاری که یک مســوول اقتصادی که هم اکنون در راس یکی 
از نهادهای اقتصادی کشور است می تواند انجام دهد، اگر اراده و جرات 
اصلاح را در خود نمی بیند، این اســت که حداقل جرات کناره گیری از 
آن مقام را داشته باشد. اگر توانایی کار را در خود نمی بیند، حداقل کنار 
رود، تا انشاالله جایگزینی مناسب و صالح و با اراده و با جرات وارد شود و 

زمام امور اقتصاد را در کف بگیرد.
من بار دیگر تاکید می کند اقتصاد زمانی می تواند به شکوفایی و پویایی 
برسد که رقابت در آن واقعی باشد و این با چند نرخی بودن و امتیازهای 
ویژه برای برخــی از فعالان اقتصادی و با وجود مقررات دســت و پاگیر 
و محدودکننده و ســختگیرانه برای دادن مجوز یــا تمدید مجوز برای 

شغل های مختلف، ممکن نخواهد بود.
 اینکه مثلا صرافان را مجبور می کنند که سرمایه خودشان را تا چندین 
برابر بالا ببرند، یا آنها را به علت این که سنشــان مثلا از ۷۰ ســال بالاتر 
است از تصدی صرافی خود منع می کنند، یا خواستار مدارک تحصیلی 
خاص یا به قول خودشــان مرتبط از آنها می شــوند، کمکی به وضعیت 

اقتصادی کشور نمی کند.
زمانی می شود به شکوفایی اقتصادی کشــور امیدوار بود که تبعیض و 
رانت برداشته شود. حداقل درب اتاق مسوولات میانی به روی مراجع، 
)ارباب رجوع سابق( باز باشد و برای طرح مشکل با یک کارمند معمولی 
نیاز به کســب اجازه تلفنی از او نباشــد، یا حداقل کارمندها موظف به 

جوابگویی تلفن هایشان باشند.
بنده به عنوان یک ریش ســفید عرض می کنم ۲۰ ســال پیش وقتی 
می خواســتم مجوز صرافی را تمدید کنم، فقط ۴۸ ساعت طول کشید، 
ولی برای تمدید در دوره اخیر تا هم اکنون بیش از دو سال طول کشیده 

و هنوز حتی جواب نامه ما را نمی دهند.
 نمی خواهم موضوع را شــخصی کنم، ولی فقط بــرای ارائه تصویری 
از طــرز کار یکی از بهترین و مــورد اعتمادترین نهاد هــای اقتصادی، 

خواستم مثالی بیاورم.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:
اصلاح سیاست ارز ترجیحی به نفع مردم است

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی گفت: قطعا اصلاح 
هدفمندی یارانه ها، آثار و تبعاتی در بازار داشــته است اما این اقدام در 

مجموعه به نفع جامعه و مردم است.
مهدی طغیانی عضو کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، در 
رابطه با یک ساله شدن دولت سیزدهم و ارزیابی عملکرد حجت الاسلام 
رئیســی، گفت: وقتی دولتی کشور را بعد از هشت ســال به دولت بعد 
از خود تحویل می دهد، در ســال اول، تیم جدید بــرای آغاز روش ها و 

رویکردهای خود در حال برنامه ریزی است.
وی تصریح کرد: ارزیابی حرکت دولت سیزدهم در این مدت حدوداً یک 
ساله، نشان می دهد که گذشته از اقدامات بزرگی همچون ارز ترجیحی 
که به جهت انجام جراحی اقتصادی با میزانی سختی مواجه شده است، 
تیم رئیسی بر روی شناخت فرآیندها، برنامه ریزی برای اصلاح و بهبود 

متمرکز شده است.
طغیانی با تأکید بر اینکه عملکرد و نتیجه اقدامات دولت را باید در سال 
دوم و ســوم ارزیابی کنیم، عنوان کرد: می توان گفــت هنوز برای آنکه 
اقدامی به نتیجه رســیده باشــد و بتوانیم آن را مورد سنجش و ارزیابی 

قرار دهیم مقداری زود است.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اســلامی اظهار کرد: دولت 
جدید رویکردهای خاص خود را دارد. این دولت معتقد است که مردمی 
است و لازمه این نگرش آن اســت که با تشکل های مردمی، مجموعه ها 
و شــرکت های خلاق، مؤسســات اثرگذار علمی و فرهنگــی و فعالان 

حوزه های مختلف در ارتباط باشد.
وی افزود: دولت باید به ویژه در حوزه اقتصادی و مدیریتی، مسائل خود 

را با کمک این بخش های مردمی حل و فصل کند.
طغیانی در پاســخ به این سوال که انجام سفرهای اســتانی توانسته به 
تزریق امید به جامعــه و تولیدکنندگان داخلی کمک کند؟ عنوان کرد: 
قطعاً این طور خواهد بود. کســانی که در مجموعه های مختلف داخلی 
فعالیت می کنند، امیدشان این است که خروجی تلاششان دیده شود تا 

دولت نیز بتواند برای اصلاح امور از آنها استفاده کند.
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی خاطرنشان کرد: از 
سوی دیگر ماجرا نیز دولت به بخش کمک مردمی نیازمند است. لذا اگر 
دو طرف این ماجرا به خوبی دیده شــوند می توان اقدامات بسیار خوبی 

انجام داد.
وی در پاسخ به این ســوال که دولت در زمینه هدفمند کردن یارانه ها 
چگونه عمل کرده اســت؟ بیان کرد: هر اصلاحی ممکن اســت آثار و 
تبعاتی در پی داشته باشد اما باید به صورت میانگین و سرجمع بررسی 
کنیم که این آثار به نفع مردم بوده اســت یا به ضــرر منافع آنها خاتمه 

یافته است.
طغیانی خاطرنشــان کرد: با اصــلاح هدفمندی یارانه هــا، مقداری از 
یارانه هایی کــه در قالب واردات نهاده ها با ارز ترجیحی انجام می شــد، 
بهتر توزیع شده و به ســمت مصرف کننده نهایی آمده است. البته قطعاً 
این اقدام، آثار و تبعاتی در بازار داشته است، ولی در مجموع این اصلاح 

به نفع جامعه و مردم است.
وی تاکید کــرد: امیدواریم دولــت بتواند با ایــن اقدامات بزرگ در 
جهت اصلاح ساختار اقتصادی کشور اســتفاده کند به نحوی که هم 
به مصرف کننده و مردم کمک شود و هم ســاختار تولیدی را اصلاح 

کند.

یادداشت

تریبون
رئیس جمهــور گفــت: تعالی ایــران جز در ســایه 
اطلاع رســانی منصفانه به دســت نخواهــد آمد و روز 
خبرنــگار مجالی بــرای پاسداشــت حقیقت جویی، 
شــفافیت و حق مردم بر دانســتن و دسترسی آزاد به 

اطلاعات است.
 به نقــل از پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، 
حجت الاســلام ســید ابراهیم رئیســی در پیامی به 
مناسبت فرارســیدن ۱۷ مرداد، روز خبرنگار تصریح 
کرد: اینجانب با گرامیداشــت این مناســبت، از همه 
مرزداران حقیقت و مجاهــدان عرصه تبیین و آگاهی، 
قدردانی نموده و تقارن معنادار روز خبرنگار امسال را با 

عاشورای حسینی، تاکید مضاعفی بر وظیفه 
آگاهی بخشــی اصحاب قلــم و جهاد تبیین 
آنــان می دانم.متن پیام رئیــس جمهور به 

شرح زیر است؛بسم الله الرحمن الرحیم
روز خبرنگار فرصت مغتنمی برای قدردانی 
از کوشش کسانی است که در عرصه تبیین، 
آگاهی بخشــی و پاســداری از حقیقــت 

خستگی نمی شناسند.
در روزگاری که بدخواهان انقلاب اسلامی با تحریف و 
روایتگری مغرضانه به نبردی جدی و مستمر با حقیقت 
برخاســته اند، نقش اصحاب رســانه، در ایستادگی در 

برابر امواج تخریــب، دروغ و فریب، بیش از 
همیشه مهم است.

توســعه و تعالی ایــران اســلامی و تحقق 
آرمان های بلند انقلاب اســلامی، امام )ره( 
و رهبــری معظــم، بی تردید جز در ســایه 
نقش آفرینی مؤثر رســانه نگاران گرانقدر و 
اطلاع رســانی منصفانه و مسئولانه به دست 

نخواهد آمد.
روز خبرنــگار، علاوه بر گرامیداشــت مســئولیت و 
جایگاه مهــم خبرنــگاران، مجالی برای پاسداشــت 
حقیقت جویــی، شــفافیت و حق مردم بر دانســتن و 

دسترسی آزاد به اطلاعات است.
اینجانب با گرامیداشت این مناسبت، از همه مرزداران 
حقیقت و مجاهدان عرصه تبییــن و آگاهی، قدردانی 
نمــوده و تقــارن معنــادار روز خبرنگار امســال را با 
عاشورای حســینی، تاکید مضاعفی بر وظیفه آگاهی 

بخشی اصحاب قلم و جهاد تبیین آنان می دانم.
امیدوارم خبرنگاران عزیز، به تاســی از پیام آور بزرگ 
واقعه عاشــورا، حضرت زینب کبری )س( در رساندن 

پیام حق به گوش مردم، موفق و ثابت قدم باشند.
سید ابراهیم رئیسی
رئیس جمهوری اسلامی ایران

رئیس مرکز پژوهش های مجلس با بیان اینکه، کشور 
ما همچنان از فقدان اســناد رسمی قابل اتکای آمایش 
سرزمین رنج می برد، گفت: اسناد آمایشی دولت کمک 

چندانی به تدوین برنامه هفتم نمی کند.
 بابک نگاهداری در خصوص اهمیت آمایش سرزمین 
و توجه به این موضوع در تدوین برنامه هفتم توســعه، 
گفت: برای دســتیابی به عدالت منطقه ای و فضایی و 
نیز ایجاد تعادل میان انســان، فعالیت و فضا، دولت ها 
اقدام به برنامه ریزی فضایی یــا منطقه ای می کنند که 

در کشور ما از آن به آمایش سرزمین تعبیر می شود.
وی با اشــاره به اینکه با وجود گذشت حدود نیم قرن از 
آغاز مطالعات منطقه ای در ایران، کشــور ما همچنان 
از فقدان اســناد رســمی قابل اتکای آمایش سرزمین 
رنج می برد، تصریح کرد: تکلیــف برنامه های چهارم و 
پنجم توسعه بر تدوین این ســند به سرانجام نرسید و 
در لایحه برنامه ششم توســعه نیز دولت به این مسئله 
نپرداخت تا ســرانجام به پیشــنهاد نماینــده مرکز 
پژوهش هــای مجلس، تکلیــف دوباره تدوین ســند 

ملی آمایش ســرزمین و نیز اســناد آمایش 
اســتانی در کمیســیون تلفیق برنامه ششم 
توســعه مجلس به لایحه اضافه و در نهایت 
در قالب جز یک بند الف مــاده ۲۶ آن قانون 
به تصویب رســید.رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس خاطرنشان کرد: خوشبختانه این بار 
تلاش های نیمه کاره گذشــته تا حدی پیش 

رفت و اسناد آمایش ســرزمین همه استان های کشور 
تهیه شد؛ هر چند که این اســناد نیز دارای ضعف های 
فراوان بوده، با اسناد آمایش استان های دیگر هماهنگ 
نیست و اصل تقدم و تأخر اسناد آمایش ملی و استانی 
در مورد آنها رعایت نشده اســت؛ اما نفس تدوین این 

اسناد خود اقدام مبارکی محسوب می شود.
وی در تشریح اصل تقدم و تأخر اســناد آمایش ملی و 
اســتانی، توضیح داد: این موضوع به این معنا است که 
ابتدا باید سند ملی آمایش ســرزمین تدوین می شد و 
سپس مبتنی بر آن نقش اســتان ها در توسعه ملی در 
اسناد آمایش اســتانی تعیین می گشت اما به هر حال، 

اکنون نیز اســناد آمایش استانی با سند ملی 
تهیه شــده به هماهنگی لازم نرسیده و باید 
بر این مهم همت گماشــت.نگاهداری ادامه 
داد: در مورد خود ســند ملی آمایش نیز که 
در اسفند ماه ســال ۱۳۹۹ و در اواخر دولت 
قبل به تصویب رسیده است، هر چند تهیه و 
تصویب یک سند در زمینه آمایش سرزمین 
ملی قابل تقدیر بوده و می توان این تلاش را فاز صفری 
برای تدوین کامل ســند مذکور در نظر گرفت اما این 
ســند همانطور  که در ادامه تبیین می شود هنوز سند 

کامل، قابل اعتماد و اجرایی محسوب نمی شود.
وی افزود: ســند ملی آمایش ســرزمین پس از ترسیم 
یک چشــم انداز برای افق ۱۴۲۴ و بیان ۵ هدف اصلی، 
به ارائه ۲۴ راهبرد و ۲۲۵ سیاست سرزمینی پرداخته 
و در ادامه سازمان فضایی مطلوب و نیز الزامات تحقق 
و اجرایی شدن سند را برشــمرده است. علاوه بر اینکه 
بسیاری از راهبردها و سیاست ها ماهیتاً از جنس هدف 
بوده یا به شــکل کلی بیان شــده، هیچ اولویت بندی و 

زمان بندی در مورد آنها وجــود ندارد و به عبارت دیگر، 
محدودیت های زمان، بودجه و ظرفیت اجرایی کشور 

را در نظر نگرفته است.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس عنوان کرد: در بخش 
الزامات سند مشاهده می شــود که برخی از مهمترین 
تصمیمات و انتخاب هایی که باید در سند ملی آمایش 
سرزمین، به عنوان ســندی که به دنبال تمرکززدایی 
و تعادل بخشی میان سه عامل انســان، فعالیت و فضا 
است، تعیین تکلیف می شد، در کمال تعجب به آینده 
موکول شده اســت که از جمله آنها می توان به مواردی 
چون تعییــن اولویت های صنعتی ملی و اســتانی در 
ماده ۱۳، تعیین الگوی کشت ملی و منطقه ای در ماده 
۱۲، تهیه پیش نویس مصوبــه آب قابل برنامه ریزی در 
ماده ۱۱، تعیین منطقه بندی آمایشــی و تدوین اسناد 
آمایــش منطقه ای در مــاده ۸، تبیین الگــوی توزیع 
فضایی و محدوده مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در ماده 
۱۵ و تدوین لایحه اصلاح قانون تقســیمات سیاســی 

کشور در ماده ۱۰ اشاره کرد.

دولت

مجلس

خریدار   وزیر کشــور با بیان اینکه تدابیر 
لازم در گــذرگاه های مرزی کشــور برای 
برگزاری حماســه بزرگ پیاده روی اربعین 
اتخاذ شده اســت گفت:هیچگونه مشکلی 
در مرزهای ایران برای خروج زائران اربعین 

وجود ندارد.
 احمــد وحیــدی در بازدیــد از پایانــه و 
زیرساخت های اربعین حسینی در گذرگاه 
شــلمچه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار 
داشــت:تلاش ها و برنامه ریزی  خوبی برای 
آماده ســازی مرز شــلمچه به منظور عبور 
آســان و روان زائران اربعین حسینی انجام 

شده است.
وی افــزود: در خصوص تامیــن آب و برق،  
اســتقرار موکب ها و پیش بینی دروازه های 
خروجــی و ورودی در حــوزه گذرنامــه 
پیش بینی های خوبی انجام شــده تا زائران 
به هنگام تردد از این گذرگاه مرزی مشکلی 

نداشته باشند.
وحیــدی گفت:با توجــه به گرمــای هوا 
نصب ســایه بان، مه پاش در دستور کار قرار 
گرفته همچنین بیمارســتان شلمچه برای 
ارایه خدمات درمانی و بهداشــتی به زائران 

در حال تجهیز اســت.وی اظهارداشــت: 
هماهنگی  مرزی با طــرف عراقی در جریان 
است و شور و نشــاط خاصی در مرز شلمچه 
برای آماده ســازی مــرز برای اســتقبال و 
خدمات رســانی به زایران امام حسین)ع( 

حاکم است.

زائران سفر به عتبات عالیات را به 
تاخیر نیندازند

وزیر کشــور ضمن توصیه به زائران اربعین 
حســینی مبنی بر اینکه ســفر بــه عتبات 
عالیات را به تاخیر نیندازند گفت:بر اساس 
پیش یینی تعداد زائران در سال جاری زیاد 
است و بهتر است زائران پیش از اربعین سفر 

زیارتی خود را به عتبات عالیات آغاز کنند.
وی افزود: طرف عرافی از بیســتم ماه محرم 
برای ورود زائــران اربعین اعــلام آمادگی 
کرده لــذا زائــران اربعین هر چــه زودتر 

سفرشان را انجام دهند بهتر است.
وحیدی گفت: برای اربعین امسال علاوه بر 
گذرگاه های شــلمچه، چذابه، مهران و  مرز 
خســروی، ۲ گذرگاه مرزی در شمال غرب 
شامل تمرچین در استان آذربایجان غربی 

و باشــماق در استان کردســتان به منظور 
ســهولت در تردد زائران در نظر گرفته شده 

است.
وی افزود:برای عبور با خودروهای شخصی 
هنوز هماهنگی با طرف عراقی انجام نشده 

و در صورت توافق اطلاع رسانی خواهد شد.

متروپل از وضعیت بحران خارج شد
وزیر کشــور در ادامه در خصوص ساختمان 
متروپل آبادان گفت: ســاختمان متروپل از 
وضعیت بحرانی خارج شده و ساختمان در 
اختیار منطقه آزاد اروند اســت اما مطالعات 
برای نحوه تخریب آن قدری طولانی شــده 

است.
وی با بیان اینکه دســتور لازم در خصوص 
تخریب بنای متروپل باید از سوی دادستانی 
صادر شــود اظهار داشت:براساس آخرین 
گزارش مراحــل نهایی تخریــب این بنا در 

حال برنامه ریزی برای اجرا است.
وحیدی همچنین در مورد اجرای دســتور 
رییس جمهور در خصوص اجرایی شــدن 
ماده ۶۵  در منطقه آزاد اروند گفت: نشست 
هایــی از ســوی معاونت حقوقی ریاســت 

جمهور در این بــاره برگزار شــده و حدود 
مرزبندی ها مشخص شده است.

وزیر کشور روز سه شــنبه از پایانه مسافری 
شــلمچه، گیت های خروج زائرین ایرانی و 
اتباع خارجه و نظارت بر نحوه تردد زائرین از 

مرز بین المللی شلمچه بازدید کرد.
 با برافراشته شدن بیرق امام حسین )ع( در 
مرز شــلمچه با حضور وزیر کشور،خدمت 

رســانی به زائران اربعین حسینی رسما در 
کشور آغاز شد.

مرز بین المللی شــلمچه در ۱۵ کیلومتری 
غــرب خرمشــهر و ۲۰ کیلومتــری بصره 
عراق قرار دارد.مرز شلمچه نقش مهمی در 
مبادلات تجاری بین ۲ کشور ایران و عراق و 
نیز سفر زائران اربعین حســینی به عتبات 

عالیات دارد.

وز خبرنگار: تعالی ایران جز در سایه اطلاع رسانی منصفانه به دست نخواهد آمد رئیسی در پیامی به مناسبت ر

اسناد آمایشی دولت کمک چندانی به تدوین برنامه هفتم نمی کند

خریدار  رییس مجلس شــورای اسلامی 
جهاد تبیین و جهاد تصمیم را دو رســالت 
مهم عنــوان کــرد و گفت: خبرنــگاران با 
انجام رســالت تاریخی خــود یعنی جهاد 
تبیین می توانند دســت جریان وابســته 
به قدرت های اســتکباری و ارتجاعی را رو 

کنند.
 محمدباقــر قالیبــاف بــه مناســبت ۱۷ 
مردادمــاه و روز خبرنــگار در پیامی گفت: 
تقــارن ایام عزا و مصیبت ســرور و ســالار 
شهیدان امام حســین علیه السلام و یاران 
ایشــان با روز خبرنگار، یادآور رسالت مهم 
روشــنگری، تبیین و حقیقت جویی مضمر 
در رسالت خبرنگاری اســت. رسالت انبیا و 
اولیا در طول تاریخ، آشکار کردن حقیقت و 
رسوا ساختن جریانی بوده است که بی وقفه 
در تلاش بوده اند تا با تحریف حقایق، مانع از 
هدایت بشریت شــوند و از انحراف و تفرقه و 

تردید، منتفع شوند.
 قیام تاریخی امام حســین علیه الســلام، 
آفتاب درخشان مقابله با منحرفین از اسلام 
و آموزه هــای پیامبر )ص( بــود. این قیام با 
روشــنگری اهل بیت امام حســین )ع( و 
صدای رسای حضرت زینب سلام الله علیها 
مانع از خاموش شــدن چراغ هدایت شد و 
راهی سرخ و پاینده به سوی ظهور حضرت 

حجت )عج( باز کرد.
رییــس مجلس شــورای اســلامی افزود: 

امروز دو رســالت پیش روی همه ماســت 
و خبرنــگاران می توانند در ایــن دو وظیفه 
همگانی نقشــی بی بدیل ایفــا کنند. جهاد 
تبیین و جهــاد تصمیم. در جهــاد تبیین، 
مقابلــه با جریــان تحریــف و امیدآفرینی 
راه  کــه  اســت  جهــادی  اصلی تریــن 
حقیقت جویــان را از دروغ پــردازان جــدا 

می کند. 

دســت های آلــوده ای در کارنــد تــا بــا 
به کارگیــری پیچیده تریــن تکنیک های 
جنگ روانی، دســتگاه محاســباتی ملت 
ایران را دچــار خطا کنند؛ آنها را از مســیر 
پرافتخاری که آن را پیموده اند، پشــیمان 
سازند و از آینده  روشنی که پیش روی آنان 
است، ناامید کنند؛ بر روی تلخی ها نورافکن 
بیندازند و پیروزی هــا و افتخارات را کتمان 

کنند. خبرنگاران با انجام رســالت تاریخی 
خود یعنی جهاد تبیین می توانند دست این 
جریان وابســته به قدرت های استکباری و 
ارتجاعی را رو کنند و نقشــی دوران ساز در 

تاریخ ایران اسلامی ایفا کنند.
وی ادامه داد: جهاد دیگر جهاد تصمیم است 
که مسئولان و کارگزاران نظام در آن وظیفه 
اصلی را بر دوش دارند اما خبرنگاران در مقام 

پرچمداران مطالبه و نقد می توانند به تحقق 
هر چه بهتر این ضرورت یاری رســانند. در 
این جهــاد، خبرنــگاران حقیقت جو باید 
پیش قراول مطالبه نیازها و خواســته های 
مردم از مسئولان باشــند و با نقد دلسوزانه 
و منصفانه کاستی ها و اشکالات، در جریان 
خدمت بــه مردم و رشــد و توســعه ایران 
عزیزمــان، نقش آفرین باشــند و به اتخاذ 
تصمیم هــای به موقع، مدبرانه، شــجاعانه 
و عادلانه توســط مســئولان یاری رسانند. 
مجلس شورای اســلامی، پذیرای مطالبات 
و نقدهای خبرنگاران اســت و ایفای رسالت 
جهاد تصمیم توسط این قشــر پر تلاش را 
نه تنهــا مفید بلکــه عنصری ضــروری در 
اتخاذ تصمیم هــا و بهبود و اصلاح روندهای 

تصمیم گیری در قوه مقننه می داند.
قالیباف از خبرنگاران سراســر کشــور به 
خصوص خبرنــگاران پارلمانی دعوت کرد 
تا در مســیر تحول قوه مقننه یاری رســان 
نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی 
باشــند و خاطرنشــان کــرد: روز خبرنگار 
را گرامی  مــی دارم و به مناســبت این روز 
به تمامی خبرنــگاران که عمــر و بهترین  
ســال های جوانی خــود را وقف رســالت 
روشــنگری و حقیقت جویــی کرده انــد 
خداقوت می گویــم و از خداوند متعال برای 
تمامی این عزیزان آرزوی توفیق روزافزون 
در عرصه های جهاد تبیین و تصمیم را دارم.



اثربخشی دلار کاهش می یابد
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رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد
 شناسایی ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار مودی

 مالیاتی جدید
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور گفت:با ایجــاد پایگاه جامع 
اطلاعات مودیان مالیاتی در ماه های گذشــته بیش از ۲ میلیون و ۲۰۰ 

هزار مودی جدید شناسایی شده است.
 به نقل از سازمان مالیاتی ایران، »داود منظور« با بیان اینکه پیشرفت ها 
و تحولات اساسی و بنیادین خوبی در زیرساخت های فناوری اطلاعات 
و هوشمندســازی فرآیندهای مالیاتی انجام شده، افزود: با ایجاد پایگاه 
جامع اطلاعات مودیان مالیاتی در ماه های گذشته بیش از ۲ میلیون و 
۲۰۰ هزار مودی جدید شناسایی شده و چند باند و شبکه بزرگ فساد و 

فرار مالیاتی نیز کشف شده است.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی با اشاره به اینکه بیشترین فرار مالیاتی 
در حوزه رمزارزها، طلا و ارز رخ می دهد، اظهار داشت: بر اساس رویکرد 
کلان دولت مردمی و در راســتای افزایش تکیه دولــت بر درآمدهای 
پایدار مالیاتی، به دنبال جلوگیری از فرار مالیاتی و شناســایی مؤدیان 
مالیاتی جدید بدون افزایش فشــار بــر مودیان منضبــط اقتصادی 

هستیم.
منظور بیان داشــت: با اجرای قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه 
مودیان، فعالیت اقتصادی اشــخاص بیش از پیش شفاف خواهد شد و 

امکان فرار مالیاتی به کمترین میزان کاهش خواهد یافت.
وی همچنیــن از افزایش ۵۲ درصدی مودیان مالیانی در ســال جاری 
خبر داد و گفت: امسال نزدیک به چهار میلیون و ۴۵۰ هزار اظهارنامه و 
فرم تبصره )۱۰۰( دریافت کردیم که نسبت به سال گذشته حدود ۵۲ 

درصد افزایش را نشان می دهد.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور با بیان اینکه امسال در حوزه 
اشخاص حقوقی نیز شــاهد افزایش اظهارنامه و میزان مالیات ابرازی 
بودیم، گفت: در مجموع امســال بیش از ۳۳۰ هزار اظهارنامه توســط 
اشخاص حقوقی به این سازمان ارسال شــد و همچنین میزان مالیات 
ابرازی شرکت ها هم نسبت به سال گذشته ۷۲ درصد افزایش پیدا کرد 
و از ۵۷ هزار میلیارد تومان در سال گذشته به حدود ۱۰۰ هزار میلیارد 

تومان در سال جاری افزایش یافت.
منظور، با اشاره به شناسایی سه شرکت فولادی با فرار مالیاتی گسترده 
گفت: این شــرکت ها در مجموع در ســال های ۱۳۹۱ تا ۱۳۹۷، تعداد 
۵۹۸ رکورد از مجموع معاملات اقتصادی خــودI را به مبلغ ۵۷ هزار و 
۷۲۱ میلیارد ریال به طرفیت ۲۳۶ شرکت کاغذی در سامانه معاملات 

فصلی سازمان امور مالیاتی کشور درج کرده بودند.
وی در پایان خاطرنشان کرد: طبیعی است که باندهای فساد اقتصادی 
که با روزآمد شدن فناوری های مالیاتی منافع خود را در خطر می بینند، 
تلاش خود را برای تخریب و جلوگیری از تحولات نظام مالیاتی افزایش 
دهند. اما برنامه ریزی ها و کوشــش های مالیاتی به گونه ای اســت که 
حقوق عامه و تکالیف قانونی ســازمان در چارچوب سیاست های دولت 

مردمی به صورت کامل تحقق یابد.

کارشناس بازار سرمایه:
حد نصاب سرمایه گذاری در سهام، چالشی 

برای صندوق ها است
 یک کارشناس بازار ســرمایه گفت: طی ســال های اخیر افزایش قابل 
توجه صندوق های با درآمد ثابت که اکنون حــدود ۴۸۰ هزار میلیارد 
تومان منابع در اختیار دارند، باعث شده نوک پیکان انتقاد فعالان بازار 

سهام همواره به سمت این نهادهای مالی بازار سهام است.

»ســحر فرهمندی« به ریســک گریزی بــازار هــدف صندوق های 
ســرمایه گذاری با درآمد ثابت و مشــتریان آنها اشــاره کــرد و افزود: 
مشــتریانی هســتند که از بــازار پول به خاطــر مزیت هــای رقابتی 
صندوق های با درآمد ثابــت وارد این صندوق ها شــدند و به نوعی این 

صندوق ها را بر سپرده های بانکی ترجیح دادند.
وی با بیان اینکه براســاس آخرین ابلاغیه ارائه شــده از سوی سازمان 
بورس، صندوق های با درآمد ثابت موظف هستند حداقل ۱۵ درصد از 
دارایی های خود را به ســهام اختصاص دهند، گفت: این ابلاغیه مربوط 
به اسفند ماه سال ۱۳۹۹ است، این اتفاق در اکثر صندوق های سرمایه 
گذاری افتاد و در سه ماهه ابتدایی ســال ۱۴۰۰ حد نصاب سهامشان 
رعایت شــد و به حداقل ۲۵ درصد رســید، اما متاســفانه شاهد نزول 
شــاخص بورس و کاهش ارزش پرتفوی سهام صندوق ها  بودیم که این 

امر باعث کاهش حد نصاب شد.
فرهمندی با اشاره به اینکه ســازمان بورس ابزارهای دیگری را با هدف 
حمایت از بازار ســهام در اختیــار صندوق ها قرار داد، اظهار داشــت: 
ابزارهایــی ماننــد اوراق اختیار تبعی، ســپرده های کالایــی، اختیار 
معامله ها با هدف حمایت از ســهام بودند که ضمن تضمین سود برای 
صندوق ها، ریســک ســرمایه گذاری صندوق های ســرمایه گذاری با 

درآمد ثابت در سهام و حق تقدم سهام را پوشش می دهند.
این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: نباید این موضوع را فراموش کرد 
که اگر این صندوق ها، صندوق های بزرگی هستند و حجم قابل توجهی 
از نقدینگی را تشکیل می دهند به دلیل اعتماد سرمایه گذاران است که 

البته مدیران صندوق ها نقش به سزایی در جلب این اعتماد داشته اند.
وی ادامه داد: هــر چقدر بخواهیم دارایی های پر ریســک تر را وارد این 
صندوق ها کنیم؛ به تبع آن مدیران صندوق ها در شــرایط سخت تری 
قرار می گیرند و از طرفی ممکن اســت به دلیل شــرایط بازار ســهام و 
ریسک های سیستماتیک موجود در آن، اعتماد سرمایه گذاران خدشه 

دار شود.
فرهمندی افــزود: دو موضوع حائــز اهمیت این اســت که حدنصاب 
ســرمایه گذاری صندوق ها در سهام و حق تقدم ســهام فقط با ترکیب 
دارایی کــه در تارنمای صندوق ها افشــا می شــود، برنمی گردد؛ بلکه 
ســرمایه گذاری در اوراق تبعی در برخــی  از نرم افزارها به درســتی 
شناخته نمی شــود و ۵۰ درصد ســهم مبنا باید در حد نصاب صندوق 
در نظر گرفته شــود که ممکن اســت به درستی شناســایی نشود یا 
سرمایه گذاری در گواهی ســپرده کالایی ممکن است در تارنما منتشر 
نشود پس باید جمع درصد سرمایه گذاری در موارد فوق را به عنوان حد 

نصاب کنونی صندوق های درآمد ثابت ببینیم.
کارشناس بازار ســرمایه گفت: همچنین ذکر این نکته اهمیت دارد که 
این صندوق ها بیشــتر از یک سال و نیم گذشــته کاهش ۳۰ درصدی 
شــاخص بورس را تحمل کردند و به دلیل ذخیره ارزش ســهام کافی 

توانستند از این مرحله گذر کرده و ثبات پرداخت سود را حفظ کنند.
در پایان گفت: اکنون پرتفوی صندوق ها دچار افت ارزش شــده و زمان 
می برد تا جایگزین این اتفاق انجام شــود که امیدواریم با رشد شاخص 

این درصد جبران شود.

بازار

سمیه رســولی   چندی پیــش مقرر شد 
ایــران و روســیه روابط تجاری خــود را به 
صورت روبلی- ریالی انجام دهند؛ مســاله 
ای که اگرچــه منجر به کاهش اثربخشــی 
دلار در اقتصاد می شود اما انتقاداتی را نیز به 
دنبال داشته است.یکی از مهم ترین اهداف 
اقتصادی که نهادهــای مختلف حکومتی 
به ویژه دولت بر آن تاکیــد دارند، کمرنگ 
شدن نقش دلار در مســیر تجارت و کاهش 

اثربخشی این ارز در اقتصاد کشور است.
در این زمینه طی چند سال گذشته با توجه 
به تشــدید تحریم ها، اســتفاده از ارزهای 
ملــی در روابط تجــاری به عنــوان یکی از 
راهکارهــای مؤثر مورد تاکید قــرار گرفته 
که البته هیچ گاه به صــورت جدی و واقعی 
عملیاتی نشده اســت.در این بین با توجه به 
اینکه روســیه نیز به دلیل مناقشه اوکراین 
مورد تحریم های شــدیدی قــرار گرفته، 
همچون ایران اســتفاده از ارز ملی را مورد 
تاکید قــرار داد و جایگزین کــردن روبل به 
جای دلار را تا حــدودی عملیاتی و به همه 
کشــورها اعلام کرد کــه پرداخت ها به این 

کشور باید به روبل باشد.

تجارت روبلی- ریالی ایران و روسیه
بر این اساس، در سفری که ولادیمیر پوتین 
رئیس جمهوری روسیه به ایران داشت، در 
دیدار بــا رهبری نیز ضمن اشــاره به اینکه 
آمریکا در تلاش بر استفاده از دلار به عنوان 
ابزار فشار است، گفته بود که ایران و روسیه 
در حال طراحی راه هایی برای اســتفاده از 

ارزهای ملی در روابط تجاری هستند.
در همین راستا نیز چندی پیش علی صالح 
آبادی رئیس کل بانــک مرکزی ایران اعلام 
کرد که معاملات ایران و روســیه با استفاده 
از روبل و ریال آغاز و نمــاد معاملاتی ریال- 
روبل در بازار متشــکل ارزی تعریف شــده 
اســت.به اعتقاد صالح آبادی با اســتفاده از 
ارزهای ملی نه تنها می توان ابزار ســلطه و 
سیاســی ارزهای جهان را خنثی کرد بلکه 

روابط تجاری دو کشور نیز افزایش می یابد.
در این بیــن اگرچه تجــارت روبلی- ریالی 
از ســوی اغلب تجــار و اقتصاددانان مورد 
حمایت قرار گرفته امــا انتقاداتی نیز به این 
شیوه تجارت وارد شده اســت.از جمله این 
انتقادات باید به نداشــتن اعتبار بین المللی 
روبل، کمبــود روبل و ریال در دو کشــور و 

عدم کارایی کافی روبل در ایران اشاره کرد.

تقویت ارزش روبل نسبت به قبل
 از مناقشه اوکراین

در این رابطــه جلیل جلالی فــر عضو اتاق 
بازرگانــی مشــترک ایــران و روســیه در 
گفت وگو بــا خبرنــگار مهر اظهــار کرد: 
سیاست های پولی و مالی که کشور روسیه 
بعد از تحریم هــای آمریکا و غــرب اعمال 
کرده، یک سیاست کاملًا درستی است زیرا 
ســعی بر حفظ ارزش پول ملی خود داشته 
اســت. قبل از بحران اوکرایــن، ۷۵ روبل 

معادل یک دلار بــود و الان ۶۲ الی ۶۵ روبل 
معادل یک دلار اســت. بنابراین ارزش پول 

ملی روسیه افزایش یافته است.
وی افزود: یک ســایت مجزای دیگری برای 
تجارت وجود دارد که در آن ســایت ارزش 
روبل بالاتر هم است؛ به این گونه که ۶۱ الی 
۶۲ روبــل معادل یک دلار اعلام می شــود. 
معاملات تجاری بر اســاس ایــن نرخ انجام 
می شــود.جلالی فر ادامه داد: روســیه به 
دنبال حذف دلار و یورو از مبادلات تجاری 
خود با دنیاست که با ایران هم قرار است این 

سیاست را اعمال کند.

بانک مرکزی روبل را ارزان تر از نرخ 
حقیقی می خرد

وی گفــت: اگرچــه بــا بانــک مرکــزی 
تفاهم نامه ای در این خصوص امضا شده اما 
نرخ روبل در بانک مرکــزی نرخ عادلانه ای 
نیســت؛ به عنوان نمونه روبلی که ارزشش 
۵۱۰ تومان اســت را با نــرخ ۴۳۰ یا ۴۲۰ 
تومــان می خرند.عضــو اتــاق بازرگانــی 
مشترک ایران و روســیه اظهار کرد: اگرچه 
مذاکرات بر این است که مبادلات به صورت 
روبلی- ریالی شود اما بانک مرکزی ما هنوز 
اقدام عاجلــی انجام نداده و فقــط در قالب 
صحبت و تفاهم نامه اســت. نرخی که برای 

روبل در نظر می گیرد نرخ خوبی نیست.

بانک مرکزی نباید به فکر کسب سود 
بیشتر از روبل تجار باشد

وی افزود: اگر قرار اســت ایران با روسیه بر 
اساس روبل و ریال مبادله تجاری انجام دهد 
باید برای تجار تســهیلاتی قائل شــوند که 
انتظار می رود بانک مرکزی نرخ عادلانه ای 

برای روبل در نظر بگیرد.
جلالی فر گفت: روبلی که از طریق صادرات 
به دســت می آید در اختیار واردکننده قرار 
می گیرد، پــس در اینجا بانــک مرکزی به 
جای دادن دلار، با صــادرات کالا، روبل به 

دســت می آورد. بنابراین بانک مرکزی در 
اینجا از روبل تجار نباید سود به دست آورد 
زیرا منجر بــه کاهش انگیــزه و رقابت بین 

صادرکنندگان می شود.

کاربردهای روبل در اقتصاد ایران
عضو اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه 
در مــورد میــزان کاربرد روبــل در اقتصاد 
ایران، تصریح کرد: مبــادلات تجاری ایران 
و روســیه روز به روز در حال افزایش است. 
ما از روســیه غلات و روغن وارد می کنیم، 
میزان واردات ما از روســیه از صادراتمان به 
این کشور بیشتر اســت بنابراین هر چقدر 
روبل بیشتری به دست آوریم برای واردات 

می توان اختصاص داد.
وی افزود: همچنین ترانزیت کالا از مســیر 
ایران رو به افزایش اســت و تأمین کالا برای 
عراق و افغانســتان مثل آرد و روغن روسیه 
برای این دو کشــور از طریق ایران ترانزیت 
می شــود. از ســویی دیگر معمولاً عراقی ها 
و افغانســتانی ها در داخل ایــران دلار نقد 
می دهند که ما اینجا از محــل صادراتمان 
می توانیــم آرد را بگیریم و در مرز آســتارا، 
امیرآبــاد و انزلی بــه تجار این دو کشــور 
بدهیم و دلار نقــد بگیریم.جلالی فر ادامه 
داد: در نتیجه از این طریــق روبل را تبدیل 
به دلار کرده ایم، ترانزیت از مســیر ایران را 
رشــد داده ایم و فروش محصولات روسی را 
از طریق ایران به عراق و افغانســتان توسعه 
داده ایــم. بنابراین اســتفاده از روبل فواید 

اقتصادی زیادی برای ایران دارد.

روبل ارز معتبر بین المللی نیست؟
عضو اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه 
در مورد اینکه گفته می شــود روبل چندان 
ارز معتبر بین المللی محســوب نمی شود، 
تصریح کرد: اولاً واحد پول هر کشور جایگاه 
بین المللی خود را دارد، چطور می شود که 
روســیه با حدود بالغ بر ۸۵۰ میلیارد دلار 

مبادله تجاری با دنیا، پول معتبری نداشته 
باشد؟ از سویی دیگر این کشور توانسته در 
سخت ترین شــرایط تحریمی، ارزش پول 

خود را قوی کند.

منتقدان شناخت درستی از اقتصاد 
ایران و روسیه ندارند

وی افزود: کســانی کــه اظهارنظرهایی در 
مورد ضعیــف بودن روبل و یا عــدم کارایی 
روبل در ایران می کنند، شــناخت درستی 
از اقتصاد روســیه و نحوه مبــادلات ایران 
و روســیه ندارند یا اینکه تابع جریان غرب 
گرا بوده و می خواهند به روسیه هراســی در 

ایران دامن بزنند.

توسعه تجارت با روسیه تا سقف
 ۲0 میلیارد دلار

جلالی فــر ادامــه داد: از ســویی دیگر باید 
توجه داشــت که میزان مبــادلات تجاری 
)کالا( ایران و روسیه منهای مباحث نفتی، 
می تواند تا ســقف ۲۰ میلیارد دلار افزایش 
یابد.وی اضافه کرد: در حــوزه ترانزیت یک 
ســری از بخش هایی که نیازمند پرداخت 
هزینه بندری اســت با روبل انجام می شود، 
درحالیکــه از هند، امــارات و… به صورت 

دلاری دریافت می کنیم.

ضرورت های ایجاد نظام پیام رسان 
بین بانکی میان ایران و روسیه

عضو اتاق بازرگانی مشترک ایران و روسیه 
در مورد ایجاد نظام پیام رســان بین بانکی 
بین ایران و روسی، )شبه سوئیفت( تصریح 
کــرد: مــدت زیادی اســت که ایــن نظام 
پیام رسان بین روســیه و چین برقرار شده و 
این پیام رســان ها هیچ ارتباطی با آمریکا و 
غرب ندارد و هیچ کشوری نمی تواند در این 

حوزه ها نفوذ کند.
وی افزود: پیاده ســازی این مساله فقط به 
خواست و اراده بانک مرکزی وابسته است. 

البته بانک مرکزی مکلف بــه انجام این کار 
اســت و دولت هم تاکید زیــادی روی آن 
دارد. همچنیــن این مســاله مطالبه جدی 
صادرکنندگان نیز اســت.جلالی فر تصریح 
کرد: بازرگانان در میدان تجارت هســتند 
و اعلام می کنند در صــورت انجام اقدامات 
مؤثر از ســوی بانــک مرکزی، بــه راحتی 
می توانبــه صورت روبلی- ریالی با روســیه 

مبادله تجاری کرد.
وی در مورد منفی بود تــراز تجاری ایران و 
روســیه و کمبود ریال و روبل در دو کشور 
گفت: مــا مجبور هســتیم دلار و یــورو از 
جاهای مختلف حواله کنیم تــا روبل تهیه 
کرده و در مبادلات به طرف روســی بدهیم. 
بنابرایــن در حــال حاضر مبادلــه تجاری 
با روبــل و ریال باید انجام شــود و نمی توان 

گفت کمبود ریال یا روبل داریم.

لایروبی رود ولگا توسط
شرکت های ایرانی

عضــو اتــاق بازرگانی مشــترک ایــران و 
روســیه با اشــاره به توســعه خدمات فنی 
و مهندســی در روســیه، ادامه داد: پوتین 
رئیس جمهوری روســیه در ۲۴ ژوئن طی 
یک ســخنرانی بر توســعه کریدور شمال- 
جنوب، توســعه بنادر، لایروبــی رود ولگا، 
حذف تشــریفات غیرضرور در مرز زمینی 
مشــترک آذربایجــان و دربند و توســعه 
ترانزیت و حمل کالا از مســیر ایران به هند، 

آفریقا و… تاکید کرد.
جلالی فر افــزود: در این راســتا ایران ورود 
کــرده و گفتــه شــرکت های خصوصی ما 
می تواننــد لایروبی رود ولــگا را انجام دهد 
که بالغ بر ۳۰۰ تــا ۴۰۰ میلیون دلار ارزش 
این کار اســت. حتی اگر ۲۰۰ میلیون دلار 
خدمات فنی و مهندسی در این رود داشته 

باشیم بسیار اهمیت دارد.

نفوذ خدمات فنی و مهندسی ایران
 در روسیه راحت است

وی اضافه کــرد: ضمــن اینکــه ۴۰ هزار 
کیلومتر آبراه حمل و نقــل رودخانه ای در 
روسیه وجود دارد که بسیاری از این آبراه ها 
نیاز به لایروبی دارند. بنابراین خدمات فنی 
و مهندســی ایران می تواند سالانه صادرات 
ثابتی به روسیه داشته باشد و رقم صادرات 
این بخش کمتر از ۱۵۰ میلیون دلار نخواهد 
بود.عضو اتــاق بازرگانی مشــترک ایران و 
روسیه تصریح کرد: به صورت میانگین کل 
صادرات ما به روســیه کمتر از یک میلیارد 
دلار اســت، بنابراین اســتفاده از ظرفیت 
خدمات فنی و مهندســی بســیار می تواند 
به افزایــش صادرات به روســیه کمک کند 
که می توان با اســتفاده از ارز حاصل از این 
بخش نیز وضعیت واردات کالاهای اساسی 

را بهبود بخشید.
وی تاکید کرد: همت دولت بــه ویژه بانک 
مرکزی باید بر توسعه تسهیلات انتقال پول 

و معاملات روبلی باشد.

حذف تسهیلات زیر ۱۰۰ میلیارد بانک ها تصمیمی مخالف اصل شفافیت

 لایحه دولت خلاف اصل شفافیت بانکی  است
 محمدحســین ســیف اللهــی مقدم   
در سال های اخیر شــفافیت به یک مطالبه 
عمومی تبدیل شــده که یکی از حوزه های 
مهم آن که رانت و فســاد را کم و نقدینگی 
و تورم را کنترل خواهد کرد، شــفافیت در 
اعطای تســهیلات شــبکه بانکی است.در 
ســال های اخیر شــفافیت به یک مطالبه 
عمومی تبدیل شــده که یکی از حوزه های 
مهم شــفافیت که رانــت و فســاد را کم و 
نقدینگی و تــورم را کنتــرل خواهد کرد، 
شفافیت در اعطای تسهیلات شبکه بانکی 
اســت. امری که در تبصره ۱۶ قانون بودجه 
امسال نیز آمده اما اخیراً اقداماتی علیه این 

شفافیت صورت گرفته است.
بانک ها یکــی از اصلی ترین ارکان اقتصادی 
کشور محسوب می شوند که نقش مهم آنها 
در هدایت اقتصاد کشور نیازمند شفافیت و 
درنتیجه جلوگیری از فســادهای احتمالی 
اســت. یکی از محورهای اصلی شــفافیت 
بانک ها، شفافیت در اعطای تسهیلات کلان 
به عنــوان یکی از محورهــای کنترل خلق 
پــول نقدینگی و تورم اســت. موضوعی که 
در تبصره ۱۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ نیز بر آن 

تاکید شده است.
مطابق قانون بودجه، اطلاعــات مربوط به 
تسهیلات کلان و تسهیلات اشخاص مرتبط 
باید هر فصــل در تارنمای بانــک مرکزی 
منتشر و در دسترس عموم قرار گیرد. حال 
شــورای پول و اعتبار در مصوبه ای مغایر با 
دســتورالعمل های مصوبــه بانک مرکزی 
و حکم منــدرج در قانون بودجــه، اجرای 
این قانون را به تســهیلات و تعهدات بالای 
۱۰۰ میلیــارد تومان محدود کرده اســت؛ 

تصمیمی که کارشناســان آن را گامی رو به 
عقب در شفافیت بانکی می دانند.

از آنجا که مجلس شورای اسلامی در تبصره 
۱۶ قانون بودجه ۱۴۰۱، بانــک مرکزی را 
موظف کرده که جزئیات تسهیلات کلان را 
به صورت شفاف در اختیار مردم بگذارد، از 
این رو برخی از نمایندگان مجلس نســبت 
به اینکــه چقدر بانک مرکزی توانســته که 
این وعده را محقق کند، اشکالاتی را مطرح 

می کنند.
حجت الاســلام حسن شــجاعی، نماینده 
مردم ابهــر و نایب رئیس کمیســیون اصل 
۹۰ مجلــس، در یک برنامــه تلویزیونی در 
رابطه با اقدامات بانک مرکــزی در رابطه با 
اجرایی شدن تبصره ۱۶ قانون بودجه بیان 
کرد: شــفافیت بانکی یکــی از موضوعات 
بسیار مهم اســت که با تحقق آن بسیاری از 
مشــکلات، از جمله مفاسد و رانت در شبکه 
بانکــی برطرف شــده و همینطــور امکان 
مدیریت بهینه فضای مالی به وجود می آید. 
بر همین اساس در قانون بودجه امسال این 
پیشبینی صورت پذیرفته بود که تسهیلات 

کلان بانک ها اعلام شود.
وی افــزود: در طی چند مــاه اخیر، در چند 
نوبت بانــک مرکــزی اطلاعــت برخی از 
بانک ها را منتشر کرد. منتهی این طلاعات 
به تدریج در حال تکمیل شــدن است و به 
نظر می رســد که هنوز به صورت کامل این 
قانون اجرا نشده؛ از جمله اینکه در ماه های 
گذشــته تســهیلات کلانی که منتشر شد 
در واقع مربوط به مشــکوک الوصول ها بود 
و تســهیلات عادی و جاری منتشر نشد که 
این مغایر با هدف قانون است که می خواهد 

شفافیت مالی را در کشــور بوجود بیاورد تا 
امکان سیاســت گذاری صحیــح در عرصه 

مالی بوحود بیایید.

حذف تسهیلات زیر 100 میلیارد 
بانک ها تصمیمی مخالف اصل شفافیت

بانک مرکزی در تاریخ ۰۱/ ۰۴/ ۱۴۰۱  اقدام 
به بروز رسانی اطلاعات تسهیلات و تعهدات 
کلان بانک ها کرد اما یــک قاعده ی عجیب 
برای انتشــار اطلاعات تسهیلات و تعهدات 

کلان بانک ها در نظر گرفت.
به گزارش روابط عمومــی بانک مرکزی و با 
عنایت به مصوبه جلســه مورخ ۳۱ خرداد 
ماه ۱۴۰۱ شــورای پول و اعتبار، از این پس 
مجموع خالص تسهیلات و تعهدات مربوط 
به هر ذینفع واحد و یا اشــخاص مرتبط که 
میزان آن حداقــل معــادل ۱۰۰ میلیارد 

تومان است منتشر خواهد شد.
حجت الاسلام شــجاعی در این رابطه بیان 
کرد: این اقدام شــورای پول و اعتبار، مغایر 
اســت با آن هدفی که در تبصــره ۱۶ قانون 
بودجه به دنبــال تحقــق آن بودیم و چند 

اشــکال نیز به این مصوبه وارد است؛ یکی از 
اشکالات این اســت که تسهیلات کلان هر 
بانک متناسب با سرمایه پایه ی آن می تواند 
متفاوت باشد. بنابراین اگر یک عدد مطلقی 
برای همه ی بانک ها ذکر شود، کار درستی 
نیســت. از طرف دیگر اگر کســی دو فقره 
تسهیلات ۹۹ میلیارد تومانی دریافت کند 
در حالی که جمع اینها بالای ۱۰۰ میلیارد 
تومان باشد، طبق این مصوبه اطلاعات این 

تسهیلات در جایی منتشر نمی شود.
به گزارش مهر، نایب رئیس کمیسیون اصل 
۹۰ مجلس ضمن اشاره به ایراد این مصوبه 
شــورای پول و اعتبار افــزود: از این رو این 
مصوبه ایراد داشــته و در مغایرت با هدفی 
اســت که ما در تبصره ۱۶ قانون بودجه به 
دنبال تحقق آن هســتیم که هم جلوگیری 
از تخلفــات احتمالی ســت هــم اینکه ما 
نمایندگان مجلــس می خواهیم خلق پول 
در اتاق شیشــه ای قرار بگیرد. بانک ها یکی 
از مهمترین عوامل خلق نقدینگی در کشور 
هســتند و ما می خواهیم در اتاق شــفاف 
شیشــه ای قــرار بگیرند که با ایــن مصوبه 
شورای پول و اعتبار تا حدودی به این هدف 

نمی رسیم.

تصمیم عجیب دولت در رابطه با حذف 
تسهیلات جاری از اطلاعات بانک

علی رغم نکاتی که بیان شد، نه تنها از طرف 
بانک مرکــزی اقدامی در جهــت برطرف 
کردن ایرادات مطرح شــده صورت نگرفت، 
بلکه در اقدامی عجیب تر، لایحه ای از طرف 
دولت به مجلس ارسال شــد که در ماده ۴ 
آن، دولت به دنبال اصلاح تبصره ۱۶ قانون 

بودجه و حذف تسهیلات جاری از اطلاعات 
بانک هاست.

در این خصوص، میثم خسروی کارشناس 
پول و بانک بیان کرد: در بند )د( تبصره ۱۶ 
قانون بودجه امســال، بانک مرکزی موظف 
است که تمامی تســهیلات و تعهدات کلان 
و تسهیلات اشــخاص مرتبط را متناسب با 
تعریفی که شــورای پول و اعتبار از این دو 
نوع تسهیلات دارد افشــا کند؛ اما متأسفانه 
دولت دو گام بســیار مخرب در راستای این 

سیاست اصلاحی برداشته است.
وی افزود: اول اینکه شــورای پول و اعتبار 
حــد ۱۰۰ میلیــارد را که غیر متناســب با 
سرمایه های بانک هاســت و یک عدد بسیار 
بالایی است قرار داده که بخش قابل توجهی 
از تســهیلات منتشــر نشــود. نکته دیگر 
اینکه در بند )د( تبصــره ۱۶ قانون بودجه 
آمده اســت که کلیه تسهیلات اعم از جاری 
و غیرجاری، منتشــر بشــود. تســهیلات 
غیرجاری یعنی آن دســته از تسهیلات که 
معوق شده و قسط های آن برگردانده نشده 
اســت. اما دولت در لایحه ی اخیر خود بیان 
کرده که صرفاً تسهیلات غیرجاری منتشر 

شود که این ایراداتی دارد.
خســروی ادامــه داد: در گام اول خیلــی 
منطقی به نظر می رســد که صرفاً لیســت 
بدهکاران بانکی منتشــر شــود امــا نکته 
این است که اگر کســی از بانک تسهیلات 
بگیرد و قســط های آن را پرداخت نکند تا 
آن تسهیلات غیرجاری شــود، در صورتی 
که بانک به هر دلیلی نخواهد که اســم فرد 
را منتشــر کند، می تواند اســم شخص را از 

لیست تسهیلات غیرجاری حذف کند. 
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برای مواجهه با مشاغل نوظهور چه کردیم؟
یک کارشــناس حوزه کار با بیان اینکه زیرساختهای مشاغل نوظهور و 
جدید باید فراهم شود، گفت: مسئولان و متولیان امر باید برای مواجهه 
با مشاغل جدید برنامه ریزی و نیروی انسانی را به گونه ای تربیت کنند 

که بتواند خودش را با سیستم جدید همراه کند.
ولی الله صالحی، با اشاره به ظهور مشاغل جدید در آینده نزدیک اظهار 
کرد: در اثــر جبر زمــان و تغییراتی که در تکنولوژی حاصل می شــود 
خیلی از مشــاغل به تدریج از دور خارج می شــوند. شاید ۳۰ سال قبل 
یکسری مشاغل داشــتیم که خیلی مطرح بودند ولی الان از دور خارج 

شده اند و به تبع آنها مشاغل جدید و نو وارد می شوند.
وی افزود: در حاضر حاضر مشــاغل فعلی به گونه ای است که سه ضلع 
دارد؛ یکــی کارگاه، یکی کارگــر و یکی کارفرما ولی با ظهور مشــاغل 
جدید ممکن اســت یکی از سه ضلع را نداشته باشــیم، یعنی مشاغلی 
خواهیم داشت که شاید نیاز به کارفرما یا کارگاه ندارند و فرد کارفرمای 
خودش اســت بنابر این با تغییــرات در تکنولوژی و در اثــر جبر زمان 
موقعیت به گونه ای رقم خواهد خورد که کارها هم به لحاظ شــکلی هم 
ماهیتی تغییر می کند و سازمان جهانی کار هم به این مساله پرداخته و 

حتی مقاوله نامه ای در این خصوص تهیه شده است.
این کارشــناس حوزه کار درباره آینده مشــاغل ســنتی در کشــور و 
پیامدهای ظهور مشــاغل جدید در بازار کار کشور اظهار کرد: مباحثی 
که در خصوص بیکار شدن نیروهای کار مطرح می شود به دانشگاه ها و 
رشته های تحصیلی برمی گردد و ما باید نیروهایی که به این دلیل از کار 

بیکار می شوند را در بخشهای دیگر جایگزین و ساماندهی کنیم.
صالحی ادامه داد: در حال حاضر در برخی نانوایی ها دستگاههایی آمده 
اســت که آرد را خمیر می کند و در تنور می زند و بیرون می آورد و فقط 
یک نفر برای نظارت بر دســتگاه حضور دارد طبیعی است که در چنین 
شرایطی باید ســاختارها را اصلاح و از نیروهای کار در مسیرهای دیگر 

استفاده کنیم.
وی افزود: ظهور مشــاغل جدید می تواند پیامدهایی هم داشته باشد. 
مثلا از باب تشــکل ها، کارگری که کارفرما ندارد و در کارخانه کار نمی 
کند چگونه باید تشکل یابی شود و چه کسی بیمه او را می پردازد؟ بنابر 

این وضعیت بیمه و تشکل او مطرح می شود.
این کارشناس حوزه کار با بیان اینکه مشاغل آینده مزیتهایی هم دارد، 
افزود: ما می توانیم یکســری از کارها را با توجه به شــرایط اجتماعی و 
زندگی افراد در کلان شهرها به شــکل دورکار انجام بدهیم و نمونه آن 
را در دورن کرونا تجربــه کردیم. در دوران کرونا رســتوران ها تعطیل 
بودند و ســفارش غذا اینترنتی داده می شــد. امروز هم افراد برای ثبت 
یک دادخواســت نیاز به مراجعه حضوری یا رفتن به کافی نت ندارند به 
راحتی در داخل خانه و از طریق گوشــی همراه خود می توانند کارها را 

به شکل اینترنتی انجام بدهند.
صالحی تاکید کرد: شاید با ظهور مشــاغل نوین بخشی از نیروهای کار 
به دلیل استقرار دستگاههای اتومات کارشــان را از دست بدهند ولی 
مشــاغل دیگری هم داریم که نیاز به کارگاه ندارند و باید افراد را در این 
بخشها و مسیرها ســاماندهی کرد ولی در کل این جبر زمان است که با 

ماشینی شدن کارها، نیروی کار بیکار می شود.

وی در پایان گفت: ما در آینده بســیار نزدیک با مشــاغل جدید مواجه 
خواهیم شــد ولی برای این مســاله چه کاری کرده ایــم؟ متولیان و 
مســئولان امر باید برای این منظور برنامه ریزی و نیروی انســانی را به 
گونه ای تربیت کنند که بتواند خودش را با سیســتم جدید همراه کند. 
هنوز رشــته های مربوط به این نوع مشــاغل را به جز تعداد معدود در 
دفترچه های دانشــگاهی پیش بینی نکرده ایم لذا تاکید ما این اســت 
که زیرساختهای مشاغل نوظهور باید فراهم شــود تا بتوانیم از شرایط 

جدید به نحو شایسته بهره ببریم.

نایب رئیس سندیکای کنسرو ایران:
 بلاتکلیفی قیمت، برخی تولیدی های رب و تن

 را تعطیل کرد
نایب رئیس سندیکای کنسرو ایران از تعطیلی تولیدکنندگان رب و تن 
ماهی به دلیل بلاتکلیفی و ابلاغ نشدن قیمت های جدید در سال جاری 
خبر داد و گفت: در حال حاضر برخی از واحدهــا، تولید خود را تعطیل 
کردند که تعداد دقیق آن هــا را نمی دانیم، امــا واحدهایی که تعطیل 

شدند، بیش از ۵۰ درصد سهم بازار رب و تن را در اختیار داشته اند.
مسعود بختیاری در نشســت خبری اظهار کرد: تعیین تکلیف قیمت 
جدید تن ماهی و ربع گوجه چهار ماه بــه تعویق افتاده که این وضعیت 
مشــکلات جدی برای تولیدکنندگان ایجاد کرده است. همچنین آخر 
تیر وزارت جهاد کشــاورزی، ســازمان حمایت و تولیدکنندگان برای 
قیمت ۴۵ هــزار تومانی رب گوجه توافق کردند، اما ســتاد تنظیم بازار 
هنوز این قیمت را ابلاغ نکرده اســت.وی با بیان اینکه لزوم درج قیمت 
تولیدکننده در ماه های پایانی ســال، تولیدکنندگان را دچار مشــکل 
کرد، تصریح کــرد: چند ماه بعد دولت متوجه شــد این طرح شــدنی 
نیســت و تولیدکنندگان ملزم به درج همزمان قیمــت تولیدکننده و 

مصرف کننده شدند که زمینه قانونی هم ندارد.
نایب رئیس ســندیکای کنســرو همچنین با بیان اینکه بر اساس یکی 
از مصوبات ســتاد تنظیم بازار در سال گذشــته مقرر شده کنسرو تن 
ماهی و رب گوجه هم مشــمول قیمت گذاری پیشینی باشند، تصریح 
کرد: این در حالی است که قیمت این محصولات با توجه به تعداد بالای 
تولیدکنندگان و ســهم کم محصولات در ســبد خانوار، باید بر اساس 
رقابت در بازار تعیین شــود و حتــی بدنه کارشناســی وزارت جهاد و 

سازمان حمایت هم موافق این وضعیت نیستند.
وی افــزود: درخواســت ما این اســت کــه رب گوجه و تــن ماهی از 
قیمت گذاری پیشــینی خارج شــود. اگر این اتفاق نمی افتد حداقل 
قیمت های واقعی درج شــود. ما حتی حاضر به تولید با حاشــیه سود 
صفر هستیم تا بتوانیم هزینه های جاری خود را پرداخت کنیم. اما اگر 

همین مسیر ادامه پیدا کند، نتیجه آن ضربه به تولید کننده است.
بختیاری در ادامه در پاسخ به سوال ایســنا درباره تکلیف دستگاه ها با 
وجود اجرای قانون انتزاع، گفت: تولیدکنندگان خودشــان هم دقیقا 
نمی دانند با کدام دستگاه روبه رو هستند. متولی صنعت وزارت صمت 
اســت، اما با اجرای قانون انتزاع، صنایع غذایی بــه ویژه صنایع تبدیلی 
ذیل وزارت جهاد قرار گرفته است. وزارت صمت می گوید در حال حاضر 
فقط متولی برخی امور مثل مشــکلات ماشین آلات است و قیمت مواد 
اولیه مربوط به وزارت جهاد کشاورزی است. اما سازمان حمایت با وجود 
اینکه ذیل وزارت صمت قرار گرفته، وظایــف و اختیارات فرا وزارتخانه 

ای دارد و مسئول آنالیز و کارشناسی قیمت نهایی است.
محمد مختاریانی، عضو هیئت مدیره ســندیکای کنسرو، نیز در ادامه 
این نشست گفت: چهار ماه است که مشــغول نامه نگاری برای تعیین 

قیمت جدید رب گوجه و تن ماهی هستیم.

تولید

بر اساس اطلاعیه منتشر شــده از سوی گروه صنعتی 
ایران خــودرو، ایــن گــروه خودروســازی بــا هدف 
شفاف ســازی فــروش محصولات و حــذف تدریجی 
قرعه کشی، نخستین گام عرضه خودرو در بورس کالا 
 S۵ را برداشته و با عرضه بخشی از تولید دو مدل هایما
و S۷ از این طریق، ورود خود به بورس کالا را کلید زده 
اســت. طبق اعلام گروه صنعتی ایران خودرو، به دنبال 
برنامه ریزی های صورت گرفتــه دو مدل خودرو هایما 
در بورس کالا به فروش خواهند رســید؛ این اقدام در 
راستای شــفافیت در فروش محصولات، ایجاد امکان 
خرید آسان برای مشــتریان واقعی، حذف سودجویان 
از فرآیند فروش و در نهایت حذف قرعه کشــی صورت 

خواهد گرفت.در اطلاعیه ایران خودرو آمده 
اســت که با بررســی  و مطالعات کارشناسی 
صــورت گرفتــه، در حال حاضــر عرضه در 
بورس کالا مناســب ترین روش برای فروش 
خودرو اســت و با این روش مشــتری واقعی 
علاوه بر دسترســی سریع و آســان به خرید 
خودرو، از خرید با قیمت های کاذب در بازار 

بی نیاز خواهد شــد.بدین ترتیب زین پس بخشــی از 
تولید محصول هایما در دو مــدل S۵  و S۷ در بورس 
کالا عرضه خواهد شد.شایان ذکر اســت که اواخر تیر 
ماه امســال، عرضه خودرو در بورس کالا در شــورای 
عالی بورس تصویب شــده و در اولین عرضه، دو خودرو 

بهمن موتور )فیدلیتی و دیگنیتی( ۲۶ مرداد 
ماه امسال در بورس کالا عرضه می شود.

پس از تصویب طرح عرضه خودرو در بورس 
کالا در شــورای عالی بورس و اعلام آمادگی 
شرکت گروه بهمن برای عرضه ۶۰۰ دستگاه 
خــودرو فیدلیتی و دیگنیتــی در ۲۶ مرداد 
ماه،  هفته گذشته، گروه خودروسازی سایپا 
نیز برای عرضه شــاهین در همان هفته )هفته چهارم 
مرداد( اعلام آمادگی کرد.  طبــق اعلام روابط عمومی 
بورس کالا، آنطور که حمید رضا رحمنی- رئیس اداره 
ناظران و امور تالارهــای بورس کالای ایــران- اعلام 
کرده، متقاضیان برای خرید ایــن خودروها در بورس 

کالا ابتدا باید نســبت به اخذ کد معاملات بورس کالا 
اقدام کنند. نحوه اخذ کد بورس کالا نیز به این شــکل 
اســت که متقاضیان به یکی از کارگــزاری های مجاز 
مراجعه و به صورت آنلاین یــا حضوری کد بورس کالا 
را دریافت مــی کنند. البته پیش از آن باید در ســامانه 
ســجام ثبت نام کرده و احراز هویت شــده باشــند. 
متقاضیان پس از اخذ کد بورس کالا، نسبت به گشایش 
حســاب وکالتی اقدام کنند. حســاب وکالتی حسابی 
اســت که به بورس کالا این امــکان را می دهد که پس 
از آنکه خریــدار در فرآیند رقابت شــرکت کرده و کالا 
را خریداری کرد بتواند از آن حساب برداشت کند و به 

این ترتیب مراحل تسویه انجام شود.

 مدیرکل استاندارد استان تهران گفت: هرگونه وسایل 
توزین و سنجش بدون برچســب آزمون استاندارد در 

واحدهای صنفی جمع آوری و توقیف می شود.
»عباس نوری« با اشــاره به ماده ۱۲ قانــون تقویت و 
توســعه نظام اســتاندارد و نیز ماده ۲۰ از فصل پنجم 

ضوابط اجرایــی و مقررات اوزان، مقیاس ها و وســایل 
ســنجش، خطاب به واحدهای صنفی دارنده وسایل 
توزین و سنجش استان اظهار داشت: در صورت قبول 
شــدن در آزمون دوره ای وســایل توزین و سنجش و 
انطباق آن ها با اســتاندارد ملی، ضمن الصاق برچسب 

آزمون، توســط بازرسان آزمایشــگاه های همکار این 
اداره کل، با پلمب ویژه اوزان و مقیاس ها، پلمپ گذاری 

خواهند شد.
این مقام مسوول ادامه داد: الصاق پلمب های مذکور بر 
روی وسایل توزین و سنجش، به منزله قانونی بودن این 

وسایل بوده و مسوولیت حفظ و نگهداری از آن بر عهده 
صاحب وسیله است.

نوری خاطرنشان کرد: از ابتدای امسال تاکنون، حدود 
چهار هزار مورد بازرســی و آزمون از وســایل توزین و 

سنجش عمومی در استان انجام شده است.

و خودر

توزین

خریدار   طبق اعلام مدیر عامل ســازمان 
اموال تملیکــی، ۳۰ کانتینــر از حدود ۱۳ 
سال پیش وارد بنادر شده ولی بدون اظهار 
به گمرک و ورود بــه فرایند ترخیص، عمده 
کالاهای داخــل آنها تخلیه و خارج شــده 
است؛ موضوعی که حتی بنادر و کشتیرانی 
در این ســال ها از آن خبر نداشــته و اخیرا 
کشــف و به مقام قضایی اعلام کرده است. 
اینجا خروج غیرقانونی و قاچاق کالا مطرح 
اســت و افراد تحــت پیگرد قضایــی قرار 

خواهند گرفت.
عبدالمجید اجتهادی - مدیرعامل سازمان 
امــوال تملیکی و معاون وزیــر اقتصاد - در 
گفت وگو با ایســنا، در رابطه با ماجرای ۳۰ 
کانتینری کــه از اواخر دهــه ۸۰ وارد بنادر 
شــده و در ســفر اخیر رئیس قوه قضائیه به 
بوشــهر مورد توجه قرار گرفت، توضیحاتی 

ارائه کرد.

مصوبه 9۷ اوضاع را تغییر داد
این مقام مسئول در سازمان اموال تملیکی 
با بیان اینکه این ۳۰ کانتینــر از حدود ۱۳ 
ســال پیش وارد بندر شــده ولــی هنوز به 
گمرک اظهار و وارد فرایند ترخیص نشــده 
بود گفت:طبق ماده ۲۴ قانون امور گمرکی، 
واردکنندگان ســه ماه فرصــت دارند کالا 
را به گمرک اظهــار و ترخیص کنند که این 
زمان با درخواســت از گمرک دو ماه دیگر 
امــکان تمدیــد دارد، در غیــر این صورت 
کالا مشــمول مقررات متروکه خواهد شد. 
همچنین طبق تبصره مــاده ۲۴ قانون امور 
گمرکی، این زمان بــرای مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی، در اختیــار مناطق قرار دارد ولی 
در نهایت نباید مدت زیادی طول بکشد. اما 
از سال ۱۳۹۷ با تشدید تحریم ها و ضرورت 
تامین کالای اساسی، با تصمیم شورای عالی 
امنیت ملی، این زمان برای گمرک و مناطق 
به دو ماه کاهش پیدا کرد. بر این اساس اگر 
صاحب کالا در این فرصــت برای ترخیص 
اقدام نکرد، گمــرک و بنادر و یــا انبارهای 
عمومی موظف اســت مقــررات متروکه را 
درمورد کالا اعمال و به گمرک گزارش دهد 
تا بلافاصله اظهارنامه متروکه تنظیم و برای 

تعیین تکلیف به ســازمان امــوال تملیکی 
ارسال شود.

بندر 13 سال از 30 کانتینر خبر 
نداشته است

وی ادامه داد: بر این اســاس تــا زمانی که 
اداره بندر و یا ســایر مراجع تحویل گیرنده، 
گزارشــی به گمرک ارائــه ندهند، گمرک 
نیز اطلاعی از کالای اظهار نشــده ندارد تا 
به ســازمان اموال تملیکی اعلام شود، این 
در حالی اســت که اداره بندر و کشــتیرانی 
بوشــهر اعلام کــرده که خودشــان هم در 
جریــان ایــن ۳۰ کانتینر در این ســال ها 
نبوده انــد و در زمــان آمارگیــری، متوجه 
شده اند که این تعداد کانتینر چندین سال 
در آنجا بوده و تکلیف مشــخصی نداشــته 

است و اطلاعی هم از صاحب کالا ندارند.

سوال مرجع قضایی؛ چرا کشتیرانی 
13 سال سراغ کانتینرهایش نیامد؟!

اجتهادی، با اشــاره به اینکه طبیعتا شرکت 
واردکننده این کالاها، مشــخص اســت و 
شرکت کشتیرانی و یا شــرکت های حمل 

و نقل دریایی هســتند و از طریق اسناد نیز، 
صاحــب کالا مشــخص و قابل شناســایی 
اســت، افزود: اینکه ماجرای این کانتینرها 
چیســت را مقامات مســئول در کشتیرانی 
بررسی و توضیح خواهند داد چراکه بازرسی 
این سازمان، آن را کشــف و به مقام قضایی 
گزارش داده است، اما کانتینرهایی که کالا با 
آنها حمل شده، متعلق به شرکت کشتیرانی 
بوده و ممکن است به واردکننده اجاره داده 
باشــند. موضوعی که مورد سوال رئیس قوه 
قضاییه در بازدید از بوشــهر، قرار گرفت این 
بود که آیا صاحب کالا در این ســال ها برای 
ترخیص نیامده و یــا اینکه تخطی کرده و به 
صورت قاچاق بخشی را خارج کرده است؟ یا 
اینکه چرا شرکت کشتیرانی در این ۱۳ سال، 
سراغ کانتینر نیامده اســت؟ اینها بخشی از 
مسایلی بود که رئیس قوه قضائیه نیز تاکید 
داشتند باید مورد بررسی قرار گرفته و پاسخ 

آن از شرکت کشتیرانی دریافت شود.

چند دوربین عکاسی در یک کانتینر 
مانده و مواد غذایی فاسد شد

معــاون وزیــر اقتصــاد دربــاره وضعیت 

کانتینرهــا نیز توضیــح داد: کالای موجود 
در برخی از این کانتینرها بدون اینکه اظهار 
شده باشد، تخلیه شده اســت و یا در بخش 
عمــده ای از آنها، به میــزان محدودی کالا 
قرار دارد، مثــلا چند دوربین عکاســی در 
یک کانتینر مانده و یا یک سوم کانتینر ۴۰ 
فوت، کالا و مابقی خالی اســت، در موردی، 
قســمت انتهایی یکــی از کانتینرها پارگی 
داشت و کالا از آن بخش خارج شده بود که 

جای تعجب دارد. 
در بین شان کانتینرهای حاوی مواد غذایی 
فاسد شــده هم بود. اینجا این سوال مطرح 
اســت که آیا این کانتینرها از کشور مبدا با 
همین میزان کالا به بندر رســیده است، که 

بعید به نظر می رسد.

کانتینرها تخلیه شده، احتمالا قاچاق 
شده است

آن طور که اجتهادی گفتــه، احتمال قوی 
این است که این کانتینرها پرُ بوده و افرادی 
آنها را به صورت غیرمجــاز تخلیه کرده اند 
چون بــه گمرک اظهار نشــده و از مســیر 
قانونی، به خــارج از محوطه گمرکی منتقل 

نشده است، بنابراین به احتمال زیاد، قاچاق 
صورت گرفته اســت و افــراد تحت تعقیب 
قضایی قرار می گیرنــد. همچنین ماهیت 
کالاهای موجود در این کانتینرها که تخلیه 
نیز شــده، مورد بحث اســت که آیا کالای 

مجاز، غیرمجاز یا ممنوعه بوده اند؟

هر چقدر کالا مانده باشد در نهایت 
امحاء خواهد شد

وی ایــن را هم گفت کــه با توجــه به عدم 
اظهــار کالا بــه گمــرک و در ادامــه عدم 
ارســال اظهارنامه متروکه به سازمان اموال 
تملیکی، در حال حاضر این دو سازمان هیچ 
مســئولیتی در مورد این کانتینرها ندارند، 
به هر حال وضعیت این کالاها و اشــخاص 
مرتبط با آن شناســایی خواهد شد و همان 
اندک کالایی کــه در ایــن کانتینرها باقی 
مانده، بــه گمرک اعلام و این ســازمان نیز 
اظهارنامه متروکه تهیه و به ســازمان اموال 
تملیکی اعلام خواهد کرد و در نهایت با طی 

فرایند قانونی، امحاء خواهد شد.

برخی صاحبان کالا برای ترخیص عجله 
ندارند، زمان که بگذر گرانتر می فروشند

مدیرعامل سازمان اموال تملیکی همچنین 
به جریان رسوب کالا در بنادر اشاره داشت و 
یادآور شــد که قبلا طبق قانون، در مناطق 
آزاد کــه ادارات بنادر هم جــزو این مناطق 
هستند زمان برای تعیین تکلیف و ترخیص 
کالا در اختیــار خودشــان بود و از ســویی 
صاحبــان کالا در محوطه هــا و انبارهــای 
گمرکی از هزینه کمتــری برخوردار بودند 
و چندان برای ترخیص عجله ای نداشــتند، 
در عین حال که با توجه به شــرایط تورمی 
که موجب می شد در گذر زمان، ارزش کالا 
بیشتر شده و بتواند با قیمت بالاتری عرضه 
کند، عاملی برای کندی ترخیص و رســوب 
شــده بود. با این حال با توجه به مصوبه ای 
که در دستور کار دولت قرار دارد و به زودی 
ابلاغ خواهد شد پیش بینی این است که در 
مرحله اول از رســوب کالا جلوگیری شود و 
هم اینکه کالاهای رسوبی به سرعت تعیین 

تکلیف شوند.

خریدار   یک کارشــناس لــوازم خانگی 
گفت: این روزها شرکت های بی نام و نشان 
و جعلــی لوازم خانگی، به معضلی اساســی 
در ارائه خدمات پس از فروش به مشــتریان 
و از بین برنــده اعتماد آنان به شــرکت ها و 

برندهای معتبر تبدیل شده است.
 این روزها رشــد قیمت  لوازم خانگی و رکود 
حاکم بر بازار ســبب شــده تا در بازار شاهد 
افزایش مراجعات افراد بــرای تعمیر لوازم 

خانگی به جای تعویض باشیم.
افزایــش قیمت لوازم خانگــی از یک طرف 
و افت قــدرت خرید مردم از ســوی دیگر، 
موجب شــد تا رکود در بازار را شاهد باشیم 
تا جایی که مردم به جای خرید لوازم خانگی 
جدید، بیشــتر به فکر تعمیر آنها هستند و 
برخی مسوولان این افزایش مراجعات را تا 

۹۰ درصد ذکر می کنند.
با این حال، نکته منفی که در پسِ مراجعات 
برای تعمیر وجود دارد، حضور شرکت های 
تقلبــی و جعلی اســت که خــود را جای 

شــرکت ها و برندهای اصلی جا زده و از این 
طریــق خســارت های اقتصــادی و حتی 
آســیب های اجتماعی به مشــتریان وارد 

می کنند.
در ایــن زمینه، یــک کارشــناس صنعت 
لوازم خانگی افزود: با وجود تلاش شرکت ها 
و برندهای بــزرگ لوازم خانگی کشــور در 
خصــوص بهبود مســائل کمّــی و کیفیت 
محصــولات، خلاهایی وجــود دارد که در 

حقیقت پاشنه آشیل این صنعت است.
»احســان فدایــی« بیان داشــت: یکی از 
عرضه کننــده  شــرکت های  مشــکلات 
خدمات پس از فروش لــوازم خانگی، وجود 
شرکت های جعلی و ساختگی )به اصطلاح 

Fake( و غیر رسمی است.
این کارشــناس لوازم خانگی ادامه داد: در 
این میــان نکته ای که مغفــول مانده، عدم 
اطــلاع کافی مــردم و مشــتریان از مراکز 
رسمی و اصلی خدمات پس از فروش است 
که سبب مراجعه آنان به مراکز غیر رسمی و 

جعلی می شود.
وی گفــت: شــرکت های جعلی یاد شــده 
به ویژه در سال های گذشــته فعالیت های 
وســیعی روی »سئوی« ســایت های خود 
انجام داده اند و به خصوص روی عبارت ها و 
کلماتی که مردم هنگام مواجهه با مشکلات 
آنهــا را بیشــتر در اینترنت جســت وجو 

می کنند، کار کرده اند.  
ســئو مجموعه فعالیت هایی اســت که در 

طراحی سایت، تعیین استراتژی محتوایی 
و تولید محتــوا انجام می گیرد تــا جایگاه 
بهتــری در نتایج جســت وجوی اینترنتی 

کسب شود.
فدایی ادامــه داد: همین مســاله ســبب 
می شــود تا در هنگام جســت وجوی ساده 
اینترنتی، اسامی این شــرکت های جعلی 
و غیر رسمی بالاتر از اســامی شرکت های 

اصلی و برندهای بزرگ دیده شود.
وی اظهارداشت: مشکل بعدی، برخورداری 
شرکت های غیر اصلی یاد شــده از شماره 
تلفن های چهار یا پنج رقمی و بعضا رُند است 
که همین شماره ها فریب دهنده مشتریان 

است و آنها را معتبر می پندارند.
ایــن کارشــناس صنعــت لوازم خانگــی 
تصریح کرد:  این مشــکل اکنون درخصوص 
برندهای بزرگ لوازم خانگی کشــور و حتی 
برندهای کُره ای که در سال های گذشته در 

بازار کشورمان فعال بوده اند، وجود دارد.
وی گفــت: در نتیجــه، شــاهد بــروز 

خسارت های سنگین به لوازم خانگی، نصب 
لوازم و قطعات تقلبی و زیرپله ای و در برخی 
موارد بروز حوادث ناگوار اخلاقی، ســرقت 
و غیره از منازل هســتیم که به شدت روی 
اعتماد مردم بــه برندهای اصلی تاثیر منفی 

داشته است.
فدایــی تاکیــد کــرد: در ایــن زمینــه، 
دستگاه های مســوول و خود شرکت های 
لوازم خانگی باید شــرکت های ارائه دهنده 
خدمات پس از فــروش را که مــورد تایید 
وزارت صمت، ســازمان حمایــت از حقوق 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و انجمن 
خدمات پس از فروش اســت، به درستی به 

مشتریان بشناسانند.
وی گفت: نام، نشان و آدرس شرکت های یاد 
شده باید در اختیار همه فروشگاه های لوازم 
خانگی و در معرض دید عمــوم قرار گیرد و 
انتظار می رود پلیس فتا نیز در شناســایی 
شــرکت های جعلی و غیر رسمی مذکور به 

یاری این صنعت بشتابد.

و در بورس کالا با عرضه هایما وش محصولات ایران خودر آغاز فر

وسایل توزین بدون برچسب استاندارد جمع آوری می شود



از خاموشی گسترده در دولت گذشته تا مدیریت مطلوب در سال جاری

دولت سیزدهم چگونه خاموشی ها را متوقف کرد؟

انرژی
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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وزیر نیرو هشدار داد
احتمال بالا رفتن مصرف برق در پی افزایش دما

وزیر نیرو با اشــاره به افزایش ۵ درصدی تقاضای مصرف برق نســبت 
به ســال گذشــته، گفت: محور برنامه های مختلــف وزارت نیرو برای 
عبور موفق از تابســتان، بر اســاس اقدامات صنعت بــرق و همکاری و 

صرفه جویی مردم است که ضرورت دارد این همکاری ادامه یابد.
 علی اکبر محرابیان با اشاره به وضعیت مصرف برق در کشور، اظهار کرد: 
صنعت برق در ابتدای تحویل دولت ســیزدهم با مشکلات فراوانی در 
حوزه تامین برق مردم و رضایتمندی مواجه بــود که در این رابطه یک 
برنامه ۱۰۰ اقدامی را با حمایت دولت و مجلــس تدوین و با همکاری و 

مشارکت مردم اجرایی کردیم.
وی افزود: مهم ترین محورهای ایــن برنامه افزایش ظرفیت نیروگاهی، 
بکارگیری و تعمیرات اساســی تمام نیروگاه های موجــود و مدیریت 
مصرف بود. تا امروز دو سوم از مســیر اوج مصرف تابستان را پشت سر 

گذاشتیم و با کمترین مشکل توانسیم این دوره را سپری کنیم.
محرابیان با بیان اینکه خوشــبختانه ۴۰ درصد مــردم در مصرف خود 
صرفه جویی کردند، گفت: این ۴۰ درصد پاداش صرفه جویی در مصرف 

برق خود را دریافت کردند.
وی با اشاره به شرایط سخت صنعت برق در وضعیت کنونی آب و هوایی 
کشور، افزود: متوسط دمایی کشور نســبت به سال گذشته یک درجه 
بیشــتر شــده و در برخی نقاط مانند استان های خوزســتان، بوشهر، 
هرمزگان و حتی شمالغرب کشــور ۴ الی ۵ درجه افزایش دما را شاهد 
هســتیم.محرابیان ادامه داد: برای هفته آینده هم پیش بینی می شود 
که شهرهای شــمالی کشور شاهد افزایش دما باشــند و در این صورت 

باعث افزایش مصرف برق خواهد شد.
وزیر نیرو با اشــاره به لزوم تداوم همکاری مردم در زمینه صرفه جویی 
مصرف برق خاطرنشــان کرد: اگر همکاری و صرفه جویی مردم مانند 
روزهای ابتدایی تابستان امسال تداوم داشته باشد، از روزهای باقیمانده 
تابستان نیز با کمترین مشکل عبور خواهیم کرد چرا که در حال حاضر 

نیازمند همکاری مردم و صرفه جویی آن ها هستیم.
وزیر نیرو با بیان اینکه بارش ها ممکن اســت به صــورت نقطه ای باعث 
کاهش دما شود، افزود: زمانی که رطوبت در کشــور بالا می رود، باعث 
افزایش مصرف برق شده و در این شــرایط نیاز به صرفه جویی بیشتری 
داریم.وی با اشاره به وضعیت مصرف برق در تابستان امسال، گفت: اوج 
مصرف برق کشور در تابستانی که پشت سر گذاشتیم حدود ۶۹ هزار و 
۲۷۸ مگاوات بود، در حالی که تقاضای مصرف در سال گذشته ۶۷ هزار 

مگاوات بوده است.
طبق اعلام وزارت نیرو، وی ادامه داد: تقریبا نســبت به ســال گذشته 
تقاضای مصرف برق ۵ درصد افزایش پیدا کرده که نشانگر رشد مصرف 

در کشور است.

رویترز گزارش داد
پایان مذاکرات رفع تحریم ها، قیمت جهانی 

نفت را کاهش داد
خبرگزاری رویترز در گزارشی مدعی شــد که با پایان جدیدترین دور 
مذاکرات رفع تحریم ها و احیای برجام، بهای جهانی طلای سیاه کاهش 
پیدا کرد. دور جدید مذاکرات رفع تحریم ها و احیای برنامه جامع اقدام 
مشترک موسوم به برجام، روز گذشته در وین پایتخت اتریش به اتمام 

رسید و تحولات آن، به کاهش قیمت جهانی نفت منجر شد.

قیمت نفت در پی آخریــن تحولات مذاکرات رفــع تحریم ها در وین، 
کاهش پیدا کرد و بهای معامــلات آتی نفت برنت با افت ۱۴ ســنتی، 
به بشــکه ای ۹۶.۵۱ دلار رســید.معاملات آتی نفتِ »وســت تگزاس 
اینترمیدیت« نیز با کاهــش ۱۶ درصدی، بــه ۹۰.۶۰ دلار به ازای هر 
بشــکه رســید.»ویوِک دار« تحلیلگر بانــک کامانولث اســترالیا در 
یادداشتی نوشت: گرچه جزئیات زمان بندی از سر گرفتن صادرات نفت 
ایران حتی در صورت احیای برجام، همچنان نامشخص است، بی شک 
ایران این ظرفیت را دارد تا با سرعتی نسبتاً زیاد صادرات نفت را افزایش 
دهد.به گفته وی، ایران قادر است صادرات خود را ظرف مدت ۶ ماه، به 
اندازه یک الی یک ونیم میلیون بشــکه در روز افزایش داده و به عبارتی 

آن را به ۱.۵ درصد عرضه جهان برساند.
دور جدید مذاکــرات رفع تحریم ها از پنجشــنبه هفته گذشــته ۱۳ 

مردادماه در وین آغاز شد و دیروز به پایان رسید.
رســانه های غربی پس از پایان مذاکرات وین مدعی شدند که اتحادیه 
اروپا متن نهایی توافق را در اختیار تهران و واشــنگتن قــرار داده و در 
انتظار تأیید آن ها اســت. با این حال مقامات وزارت خارجه ایران با رد 
این ادعا اعلام کرده اند که متن توافق نهایی نشــده و حل و فصل برخی 

مسائل به اراده و جدیت کاخ سفید بستگی دارد.

رییس کمیسیون انرژی مجلس:
وپالایشگاه ها، سریع ترین راهکار  توسعه پتر

خنثی سازی تحریم های نفتی است
 رییس کمیســیون انرژی مجلس شــورای اســلامی گفت:توســعه 
پتروپالایشــگاه راهکار جــدی دولت بــرای کاهش خام فروشــی و 

سریع ترین راهکارهای خنثی سازی تحریم های نفتی است.
فریدون حســنوند درباره ســرمایه گذاری ۱۷ میلیارد دلاری در پترو 
پالایشگاه ها که در دستور کار دولت ســیزدهم قرار گرفته است، گفت: 
یکی از سیاست های جمهوری اسلامی ایران قطع وابستگی به خارج از 
کشــور در حوزه انرژی بوده و از طرف دیگر هم رهبر معظم انقلاب بارها 
به این موضوع تاکید داشــتند که از خام فروشی منابع انرژی جلوگیری 

شود.
رییس کمیســیون انرژی مجلس شــورای اســلامی افــزود: احداث 
پتروپالایشگاه ها که در دستور کار دولت سیزدهم است، از خام فروشی 
جلوگیری خواهد کرد و موجب افزایــش تولید فراوردهای نفتی و قطع 

وابستگی به خارج از کشور در این حوزه خواهد شد.
وی با بیان اینکه تحریم ها شرایط کشور را در واردات بخشی از فراوردها 
از جمله بنزین ســخت کرده بــود، تصریح کرد: اگر به ســمت احداث 
پالایشــگاه نرویم برای واردات فراوردهای نفتی باید میلیاردها دلار در 

سال هزینه کنیم.
نماینده مردم اندیمشک در مجلس شورای اسلامی یادآور شد: احداث 
پالایشگاه یکی از سیاست های دولت است که منجر به جلوگیری ازخام 
فروشی، افزایش اشتغال، ارز آوری برای کشور و کم اثر کردن تحریم ها 
می شود.حسنوند ادامه داد: برخی از کشورها به رغم عدم برخورداری از 
منابع نفتی و گازی از بزرگترین فروشندگان فراوردهای نفتی هستند، 
ایران نیز باید به این سمت حرکت کند که در عین برخورداری از منابع 

غنی نفتی، پالایشگاه های داخل کشور را توسعه دهد.

و نیر

ســمیرا ربیع   امســال هم بایــد منتظر 
خاموشــی ها و ارائه جدول های خاموشــی 
باشــیم؟ این ســؤالی بود که با شروع فصل 
گرما ذهن بســیاری از مردم کشــورمان را 
باتوجه به تجربه تلخ دولت گذشــته درگیر 
خودکرده بود اما چه شد که تابستان امسال 

با وجود افزایش مصرف، خاموشی رخ نداد؟
 در دولت دوازدهم رضــا اردکانیان به مدد 
تبلیغات گســترده درباره سابقه کاری او در 
نهادهای غربی، به عنــوان یک وزیر کارآمد 

معرفی می شد.
برنامه های تبلیغی تحت عنوان افتتاح های 
پنجشــنبه ها و با عنوان پویــش الف-ب- 
ایران، از جمله مهمتریــن کارهایی بود که 
تیم وزارت نیروی دولت دوازدهم انجام داد 
و با خرج گسترده در رسانه ها تلاش داشت 
اردکانیــان را به عنوان یک وزیر شــاخص 
معرفی کند. اما وقوع خاموشی های گسترده 
در دو ســال پایانــی دولت قبــل،  تمام آن 
تبلیغات را بر باد داد و مشــخص کرد دولت 
گذشــته کارهای توســعه ای و زیرساختی 

برای افزایش تولید برق انجام نداده است.
تابســتان پارسال مردم کشــورمان شاهد 
خاموشــی هایی بودنــد که از یــک تا چند 
ســاعت زندگی آن را مختل کرده بود حتی 
این خاموشی ها دامن بســیاری از صنایع را 
گرفته بود و آنان را متحمل ضررهای زیادی 

ساخته بود.
همین موضوع ســبب شــده بــود دغدغه 
خاموشــی برای مردم ایجاد شود و اکثریت 
فکر آن بودند تــا راهی بیابند تــا از اعمال 
خاموشی ها در تابستان امســال فرار کنند 
و بسیاری هم خواســتار آن بودند تا حداقل 
برق موردنیاز آنها تأمین شود تا کارها دچار 
خدشه نشــود.اما در ســال جاری در دولت 
ســیزدهم، مردم نتیجه عملکرد علی اکبر 
محرابیان را به چشــم دیده اند؛ وزیری که 
به جای نمایش و شــوآف، به توســعه های 

زیرساختی مشغول است.

چرایی اعمال خاموشی های پارسال
ســال گذشــته دلایل متعددی مثل افت 
تولید برقابی ها به دلیل خالی شدن مخازن 
ســدها، فعالیت ماینرها، افزایش دمای هوا 
برای  خاموشی های گسترده عنوان می شد.

یکــی از مســائل مهــم در ایــن زمینــه، 
عقب ماندگــی پیاپــی از برنامــه افزایش 
ظرفیــت نیروگاه ها بود به ایــن معنا که در 
حالی در برنامه ششم توسعه مقرر شده بود 
که شــاهد افزایش  بیست  پنج هزار مگاوات 
ظرفیت تولید برق کشور در سال باشیم اما 
این رقم به طور متوسط در ۱۰ سال گذشته 
حدود دو هزار و ۵۰۰ مــگاوات بود و حتی 
گاهی این رقم به کمتر از دو هزار مگاوات نیز 
رسیده بود.همین عقب ماندگی سبب شد تا 
مردم در تابستان پارســال عواقب این امر را 
با تحمل خاموشــی ها و زیان دیدن با تمام 

وجود حس کنند.
از طــرف دیگر یکــی از مهم تریــن دلایل 
خاموشــی ها در ســال گذشــته، کاهش 
بارندگی هــا و افــت ۵۰ درصــدی مخازن 
سدها برای تولید برق از نیروگاه های برقابی 
بود  البته روایت تأیید نشــده ای هم در سال 
گذشته وجود داشــت مبنی بر اینکه، تکرار 
سیل ۱۳۹۹ به نادرســتی پیش بینی شده 
بود و به همین دلیل، بخشی از منابع سدها 
باهدف مدیریت ســیل خالی شــد اما هیچ 
بارش یا سِیلی، جای خالی آب رها شده را پرُ 
نکرد.به هرحال دلیــل کمبود منابع مخازن 
سدها در سال گذشــته هر چه بود، وزارت 
نیرو امکان تولید برق از نیروگاه های برقابی 
را از دست داد و به این ترتیب، حدود ۸ هزار 
مگاوات از برق تولیدی نیروگاه های برقابی 

از مدار خارج شد.
ســال گذشــته در تاریخ ۴ تیرماه ســال 
۱۴۰۰ میــزان اوج بــار به ۵۵ هــزار ۷۷۷ 
مگاوات رسیده بود و شــرایط تأمین برق با 
دشواری بســیار زیادی همراه شده در این 
بازه خاموشی های مکرر، برای بخش خانگی 
مشــکلات قابل توجهی برای مــردم ایجاد 
کرد.این خاموشی ها علاوه بر بخش خانگی 
در بخش صنعــت نیز دامــن صنعت گران 
کشــور را گرفت و باوجوداینکه محدودیت 
برق به طــور روزانه برای همــه صنایع اجرا 
می شــد و در مقاطعی بــرق صنایع بزرگ 
نظیر فولاد مبارکه اصفهان بــه طور کامل 
برای جلوگیری از تخریب شــبکه برق قطع 
می شــد.این قطعی بــرق در بخش خانگی 
و صنعتی مردم و فعــالان صنعتی را کلافه 
کرده بود و نگرانی از تداوم آن بر ســر همه 

سایه انداخته بود.
روند نگرانی در بــاره وضعیت بــرق ادامه 
داشت تا آنکه دولت سیزدهم جریان کار را 
در دســت گرفت و از همان ابتدا عزم خود را 
جزم کرد تا از نگرانی مردم در باره تأمین برق 
بکاهد.هنگامی کــه »علی اکبر محرابیان« 
به عنوان وزیر نیروی دولت سیزدهم مطرح 
شــد وی یکی از برنامه های خــود را تلاش 
برای رفع نگرانی مردم در بــاره تأمین برق 

تابســتان قرارداد و آن را به مجلس شورای 
اسلامی ارائه کرد.

در ادامه و پس از محول شدن سکان وزارت 
نیرو به محرابیــان وی از همــان روزهای 
نخســت تلاش بی وقفه ای را بــرای جبران 
خاموشــی ها و رفع نگرانی مــردم در باره 
تأمین برق تابستانی آغاز کرد و در نخستین 
جلسه به این منظور از تدوین یک صد برنامه 

عملیاتی برای تأمین برق تابستان خبردار.
پیش تــر محرابیان درباره ایــن برنامه گفت: 
در زمانی که دولت مردمی شــروع به کارکرد 
یعنی پیک ســال ۱۴۰۰ ما با خاموشی های 
گســترده ای روبرو بودیم که علت آن این بود 
که ســرمایه گذاری خوبی در زیرساخت های 
صنعت برق نشــده بود و فاصلــه جدی بین 
تقاضای مصرف و تولید وجود داشت؛ بنابراین 
از همان زمان برنامه های وسیعی برای جبران 
این مشکلات در برنامه های وزارت نیرو قرار 
گرفت.وی گفت: ایــن برنامه هــا دارای دو 
محور اســت که نخســتین محور آن توسعه 
ظرفیت های تولید کشور است که برای سال 
۱۴۰۱ برنامه داریم تا حداقل ۶ هزار مگاوات 
به ظرفیت تولید برق کشور افزوده شود و این 
میزان یک رکــورد تاریخــی در صنعت برق 
اســت زیرا در سال های گذشــته در توسعه 
و راه انــدازی نیروگاه هــا رکــورد چهارهزار 

مگاوات را داشتیم.

اجرای 100 برنامه برای جلوگیری
 از خاموشی در تابستان 1401

محرابیان محــور دوم را مدیریــت برق در 
تابســتان ۱۴۰۱ برشــمرد و خاطرنشان 
ســاخت: درواقع این مدیریت اســتفاده از 

ظرفیت های موجود در صنعت برق است.
وی گفت: برنامه ریزی شد تا برای مشترکان 
پرمصرف مصارف خانگی کنتور هوشــمند 
نصب شــود و در بخــش اداری، صنعتی و 
کشاورزی هم به طور کامل همه مشترکان 

نصب کنتور هوشمند می شوند.
وزیر نیــرو افزود: درمجمــوع برای کاهش 
مشکلات ناشی از برق تابستان، ۱۰۰ برنامه 
عملیاتی در دستور کار داریم که امید است 
با اجرایی شدن آن ها مشــکلات به حداقل 

ممکن برسد.

افزایش توان نیروگاهی
»ناصر اســکندری« معاون برق حرارتی در 
این باره گفت: برای پیک تابستان امسال سه 
هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی وارد 
مدار خواهد شد و نیز بر اساس برنامه ریزی 
صورت گرفته مقرر شده اســت تا در دولت 
ســیزدهم بیش از ۱۵ هزار مگاوات نیروگاه 

جدید حرارتی به بهره برداری برسد.

انجام به موقع تعمیرات نیروگاهی
یکی از مســائلی که خاموشــی های سال 
گذشته را رقم زده بود انجام نشدن به موقع 
تعمیرات نیروگاهی بود براین اســاس وزیر 
نیروی دولت ســیزدهم بر انجــام به موقع 
تعمیــرات نیروگاهی باهدف پیشــگیری 
از خاموشــی ها تأکید کرد. از نخستین روز 
نوروز ۱۴۰۱، محرابیان ســفرهای خود را 
برای بررسی تعمیرات اساسی نیروگاه های 
حرارتــی آغــاز کــرد کــه ایــن پیگیری 
نشــان دهنده عزم صنعت برق برای عبور از 

تابستان با کمترین مشکل است.

اتمام به موقع تعمیرات نیروگاهی 
و ثبت یک رکورد

براین اســاس طرح های افزایش توان تولید 
برق برای روزهــای اوج مصرف تابســتان 
امســال مجموعاً بیش از ســه هزار مگاوات 
از طریق ســاخت دو هــزار و ۳۲۴ مگاوات 
نیــروگاه حرارتــی جدیــد، ۶۵۴ مگاوات 
ارتقای توان عملی واحدهای گازی و سیکل 
ترکیبــی و ۱۰۰ مگاوات رفــع محدودیت 
نیروگاه های بخاری بــه ظرفیت تولید برق 

حرارتی کشور افزوده شده است.
وزارت نیرو دولت ســیزدهم امســال برای 

نخستین بار بیش از ۹۴ هزار مگاوات برنامه 
تعمیرات و آماده سازی نیروگاه های حرارتی 
را پیش از شــروع خردادماه و پیک مصرف 
برق تابستان به پایان رسانده است تا رکورد 
جدیدی را در زمینه تعمیرات نیروگاهی به 

ثبت برساند.

تلاش برای افزایش ۲ درصدی
 راندمان نیروگاهی

این وزارتخانه در تلاش اســت تــا راندمان 
نیروگاه هــای حرارتی را امســال دو دهم 
درصد افزایش داده و به رقــم ۳۹.۲ درصد 
برســاند. افزایش دو دهم درصدی راندمان 
نیروگاه هــا موجب کاهش مصــرف ۴۲۳ 
میلیون مترمکعب/لیتر ســوخت معادل در 
سال شده و بیش از نیم درصد صرفه جویی 
ســالانه ســوخت مصرفی نیروگاه ها را به 

دنبال خواهد داشت.
پیش تر ناصر اسکندری معاون برق حرارتی 
گفته بــود: بــرای فصل تعمیرات امســال 
نیروگاه هــای حرارتی ۹۵ هــزار مگاوات 
برنامه تعمیراتی پیش بینی شده است، این 
اقدام ها شــامل ۶۶۱ پروژه تعمیراتی است 
که با برنامه ریزی مســنجم و تلاش بی وقفه 
همکاران صنعت برق حرارتی روند تعمیرات 
بسیار به شکل مناســبی در حال پیشروی 
اســت و تاکنون ۹۹ درصــد فعالیت های 

مربوط به این بخش خاتمه یافته است.
وی ادامــه داد: ۶۶۱ پــروژه تعمیراتــی یاد 
شــده شــامل ۳۰ مورد تعمیرات اساســی 
در نیروگاه هــای بخار، ۷۹ مــورد تعمیرات 
اساســی واحدهای گازی، ۲۶ مورد بازدید 
مســیر داغ، ۳۶۱ مورد بازدید اتاق احتراق و 
۱۶۵ مورد نیز تعمیرات دوره ای در واحدهای 
بخاری است که همه این اقدام ها طبق برنامه 
در حــال انجام بــوده و امیدواریم تــا پایان 
اردیبهشــت همه واحدهای در حال تعمیر 
به چرخه تولیــد بازگردنــد و نیروگاه های 

حرارتی با آمادگی کامل در مدار باشند.

اقدام برای بهره گیری از انرژی های 
تجدیدپذیر

وزارت نیرو تاکنون توانســته ۱۱۰ مگاوات 
از برنامــه ۵۰۰ مگاواتــی نیروگاه هــای 
تجدیدپذیر خود را برای تابســتان ۱۴۰۱ 
محقق و تا پایان شــهریور هم ۳۹۰ مگاوات 
مابقی وارد مدار خواهد شــد کــه گامی در 
جهت اجــرای برنامــه ۱۰ هــزار مگاوات 

نیروگاه های تجدیدپذیر است.

توجه به سیاست های تشویقی
 و مدیریت برای بخش خانگی

بعد دیگــر برنامه دولــت به منظور کاهش 
مشــکلات مردم توجه ویژه بــه برنامه های 
تشــویقی و مدیریتی از طریــق تعرفه برق 
برای  کنترل مصرف برق بخش خانگی بوده 
است.در همین رابطه سیاست های تعرفه ای 
با اعمال تعرفه گــذاری پلکانی در بهمن  ماه 
سال ۱۴۰۰ شروع شــد و با پاداش ۵ برابری 
کاهش مصرف ادامه یافت.پیش تر مصطفی 
رجبی مشهدی، مدیرعامل شرکت مدیریت 
شبکه برق کشور در بیان تأثیر سیاست های 
تعرفه ای بر رفتار مشــترکان خانگی گفت: 
»مشــترکان کم مصرف برق نسبت به سال 
گذشــته از ۷۵ درصد به ۸۰ درصد افزایش 
یافته اند.«ســخنگوی صنعت بــرق ادامه 
داد: »این یعنی ۱.۵ میلیون مشــترک برق 
در کشــور طی مدت زمان گذشته از جرگه 
پرمصرف ها جداشــده و بــه کم مصرف ها 
پیوســته اند.«وزارت نیرو در ســال جاری 
و برخلاف ســال های گذشــته مصمم شد 
تا برای جذب مشارکت مشــترکان بخش 
خانگــی با صنعت بــرق به جــای تنظیم و 
اعلام جدول های خاموشــی از شــیوه های 
جدیدی مثل پرداخت پاداش کم مصرفی و 
اطلاع رسانی در مورد ضرورت های کاهش 
مصرف برق توسط شهروندان استفاده کند.

طبق  اطلاعاتی که دفتــر مدیریت مصرف 
و خدمات مشــترکان شــرکت توانیر اعلام 

کرده، در تیرمــاه امســال و درحالی که در 
بخش های صنعت، عمومی و تجاری شاهد 
افزایش مصرف برق نسبت به سال گذشته 
بودیم، در بخــش خانگی میــزان مصرف 
برق نســبت به ســال گذشــته ۴.۳ درصد 
کاهش یافته اســت که با احتســاب رشــد 
متوسط ۵ درصدی مشــترکان خانگی در 
هرســال، در مجموع در این بخش شــاهد 
صرفه جویی ۹.۳ درصــدی در مصرف برق 

نسبت به سال گذشته بوده ایم.
اگرچه ایــن آمــار به خودی خــود بیانگر 
همراهی مشترکان بخش خانگی با صنعت 
برق برای مدیریت بــار مصرف آن هم بدون 
اعمال خاموشی است، اما از آن سو مروری بر 
چند آمار و اطلاعات دیگــر نیز که این نکته 

مهم را تأیید می کند.
از ســویی وزارت نیرو برای عموم مشترکان 
در مناطق مختلف پــاداش ۵ برابری به ازای 
هر کیلووات ساعت کاهش مصرف نسبت به 
دوره مشابه ســال قبل و نیز مصرف برق در 
چارچوب الگوی مصرف را در نظر گرفته بود 
که اکنون آمارهای رســمی نشان می دهد 
در تیرماه امســال چیزی حدود ۴۰ درصد 
مشــترکان خانگی مشــمول ایــن پاداش 
شــده اند و در واقــع از این طرح اســتقبال 
کرده اند.مشــترکانی که تقریباً ۱۱ میلیون 
قبض بــرق خانگــی را به خــود اختصاص 
داده اند و با مشــمول پاداش شــدن آن ها، 
صنعت برق بالــغ بر ۲۸۰ میلیــارد تومان 
پاداش صرفه جویی در حســاب اشــتراکی 
ایشــان منظور کرده اســت که این رقم به 
طور میانگین برای هر مشــترک در مناطق 
عادی ۲۲ هزار تومان و برای هر مشــترک 
در مناطق گرمسیری ۶۰ هزار تومان برآورد 
می شود.همچنین در تیرماه سال گذشته و 
از جمعیت ۳ میلیون نفری مشترکان تحت 
پوشــش نهادهــای حمایتــی، قبض برق 
چیزی حدود ۳۰ درصد مشــترکان رایگان 
شده اســت. اتفاقی که برای تحقق آن لازم 
بود این مشــترکان میزان مصــرف خود را 
تا نصــف الگوی مصــرف کاهــش دهند تا 
مشمول قبض برق رایگان شوند و این یعنی 
حداقل یک میلیون مشترک خانگی از این 
طریق میزان مصرف خــود را تا ۵۰ درصد 
زیر الگو کاهش دادند.آمــار دفتر مدیریت 
مصرف و خدمات مشــترکان شرکت توانیر 
نشان می دهد که جمع قابل توجهی از دیگر 
مشــترکان برق خانگی نیز کــه در تیرماه 
مشمول دریافت پاداش کم مصرفی نشدند 
هم نسبت به دوره مشابه سال قبل به مراتب 
کمتر برق مصرف کرده اند و به همین دلیل 
احتمال می رود تا پایان شــهریورماه درصد 
بیشــتری از مشــترکان خانگی »حداقل 

یک بار« مشمول پاداش کم مصرفی شوند.
مجموعه تحولاتــی که معنــای دیگر آن 
همراهی مشترکان بخش خانگی با صنعت 
برق بــرای مدیریت هر چه بهتر شــبکه در 
فصل گرم سال اســت و به خوبی نشان داد 
در صورت اعمال سیاســت های تشویقی و 
نیز فرهنگ ســازی می توان روی مشارکت 
عموم مردم برای مصرف بهینه برق و حفظ 

پایداری شبکه حساب باز کرد.

اجرای برنامه سختگیرانه صرفه جویی 
دستگاه های دولتی

گام ســوم بعــدی، توجه ویژه بــه کاهش 
مصرف برق واحدهای اداری و دستگاه های 
دولتی اســت.بر این مبنا هیئت وزیران در 
تصویب نامه ای صرفه جویــی ۳۰ درصدی 
نسبت به سال گذشته در ســاعات اداری را 
ابلاغ کرد و به وزارت نیــرو مأموریت داد، از 
طریــق ابزارهایی نظیر کنتور هوشــمند و 
اینترنت اشــیا برق ادارات متخلف را قطع 

کند.
بر اساس گزارش ســخنگوی برق، تا کنون 
از طریق سیاست سخت گیرانه دولت مبنی 
بر صرفه جویی بخش اداری نزدیک به ۷۰۰ 
مگاوات صرفه جویی صورت گرفته و این آمار 

در حال اضافه شدن است.

همراهی صنایع
در بازه زمانی اوج بار شــبکه سراسری و در 
بخش صنایع، برنامه هــای متفاوتی مانند 
»جابه جایــی تعطیــلات هفتگــی از روز 
جمعه به یکی از روزهــای هفته«، »کاهش 
بــار برنامه ریزی شــده در ســاعات اوج بار 
شــبکه«، »کاهش یــا قطــع برنامه ریزی 
شده ۲۴ ســاعته« و نیز »تعیین ساعت کار 
برنامه ریزی شده« در نظر گرفته شده است.

جابه جایی تعطیلات هفتگی از روز 
جمعه به یکی از روزهای هفته

یکی از امکان های مدیریت بار مصرف برق، 
انتقال روز تعطیلــی هفتگی از روز جمعه به 
یکی از روزهای هفته اســت که دوره اجرای 
آن ابتدای تیرماه تا انتهای مردادماه در نظر 
گرفته شــده و حداقل دوره همکاری باید ۴ 

روز غیرمستمر باشد.
در این طرح لازم اســت تا یک هفته قبل از 
آغاز عملیات، متــن تفاهم نامه بین وزارت 
نیــرو و شــرکت موردنظر امضا شــده و در 

مدیریت سامانه پیک مصرف ثبت شود.
البته برای اینکه صنایع در این بخش نهایت 
بهره برداری از انرژی برق را داشــته باشند 
به آن ها اجازه داده شــده است تا در ساعات 
شب تا ساعت ۸ صبح روز تعطیل نیز فعالیت 
خود را ادامه دهند.صنایع مشارکت کننده 
در این طرح متناســب با نــرخ خرید انرژی 
و نــرخ خرید دیمانــد و بر اســاس جدول 
مشــخصی که به همین منظــور طراحی 
شده اســت، در پایان دوره مشمول پاداش 
همکاری خواهند شد؛ پاداشی که به ساعات 
همکاری بســتگی دارد و هرچقدر ساعات 
همکاری صنایع بیشتر باشد، میزان پاداش 

محاسبه نیز بیشتر خواهد بود.
 

کاهش بار برنامه ریزی شده در ساعات 
اوج بار مصرف

یکی دیگر از امکان های مدیریت بار مصرف 
که در اختیار صنایع قرار داده شــده است، 
کاهش بار برنامه ریزی شــده در ســاعات 
اوج بار مصرف اســت.دوره همکاری در این 
برنامــه از ۱۶ خردادماه آغاز شــده و تا ۱۵ 
شــهریورماه حداکثر به مدت ۳۰۰ ساعت 

برای هر صنعت ادامه خواهد داشت.
در این طــرح دو بــازه ســاعات همکاری 
موردنیــاز ۱۲ الــی ۱۸ و ۲۰ الــی ۲۳ و به 
عبارتی ســاعات اوج مصرف برق در شبکه 
در نظر گرفته شــده که مشــترک می تواند 
ســاعات همکاری خود را درون این دو بازه 
زمانی انتخاب کند.در این طرح نیز حداقل 
دوره همکاری پنج روز غیرمســتمر است و 
همکاری در هر روز باید بیش از دو ســاعت 
باشــد که در این بــازه زمانــی صنایع باید 
میزان مصرف برق خود را بر اساس جداولی 
که به همین منظور و بر اســاس متوســط 
دیماند مصرفی تهیه شــده اســت، کاهش 
دهند.مشترکان همکار در طرح فوق نیز بر 
اساس نرخ خرید دیماند و نرخ خرید انرژی 
و متناســب با ســاعات همکاری مشمول 
پاداش همکاری خواهند شــد؛ پاداشــی 
که هر چه ســاعات همکاری بیشــتر باشد، 
افزایش خواهد یافــت و در صورت همکاری 
مشــترک در کل روزهای هفته در ماه های 
تیر و مرداد کل مبلغ پاداش تا ۴۰ درصد نیز 
قابل افزایش است که رقم های قابل توجهی 

خواهد بود.
 

کاهش/ قطع بار برنامه ریزی شده
 ۲4 ساعته

از دیگر امکان هایی که در تابســتان ســال 
جاری و به منظور مدیریت بار مصرف شبکه 
سراســری در اختیار صنایع قرار داده شده 
است، باید به کاهش یا قطع بار برنامه ریزی 
شده ۲۴ ســاعته اشــاره کرد که بازه زمانی 
اجرای آن ابتدای تیرمــاه الی ۱۵ مردادماه 
اســت و حداقل بازه زمانی همکاری نیز باید 

پنج روز غیرمستمر باشد.
این طرح نیز متناســب با توان و اهمیت هر 
صنعت انعطاف پذیر اســت و حداقل قدرت 
کاهش یافتــه بــرای هر مشــترک همکار 
متناســب با متوســط دیمانــد مصرفی و 
ضرورت های موجــود در آن صنعت در نظر 

گرفته خواهد شد.
به عنوان نمونه در صورت همکاری پنج روز 
مستمر و ۲۴ ســاعته و کاهش ۸۰ درصدی 
مصــرف، شــرکت می توانــد روز جمعه یا 
روزهــای تعطیل رســمی را نیــز به طرح 
اضافه کنــد و در این ایام نیــز از انرژی برق 
کافی اســتفاده کند، همچنین مشترکان 
در صورت تمایل می توانند این همکاری را 

تنها از ساعت ۱۰ صبح تا ۲۲ اجرایی کنند.
نکته بســیار مهم این اســت که شــرکت 
می تواند باتوجه به نیاز شــبکه سراسری و 
شبکه محلی درخواســت همکاری وزارت 
نیرو را تأیید و یا رد کند و در این باره شرکت 
تولیدی از اختیار عمل برخوردار اســت که 
در صورت همکاری شرکت همانند دو طرح 

دیگر مشمول پاداش همکاری خواهد شد.
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وضعیت مطالبات داروخانه ها از بیمه ها
ویار وند پرداختی بابت دار  ر

نایب رئیس انجمن داروســازان ایــران، وضعیت پرداخــت مطالبات 
داروخانه ها از بیمه سلامت و سازمان تأمین اجتماعی را تشریح کرد.

سیدعلی فاطمی گفت: سازمان بیمه ســلامت، مطالبات داروخانه ها 
را تا تیر ماه پرداخت کــرده، اما پرداختی ســازمان تأمین اجتماعی تا 

اردیبهشت ۱۴۰۱ بوده است.
وی با عنوان این مطلب که پرداختی ها به داروخانه ها شــامل دو فصل 
جداگانه اســت، افزود: قرار اســت مطالبات داروخانه هــا از محل ارز 

ترجیحی، جداگانه به حساب داروخانه ها واریز شود.
فاطمی در پاسخ به این سوال که آیا بیمه ها بابت طرح دارویار پرداختی 
داشــته اند یا خیر، گفت: بیمه ســلامت بابت طــرح دارویار پرداختی 
داشــته، اما ســازمان تأمین اجتماعی هنوز پرداختی بابت این فصل 
نداشته اســت.نایب رئیس انجمن داروســازان ایران تاکید کرد: البته 
شــرایط پرداختی ســازمان تأمین اجتماعی نســبت به قبل که ۸ ماه 
بود، بهتر شده و به ۳ ماه کاهش یافته اســت.فاطمی در مورد وضعیت 
کمبودهای دارویــی نیز گفت: تغییری در کمبود دارو حاصل نشــده و 

همچنان این کمبودها را در سطح داروخانه ها می بینیم.
وی در ارتباط با شــرایط داروخانه ها بعد از اجرای طرح دارویار، افزود: 
اصولاً طرح های دولتی، در دو ســه ماه ابتدایی خوب اجرا می شوند، لذا 
انتظار داریم روند پرداختی ها دچار وقفه نشود تا اجرای طرح دارویار به 

مشکل نخورد.

 الزام دانشجویان به تزریق دوز یادآور قبل
 از نیمه دوم شهریور

مدیر کل دفتر مشــاوره و سلامت ســازمان امور دانشــجویان گفت: 
دانشجویان تا قبل از نیمه دوم شهریورماه که دانشگاه ها بازگشایی می 

شوند برای تزریق نوبت یادآور واکسن کرونا اقدام کنند.
ابراهیم نعیمی با اشــاره به قطعی بودن آموزش حضوری در ترم جدید، 
درباره واکسیناسیون دانشجویان گفت: وزارت علوم از ستاد ملی کرونا 

تبعیت کرده و هر گونه مصوبه ای داشته باشد آن را اجرا خواهد کرد.
وی ادامه داد: بنابراین در حال تبلیغ این هســتیم تا دانشــجویان قبل 
از نیمه دوم شهریورماه که دانشگاه ها بازگشــایی می شوند و تا فرصت 
هســت دوز یادآور را تزریق کنند.مدیر کل دفتر مشــاوره و ســلامت 
ســازمان امور دانشــجویان در ادامه از بروز رســانی اطلاعات کارنامه 
سلامت دانشــجویان در ترم جدید خبر داد و گفت: در ترم جدید علاوه 
بر تکمیل کارنامه سلامت، معاینه سلامت دانشجویان جدید الورود در 

همه مقاطع به صورت حضوری انجام می شود.
وی ادامه داد: در غربالگری که انجام می شــود، دانشــجویان پر ریسک 
که ناراحتی قلبی و یا مشــکلات خاص داشته باشــند شناسایی شده و 

سلامت جسمانی آنها رصد و پیگیری می شود.

نعیمی افزود: به علت شیوع کرونا در ســال های ۹۹ و ۱۴۰۰ غربالگری 
جسمانی دانشجویان به صورت حضوری انجام نشد.

وی ادامه داد: ضمن اینکه امسال کارنامه ســلامت دانشجویان به روز 
رســانی می شــود و اطلاعات زائدی که نیاز به آن نبود، حذف شــده و 
سوال هایی جایگزین می شود که کاربردی است، مثل اینکه آیا دانشجو 
مشــکلات قلبی، ریوی، جســمانی و یا مشــکلات مغز و اعصاب دارد، 
اگر این اطلاعات را داشــته باشــیم، بهتر می توانیم پرونده بهداشتی و 

سلامت جسمانی دانشجویان را پیگیری کنیم.

جانشین رییس پلیس راهنمایی و رانندگی:
وها تغییری نکرده است کیفیت خودر

 جانشــین رئیس پلیس راهنمایــی و رانندگی فراجــا گفت: کیفیت 
خودروهای تولید داخل هیچ تفاوتی با گذشــته نکرده اســت و از نظر 

پلیس کماکان مشکل کیفیت وجود دارد.
 سردار تیمور حســینی در گفت و گویی اظهار کرد: کیفیت خودروهای 
تولید داخل هیچ تفاوتی با گذشــته نکرده است و از نظر پلیس کماکان 
مشکل کیفیت وجود دارد.جانشین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی 
فراجا افزود: موضع ما همان اســت که در قبل اعلام کردیم و خودروی 
تولید داخل همچنان مشــکلات ایمنی دارد و نیاز به ارتقاء دارد و هیچ 
اتفاق خاصی در این حوزه رخ نداده و اگر وزارت صنعت ادعا کرده است 
در حال افزایش کیفیت اســت این ها داســتان و ادعایی بیش نیست و 
هیچ اتفاقی نیفتاده و رانت و مافیا همچنان با قوت کار خود را پیش می 
برد و به کسی پاسخ گو نیســت و همچنان شاهد مشکلات کیسه هوا در 

خودروها هستیم.
حسینی درخصوص از سرگیری شــماره گذاری دو خودرو سمند و تیبا 
که به دلیل مســائل ایمنی متوقف شــده بود، عنوان کرد: پلیس نباید 
پاســخ این را بدهد بلکه باید ســازمان اســتاندار اعلام کند چه اتفاقی 
افتاده است که خودروهایی که پیشــتر اعلام کردند فاقد استاندار است 

حالا استاندار گرفت.  
لازم به ذکر اســت: تداوم این وضعیت در حالی اســت که رهبر معظم 
انقلاب اســلامی )یکشــنبه ۱۰ بهمن ماه ۱۴۰۰( در دیــدار جمعی 
از تولیدکننــدگان و فعالان صنعتی گفتند: مــا در برخی از محصولات 
داخلی متأسّفانه شاهد این هســتیم که به کیفیّت توجّه نمی شود؛ این 
خیلی بد اســت. این همه حمایت در این ســال ها از صنعت خودرو در 
کشور شــده، امّا کیفیّت خودرو خوب نیست،  مردم ناراضی اند، درست 

هم می گویند، حق با مردم است.  

شهر

ســردار حاجیان با تاکید بر اینکه باید مجازات ســگ 
گردانی افزایش یابد تا بازدارنده باشد، گفت: مردم می 

توانند مزاحمت سگ همسایه را به پلیس اطلاع دهند.
سردار مهدی حاجیان در پاسخ به سوالی مبنی براینکه 
پلیس در چه صورت با ســگ گردانی برخورد می کند، 
گفت: در موضوع سگ گردانی آنجایی که موجب رعب 
و وحشــت مردم شــود و مردم از این موضوع آســیب 
ببینند، پلیس به واســطه درخواســت های مردمی به 

صحنه ورود کرده و برخورد می کند.
وی افزود: مبنای بسیاری از برخوردهای پلیس با مقوله 
سگ گردانی درخواست های مردمی است؛ مردمی که 
در آپارتمان ها زندگی می کنند از پلیس تقاضا دارند تا 

با این موضوع برخورد کند.

ســخنگوی فرماندهی کل انتظامی کشــور 
تصریح کرد: پلیس در معابــر عمومی هم با 
ســگ گردانی برخورد می کند چرا که عموم 
مردم حق دارنــد در معابر با آســایش تردد 
کنند و وجود سگ ها این آســایش را بر هم 
می زند؛ در اینجا پلیس طبق قانون و شــرع 

تذکر می دهد.
حاجیان با اشــاره به اینکه در روزهای اخیر هم از طرف 
برخی مسئولان پلیس اعلام شــد که ورود سگ ها به 
پارک ها ممنوع اســت، تأکید کرد: عدم ورود سگ ها 
به پارک ها را مردم بارهــا از طریق ۱۱۰ به پلیس اعلام 
کردند و خواستار برخورد با افرادی که سگ را به داخل 
پارک می آورند، شــدند؛ چرا که پارک ها محل آسایش 

افراد هستند و ســگ ها این آسایش را بر هم 
می زنند.وی متذکر شد: لایحه هایی در مورد 
ســگ گردانی به مجلس رفته است که باید 
زودتر در رابطه با آن تصمیم گیری شــود و 
مجازات های ترمیمــی و بازدارنده جایگزین 

مجازات های فعلی شود.
حاجیان با اشاره به اینکه مجازات های فعلی 
در زمینه ســگ گردانی بازدارندگی ندارد، خاطرنشان 
کرد: مجازات هــای فعلی باعث نمی شــود افراد تنبیه 
شــوند. قانونگذار باید به معنای واقعی برای این لایحه 
و مجازات های مربوط به ســگ گردانی تعیین تکلیف 

کند. چرا که سگ گردانی باعث رعب و وحشت است.
وی با اشــاره به اینکه یکی از دلایل پرتکرار تصادفات 

رانندگی این بوده که سگ از داخل ماشین بیرون آمده 
و باعث حواس پرتی راننده شده اســت، گفت: حضور 
ســگ در خودرو جریمه دارد اما رقم این جریمه بسیار 

پایین است و اصلًا بازدارنده نیست.
حاجیان در پاسخ به سوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه 
اگر افراد از حضور سگ در محلی شکایت داشته باشد، 
پلیس چگونه مداخله می کند، اظهار داشت: پلیس در 
صحنه حضور پیدا می کند و سگ و صاحب سگ را بعد 

از تشکیل پرونده به کلانتری منتقل می کند.
ســخنگوی فرماندهی کل انتظامی کشــور در پایان 
خاطرنشــان کرد: مردمی که در آپارتمانشــان سگ 
حضور دارد می توانند تحت عنوان سلب آسایش اقدام 

کنند و شکایت خود را نزد پلیس مطرح کنند.

 اعضــای شــورای اســلامی شــهر تهــران، گزارش 
حسابرسی شــرکت شــهربان و حریم بان برای سال 
مالی ۹۶ تا ۹۹ را بررسی کردند و مدیرعامل این شرکت 
اظهار داشت که تعداد دستفروشــان در تهران به پنج 

هزار و ۸۰۰ نفر کاهش یافته است.
 اعضای شورای اسلامی شــهر تهران روز سه شنبه در 
هشتاد و چهارمین جلســه، بررسی گزارش حسابرس 
رسمی شورای اسلامی شــهر تهران درباره حسابرسی 
»شـرکت شهـربان و حریم  بان، بـرای  سال های  مالی 

۱۳۹۶ لغایت ۱۳۹۹« را در دستور کار خود 
قرار دادند.

ســید امیر فتاحیــان مدیرعامل شــهربان 
و حریمبان شــهرداری تهــران گفت: عدد 
ســرمایه گذاری اولیه شــرکت، ۵۸ میلیارد 

تومان بوده است.
وی با بیــان اینکه، زیان انباشــته شــرکت 

۲ هزار و ۵۰۰ درصد کاهش یافته اســت، افزود: زیان 
انباشته به هشت میلیارد تومان رسیده است.

فتاحیان با بیان اینکه اکنون سرمایه اولیه در 
شرکت نداریم و اگر سرمایه جزئی به شرکت 
اضافــه کنیم، زیــان انباشــته ای نخواهیم 
داشــت، گفت: زیان انباشته شرکت شهربان 

و حریم بان در سال جاری به صفر می رسد.
مدیرعامل شرکت شهربان، سد معبر را یکی 
از پر چالش ترین مسائل شــهر تهران عنوان 
کرد و افزود: بــدون هیچ گونه درگیری فیزیکی و تقابل 
جدی با دستفروشــان در موضوع ســد معبــر، تعداد 

دستفروشــان از ۳۱ هزار نفر به پنج هــزار و ۸۰۰ نفر 
رسیده اســت.فتاحیان با بیان اینکه مقرر شده که این 
تعداد دســتفروش نیز کاهش یابد، ادامه داد: با وجود 
افزایش نرخ تورم، سد معبر و دســت فروشی افزایش 

نداشته  است.
وی درباره ساماندهی دستفروشان از سوی این شرکت 
گفت: قوانین شــهرداری تهران باعث می شــود، نگاه 
جدی و با چارچوب نسبت به ساماندهی دستفروشان 

داشته باشیم.

پلیس

وش دستفر

علــی قدمی   اولیــن توصیه مشــاوران 
انتخاب رشته به دانش آموزان این است که 
داوطلبان و دانش آموزان، انتخاب رشــته را 
به روز آخــر موکول نکنند.زمــان انتخاب 
رشــته دانشگاه ها فرارســیده است و مانند 
هر سال، معلمان و مشــاوران تحصیلی در 
مدارس نقشی بی بدیل در راهنمایی دانش 
آمــوزان برای انتخاب رشــته دانشــگاه ها 
دارند.بنــا بر آمارهای اعلام شــده، تاکنون 
۷۳۴ پایگاه در سراسر کشور به منظور ارائه 
مشاوره های تخصصی ثبت شده اند و ۱۷۰۰ 
نفر مشــاور در این مراکز مشــغول فعالیت 
هســتند؛ در برخــی از پایگاه هــا تنها یک 
مشــاور حضور دارد و برخــی از پایگاه های 
بزرگ تر که مراجعین بیشــتری دارند تا ۶ 
مشــاور هم آماده راهنمایی دانش آموزان 
هســتند؛ به طور میانگین در هر پایگاه سه 

مشاور مشغول خدمت هستند.

آیا مراکز مشاوره کاملًا دولتی است؟
مراکز مشــاوره انتخاب رشــته دانشگاه با 
حمایت وزارت آموزش و پرورش و با شرکت 
بسیاری از مشــاوران و معلمان راه اندازی 
شــده اســت؛ با این حال این بــدان معنی 
نیســت که خدمات مشــاوره در این مراکز 
رایگان و دولتی باشد. این پایگاه ها به صورت 
خودگــردان اداره می شــوند بنابراین بابت 
خدمات مشــاوره خود هزینــه ای دریافت 
می کنند. بــا این حال در مقایســه با مراکز 
مشــاوره تحصیلــی خصوصی کــه گاهی 
کیفیت مناســبی هــم ندارنــد؛ مبلغ این 

خدمات بسیار پایین است.
بــر اســاس شــیوه نامه اجرایی ارســالی 
دبیرخانه کشــوری میزان تعرفه دریافتی 

بابت ارائه خدمات مشــاوره ای به شرح زیر 
است:در مناطق محروم و کوچک ۱۰۰ هزار 

تومان
 در سایر مناطق برخوردار ۲۰۰ هزار تومان

  در مراکز استان ۳۰۰ هزار تومان
 در کلان شهرها ۴۰۰ هزار تومان

بر اساس این دســتورالعمل خانواده شهدا و 
افراد تحت پوشش کمیته امداد از ۵۰ درصد 
تخفیف در تعرفه ها برخوردار خواهند بود و 
از محل این درآمدها حق الزحمه مشاوران 

و عوامل اجرایی پایگاه پرداخت خواهد شد.
اســتان تهران با ۵۳ پایگاه انتخاب رشته و 
اســتان فارس با ۵۲ پایگاه فعال بیشترین 

پایگاه ها را در کشور دارند.

توصیه های مشاوران انتخاب رشته 
به دانش آموزان

انتخاب رشــته تا روز ۲۲ مرداد ادامه دارد؛ 
اما مطابق ســنوات گذشــته انتظار می رود 
۲ روز تمدید شــود. اولین توصیه مشاوران 
انتخاب رشته به دانش آموزان این است که 
داوطلبان و دانش آموزان انتخاب رشــته را 
به روز آخر موکول نکننــد. اگر قصد حضور 
در مراکز انتخاب رشــته را هم دارید؛ به جز 
روزهای تاسوعا و عاشورا که اکثریت مراکز 
انتخاب رشته تعطیل هســتند؛ می توانید 
از روز سه شــنبه ۱۷ مرداد هر روزه )حتی 
روزهای جمعه( از خدمات انتخاب رشــته 

این مراکز استفاده کنید.

به دانش آموزان توصیه می شــود به همراه 
پدر و مــادر در محل انتخاب رشــته حاضر 
شوند. همچنین داوطلبان لازم است پیش 
از مراجعه به نزد مشــاور دفترچه راهنمای 
انتخاب رشــته را با توجه به گروه آزمایشی 
خود از ســایت ســازمان ســنجش دانلود 
کرده و آن را خوب مطالعه کنند. ســوالات و 
علاقه مندی های خود را یادداشــت کرده و 

آن ها را با مشاوران در میان بگذارند.
امســال ورود نرم افزارهای شــرکت های 
خصوصی به پایگاه ها ممنوع شــده اســت 
و به جــای آن از نــرم افزار آنلاین ســایت 
سازمان ســنجش که دارای دقت و امنیت 
بیشتری است استفاده می شود؛ بنا بر گفته 

مســئولان وزارت آموزش و پــرورش مبلغ 
خرید اعتبار این نرم افــزار ۱۹ هزار و ۶۰۰ 
تومان است که به حساب خزانه دولت واریز 

می شود.
به دانش آموزان و خانواده های آنان توصیه 
می شــود فریب تبلیغات مؤسســات آزاد و 
خصوصی را نخوردند کــه این روزها با وعده 
و وعیدهای دروغین و با اخذ مبالغ میلیونی 
به فکر سوءاســتفاده مالی و اخاذی هستند. 
دانش آمــوزان و خانواده هــای آنان در نظر 
داشته باشــند که ملاک انتخاب رشته رتبه 
داوطلب اســت و پرداخت وجه زیاد ضامن 
موفقیــت دانش آمــوز در انتخاب رشــته 

نیست.
از ســوی دیگر دانش آموزان مراقب باشند 
تا شــماره داوطلبی و شــماره پرونده خود 
را در اختیار اشــخاص دیگــر، کافی نت ها 
و مؤسســات آزاد قــرار ندهنــد و فقط به 
پایگاه های انتخاب رشته آموزش و پرورش 

اعتماد کنند.

مزایای قبولی در دانشگاه فرهنگیان و 
دانشگاه تربیت دبیر شهیدرجایی

وزارت آمــوزش و پــرورش از داوطلبــان 
رتبه هــای برتــر رشــته های انســانی، 
ریاضــی و تجربی دعــوت کرده اســت تا 
در انتخاب هایشــان دانشــگاه فرهنگیان 
و دانشــگاه تربیــت دبیر شــهیدرجایی را 
فراموش نکنند و در ردیف هــای اولیه فرم 
انتخاب رشــته ۱۵۰ تایی خود نــام این دو 
دانشــگاه را قرار دهند تا چهار ســال دیگر 
خیالشان بابت استخدام رسمی راحت باشد 
و از ابتدای تحصیــل دارای حقوق ماهانه و 

بیمه شوند.

سگِ همسایه مزاحم است به پلیس اطلاع دهید

وش در پایتخت فعالیت ۵۸۰۰ دستفر

آخرین وضعیت تجمیع شماره های امدادی

 آیا ۱۱۰ هم ادغـام می شود؟
خریدار  رئیس ســازمان پیشــگیری و 
مدیریت بحران شهر تهران با تشریح آخرین 
وضعیت اجرای طرح تجمیع شــماره های 
واحــد امــدادی در تهــران، توضیحاتی را 
درباره ادغام شماره پلیس با این شماره های 

امدادی ارائه کرد.
 اواخــر فروردیــن ماه امســال بــود که 
رئیس مرکز عملیات اضطراری ســازمان 
پیشــگیری و مدیریت بحران شهر تهران 
از آغاز پــروژه راه انــدازی مرکــز اعزام و 
شــماره تمــاس واحد امدادی مشــترک 
خبــر داد و گفت که »موضــوع راه اندازی 
مرکز اعزام مشــترک و شماره تماس واحد 
امدادی )SOS( از آذرماه ســال گذشته و 
در نخستین جلسه ســتاد مدیریت بحران 
کلانشــهر تهــران در دولت ســیزدهم به 
تصویب رســید و به ســازمان پیشگیری و 
مدیریت بحران شهر تهران مأموریت داده 
شد تا با مشارکت سازمان ها و دستگاه های 
ذیربط نسبت به راه اندازی این شبکه اقدام 
کند. شهردار تهران نیز این موضوع را یکی 
از کلان پروژه های شهر تهران تعیین کرده 

است.«
طرحی که از همــان ابتدا، زمزمه هایی برای 
اجرای پایلوت آن در شــهر تهران شــنیده 

می شــد و ســرانجام محمد حســن نامی، 
رئیس ســازمان مدیریت بحران کشور در 
۲۵ تیرماه از احتمال اجرای »شــماره واحد 
امدادی« در تهران خبر داد و در جلســه ای 
که در سازمان پیشگیری و مدیریت بحران 
شهر تهران برگزار شد گفت: »قرار است که 
شــماره های امدادی در آینده در تهران به 
شماره واحد تبدیل شود.  این طرح بررسی 
شده است تا در استان تهران این کار صورت 
گیرد کــه به احتمــال زیاد انجــام خواهد 
شد. در این طرح قرار اســت شماره تماس 
های هلال احمر، اورژانس،   آتش نشــانی و 
اورژانس اجتماعی ادغام شــود و یک عدد 

شود.«
حــالا در تازه تریــن اظهارنظرهــا درباره 
اجرای طرح تجمیع شــماره های امدادی، 
علی نصیری، رئیس ســازمان پیشــگیری 
و مدیریت بحران شــهر تهــران توضیحات 
بیشــتری را در مورد ادغام این شــماره ها 
در تهــران و آخرین وضعیت اجــرای این 
ارائه کرده اســت. نصیــری در گفت وگو با 
ایسنا درباره ســرانجام اجرای طرح تجمیع 
شماره های امدادی اظهارکرد: »در این دوره 
همه مسئولان متفق القولند که شماره واحد 
امدادی ایجاد شود. مهم نیست این شماره 

چند باشد، مهم این اســت که مردم هنگام 
مواجهه با حــوادث و بحران با یک شــماره 
تماس بگیرند و ســازمان ها آن را مدیریت 

کنند.«
رئیس سازمان پیشگیری و مدیریت بحران 
شهر تهران اجرای این طرح در تهران را نیز 
تایید کرد و گفت: »سازمان مدیریت بحران 
شــهر تهران کارگروه این طرح را تشــکیل 
داده و مدیریت آن را به عهده گرفته اســت. 
جلسات مکرری نیز برگزار شده و  امیدواریم 
تا ســال آینده بتوانیم به نقطه خوبی برای 
تجمیع شــماره های امدادی و رسیدن به 

شماره واحد برسیم.«
نصیــری دربــاره اینکــه آیــا در اجرای 
این طــرح، شــماره فوریت های پلیســی 
۱۱۰ نیز با شــماره های امــدادی تجمیع 
می شود، اظهارکرد: »موضوع ادغام شماره 
فوریت های پلیس با شــماره های امدادی 
در این مرحله انجــام نمی شــود،   چرا که 
حجــم تماس های دریافتــی پلیس خیلی 
زیاد اســت.   در دنیا نیز معمــولا این اتفاق 
نمی افتد، در این مرحله از طرح شــماره ها 
تماس دستگاه های امدادی با یکدیگر ادغام 

خواهد شد.«
وی ادامه داد: »باید بتوانیم مانند بســیاری 

از کشــورها، اتاق هماهنگی یا اتاق کنترل 
و یا واحد اعزام مشــترک را طراحی کنیم تا 
دســتگاه ها با حفظ هویت سازمان مربوطه 
شــان بتوانند در یک اتاق بــا هم  هماهنگ 
شــوند، یکــی از مصادیق ایــن هماهنگی 
ایجاد SOS یا شــماره واحد امدادی است 
که به شــهروندان کمک خواهــد کرد در 
مواقع بحرانی به جای تماس بــا انبوهی از 
شــماره های اضطراری با این ســامانه در 
ارتباط باشــند. به عنوان مثال اگر در زمان 
آتش ســوزی به کمک چند ســازمان نیاز 
اســت و مردم نمی دانند با کدام ســازمان 
تماس بگیرند SOS به آن ها کمک خواهد 

کرد. 
دراقع یک  دستگاه پاسخگو شهروندان است 

و در صورت نیاز این تماس به بقیه ســازمان 
ها ارجاع داده خواهد شــد. اگــر این کار در 
تهران به طور موفقیت آمیزی انجام شــود 
برای مردم سایر شهرهای کشــور نیز قابل 

الگوبرداری خواهد بود.«
پیش از این پــدرام قودجانــی،  رئیس 
مرکــز عملیــات اضطــراری ســازمان 
پیشــگیری و مدیریــت بحــران شــهر 
تهران تجمیــع شــماره های امدادی را 
بر کیفیت خدمت رســانی به شهروندان 
موثر دانســته و ابراز امیدواری کرده بود 
که با تحقق و اجرایی ســازی این خدمت 
گام  مؤثــری درجهــت تســهیل فرآیند 
امدادرســانی و خدمــت به شــهروندان 

برداشته شود.

آگهی فقدان سند مالکیت
ســند مالکیت ششدانگ یک قطعه باغ به مساحت 47497/56 متر مربع تحت پلاک 28 فرعی 
از 23- اصلی بخش 5 قزوین ، ذیل شماره ثبت 1776 دفتر جلد 9 صفحه 31 و شماره چاپی 
193436 به نام آقای سید جمال الدین قوالدین صادر و تسلیم گردیده است . سپس نامبرده 
برابر سند رسمی شماره 51820 مورخ 1363/1/19 دفتر 3 قزوین مقدار 3/5 دانگ مشاع 
از شش دانگ پلاک مذکور را به اقای احمد صنعتیان انتقال قطعی نموده است که نامبرده آقای 
احمد صنعتیان برابر سند رسمی شماره 119411 مورخه 91/5/23 دفتر 9 قزوین مقدار یک 
ســوم دانگ مشاع از شش دانگ را به آقای قاسم جمالی وبرابر سند رسمی شماره 122150 
مورخ 1393/5/26 مقدار سه پنجم دانگ مشاع از شش دانگ را به آقای محسن محمدی زاده 
و برابر ســند رسمی شــماره 125027 مورخ 1395/9/1 دفتر 9 قزوین مقدار 2/14 دانگ 
مشــاع از شش دانگ را به غیرواگذار نموده اســت . به موجب گواهی حصر وراثت به شماره 
9609972821300024 مورخ 1396/1/27 شــعبه سوم شــورای حل اختلاف شهرستان 
قزوین فوت نموده اســت حال آقای علی اصغر صنعتیان احدی از وراث به موجب سند وکالت 
شــماره 121019 مورخ 1401/2/25 دفتر 11 قزوین از طرف وراث آن مرحوم برای ســهام 
باقی مانده با ارائه 2 برگ فرم شهادت شهود به وارده 68005432 مورخ 1401/4/17 مدعی 
شــده اند که سند مذکور به علت ســهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت 
المثنی خود را نموده که مراتب به استناد ماده 120 آیین نامه اصلاحی قانون ثبت اعلام می گردد 
تا هرکس به نحوی از هر انحاء نسبت به ملک مذکور حقی داشت و یا معاملاتی به نفع او شده 
و یا مدعی وجود ســند نزد خود باشــد از تاریخ انتشار این آگهی تا مدت ده روز ضمن مراجعه 
به این اداره اعتراض خود را با ارائه اصل ســند مالکیت و سند و سند معامله تسلیم نماید و 
چنانچه ظرف مدت مقرر اعتراض به این اداره نرسد و یا در صورت اعتراض اصل سند مالکیت 
ارائه نشود اداره ثبت المثنی سند مالکیت را طبق مقررات صادر و به متقاضی تسلیم خواهد 

کرد. این آگهی در یک نوبت به شرح ذیل منتشر خواهد شد.
علی شهسواری رئیس ادراه ثبت اسناد و املاک منطقه 2 قزوین



مدیرعامل خانه مطبوعات کرمانشاه:

خبرنگاران "امنیت شغلی" ندارند

استان

 کرمانشاه-حســنا فخارزاده ایسنا/کرمانشــاه 
مدیرعامل خانه مطبوعات و رسانه های استان کرمانشاه 
با اشاره به مشکلات فراوان خبرنگاران گفت: خبرنگاران 
امنیت شــغلی ندارند و اغلب با درآمد بســیار اندک به 

فعالیت ادامه می دهند.
وحید نیشابوری  با تبریک روز خبرنگارگفت: خبرنگاران 
و اهالی رســانه سالهاست از مشــکلات عدیده از جمله 
پایین بودن درآمد و نبود بیمه رنج می برند و متاســفانه 
تاکنون اقدام قابل توجهی هم برای رفع این مشــکلات 
دیده نشــده اســت. نیشــابوری ضعف اقتصاد رســانه 
بخصوص در رسانه های اســتانی را یکی از عوامل کاهش 
کیفیت فعالیت های آنها عنوان و تصریح کرد: متاسفانه 
در استان های کمتر برخورداری مانند کرمانشاه به دلیل 
عدم وجود بخش خصوصی قدرتمند و حتی بخش دولتی 
توانمند، وضعیت اقتصادی رســانه ها مطلوب نیســت و 
اغلب آنها از منابع مالی قدرتمنــد جهت تداوم حرفه ای 

فعالیت خود بی بهره هستند.
وی با اشــاره به عــدم حمایت مناســب از رســانه ها و 
خبرنگاران از ســوی دولت گفت: طی چند سال گذشته 

شــرایط اقتصادی کشــور، تاثیر نامطلوبی روی فعالیت 
رسانه ها بویژه رسانه های مکتوب گذاشته، به شکلی که 
اغلب با کاهش تیراژ، کاهش صفحات و تعدیل نیرو همراه 
بوده اند و این وضعیت باعث بیکاری بخش قابل توجهی از 

فعالین رسانه در کشور شده است.
نیشــابوری گفت: ایــن انتظار بــود که حداقــل برای 
جلوگیری از تعطیلی رســانه ها و بیکاری فعالین در این 
بخش، دولت حمایت های ویژه ای را در برنامه های خود 
تدوین می کرد که متاسفانه حتی شاهد کاهش حمایت 
ها از جمله کاهش قابل توجه یارانه های نشریات هستیم.

مدیرعامل خانه مطبوعات و رسانه های استان کرمانشاه 
نداشتن بیمه را یکی از دغدغه های همیشگی خبرنگاران 
عنوان و اظهار داشــت: سالهاســت که یکی از مشکلات 
اصلی خبرنگاران نداشتن بیمه است که متاسفانه تاکنون 
این معضل مرتفع  نشده و مدیران رســانه ها نیز بعنوان 
کارفرما بدلیل ضعــف اقتصادی و درآمــد پایین، اغلب 
امکان بیمه کردن خبرنــگاران خــود را ندارند، لذا می 
طلبد مانند سایر مشاغل که مورد حمایت قرار گرفته اند، 
راهکاری در این زمینه برای خبرنگاران و اهالی رسانه نیز 

تدوین شود.
نیشابوری با اشــاره به تاکیدات مکرر مقام معظم رهبری 
در خصوص جنگ نرم  و راه های مقابلــه با آن گفت: اگر 

خبرنگاران را سربازان جنگ نرم بدانیم، تقویت و تجهیز 
این سربازان نیازمند حمایت و توجه جدی است که باید 

مورد عنایت دولت و متولیان فرهنگی قرار گیرد.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 خــرم آباد-طولابــی  مدیرعامل شــرکت 
شهرک های صنعتی لرستان از اخذ نشان استاندارد 
و سیب ســلامت واحدهای تولید و بسته بندی عسل 

استان خبر داد.
بختیــار رازانــی در حاشــیه دومین نشســت میز 
تخصصی صــادرات عســل که به میزبانی شــرکت 
شــهرک های صنعتــی لرســتان و بــا همــکاری 
مشترک خوشه عســل و فن بازار منطقه ای لرستان 
برگزارشــد، با بیان اینکه یکی از مهم ترین عوامل در 
ناکامی توسعه صادرات صنعت عســل، عدم تطابق 
محصولات تولیدی بــا اســتانداردهای بین المللی 
صادرات است، گفت: حیف است با توجه به کیفیت و 
اصالت و تنوع عسل های استان، تنها به خاطر اهمیت 
ندادن بــه این فاکتورها و اســتانداردها از داشــتن 

صادرات خوب محروم باشیم.
وی افزود: چنانچــه چرخه صادرات فعال نباشــد، 
بحث تولید و فــروش و ثروت آفرینی این صنعت نیز 

به مخاطره افتاده و نمی تواند پویا باشد.
مدیرعامل شــرکت شــهرک های صنعتی لرستان 
اضافه کرد: در این میــان متولیان دولتــی نیز باید 
ورود پیداکرده و با ارائه برنامه ها و راهکارها، ســعی 
در تسهیل این روند برای تولیدکنندگان و واحدهای 

بسته بندی عسل داشته باشند زیرا این امر فرایندی 
پیچیده اســت که عوامــل مختلفــی در آن دخیل 

هستند.
رازانی تصریح کرد: یکی از برنامه های خوشــه عسل 
در ســال ســوم پیگیری انعقاد تفاهم نامه فی مابین 
نهادهای درگیــر در حوزه تولید، کنتــرل کیفیت و 

صادرات عسل قرار گرفته است.
وی به مصوبات جلسه اشاره کرد و گفت: تعامل خوبی 
بین نهادهای دولتی در این جلسه ایجاد شده که امید 
است در گام اول با شناسایی ذینفعانی که علاقمند به 
ایجاد واحد بســته بندی عسل و اخذ نشان استاندارد 
هســتند، حمایت های ویژه ای از آنها در راستای اخذ 

استاندارد و سیب سلامت صورت پذیرد.

مدیــر کل راه و شهرســازی البرز  البرز-مظفری
گفت: بیــش از ۹۷ درصد متقاضیــان نهضت ملی 

مسکن در استان البرز تعیین تکلیف شدند.
خالقی، مدیر کل راه و شهرسازی استان البرز با بیان 
این مطلب که بیش از ۹۷ درصــد متقاضیان نهضت 
ملی مســکن در البرز تعیین تکلیف شدند از تشکیل 
قرارگاه مســکن اســتان که در آن جلسات هفتگی 
منظم برگزار می شــود خبر داد. خالقی با اشــاره به 
فرمایشــات ریاســت جمهور در خصوص واگذاری 

زمین به مردم جهت ســاخت مســکن به مدل های 
دیگر ساخت مســکن که واگذاری زمین به مردم یا 
شرکت های تعاونی و انبوه ســازان مسکن با رعایت 
جوانب حقوقی این امر پرداخت. او افزود: تا کنون در 
خصوص بحث مســکن به تنهایی پیش رفته ایم و با 
ورود قرارگاه مسکن در نهضت ملی مسکن پیشرفت 
امور بهتر و سریعتر خواهد بود. خالقی گفت: این کار 
به نوعی ســپردن امور به مردم است که با نظارت این 

اداره کل کار به نحو احسن به انجام برسد.

مدیــرکل صنعت، معدن   بوشهر -رضا حیدری
و تجارت اســتان بوشهر در نشســت میز ملی خرما 
گفت: براساس ظرفیت ها مســئولیت پنج میز ملی 
شــامل خرما، میگو، گوجه فرنگی، کود شــیمیایی 
و محصولات پتروشــیمی از طرف ســازمان توسعه 

تجارت به استان بوشهر واگذار شده است.
مهدی صفوی اضافه کــرد: اوائل دهــه ۹۰ مطالعه 
جامعی در سطح کشــور و استان بوشهر تحت عنوان 
خوشه صنعتی خرما به مدت پنج ســال انجام شد و 
چالش های متعــددی در همه لایه هــا، حلقه های 
زنجیره ارزش، کشاورزی، فرآوری، فروش و صادرات 

شناسایی و برنامه هایی تعریف شد.
وی افزود: بــا تعریف برنامه های متعدد در راســتای 
کاهش این مشکلات اقدامات و دستاورد های خوبی 
به ویژه در بازار داشــتیم که از جملــه آن ها حضور 
بخش خصوصی در نمایشگاه های داخلی و خارجی، 
برگزاری جشنواره ها و نمایشگاه های تخصصی و ارائه 
آموزش های لازم برای فراهم کــردن زمینه ارتقای 

بسته بندی محصول خرما بود.
صفوی گفت: در زمینه زیرســاخت ها و در راستای 
ارتقای ارزش افــزوده محصول خرما ســردخانه ها 
در استان توســعه یافته به گونه ای که امروز ۵۰ هزار 

تن ظرفیت ســردخانه ای در استان بوشهر در اختیار 
بخش خرما قرار دارد.

وی اضافه کرد: در زمینــه فناوری و بحث های دانش 
بنیان مشــکلاتی وجود داشــت که با اســتفاده از 
ظرفیت شرکت های دانش بنیان و مشاوران بخشی 

از آن ها برطرف شد.
صفوی گفت: با وجود همه تلاش های انجام شده، اما 
هنوز در برخی از حوزه ها از جمله صادرات همچنان 
مشــکلاتی وجود دارد که برای رونق این بخش باید 
به دنبال تنوع کشــور های هدف باشــیم تا بتوانیم 

محصولات خود را به سایر کشور ها صادر کنیم.
وی افزود: ایجاد تنوع در زمینه بسته بندی محصول 
خرما و تقویــت صنایع پائین دســتی در این بخش 

ضروری است.

مدیرعامــل  جباردخت ارومیه-رحیــم 
شــرکت برق آذربایجان غربی گفت: زیرساخت های 
سرمایه گذاری برای نیروگاه خورشیدی ۲۵۷ مگاواتی 

در استان فراهم شد.
طاهر کیامهر گفت: اســتان آذربایجان غربی همانند 
بسیاری از نقاط کشــور دارای ظرفیت های عظیمی از 
منابع خدادادی اســت و به همین خاطر برای احداث 
۲۵۷ مگاواتی نیروگاه خورشیدی در قالب نیروگاه های 
مقیاس کوچک با همکاری سازمان های متولی در این 

استان مکان یابی شده اســت. مدیرعامل شرکت برق 
آذربایجان غربی افزود: در حوزه انرژی های تجدیدپذیر 
استان آذربایجان غربی ظرفیت قابل توجهی در حوزه 
زمین گرمایی، برقابی و خورشیدی دارد. وی می گوید: 
شرکت توزیع نیروی برق آذربایجان غربی در راستای 
توســعه منابع تامین انرژی الکتریکی بــرای عرضه به 
مشترکان خود اقدام به امکان ســنجی و فراهم کردن 
زمینه سرمایه گذاری در حوزه انرژی های تجدیدپذیر 

و نیروگاه های تولید پراکنده می کند.

لرستان

البرز

بوشهر

آذربایجان غربی

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان خبر داد؛

  اخذ نشان استاندارد و سیب سلامت واحدهای تولید عسل لرستان

 یک گام تا تعیین تکلیف نهایی متقاضیان نهضت مسکن 
در البرز

مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان:

  مسئولیت 5میز ملی به بوشهر واگذار شد

  فرش قرمز زیر پای سرمایه گذاران تولید انرژی خورشیدی 
در آذربایجان غربی

مدیرعامل آبفای استان:

 سیلاب ها خللی در توزیع آب شرب البرز 
ایجاد نکرد

البرز-مظفری   مدیرعامل آبفای البرز گفت: با وجــود اینکه البرز 
با پدیده بارندگی شــدید و ســیلاب در بعضی مناطق روبرو شد، اما در 

جریان متعادل توزیع آب شرب هیچگونه خللی ایجاد نشد.
ذوالفقار مهدی زاده، مدیرعامل آبفای البــرز گفت: با وجودی که چند 
روستای استان با سیلاب روبرو شــده و آب رودخانه کرج هم با کدورت 
روبرو و ورود آب از رودخانه بــه تصفیه خانه به طور موقت قطع شــد، 
با اقدام های جهادی صورت گرفته توســط همکاران تلاشــگر آبفای 
البرز، حتی لحظه ای در جریان متعادل شبکه توزیع آب هم استانی ها 

مشکلی حادث نشد.
او افزود: اکنون در همه مناطق زی رپوشــش تامین و توزیع آب شرب 
بصورت عادی و متعادل در حال انجام اســت و هیچ گونه قطعی و افت 

فشار در مناطق استان وجود ندارد.
مهدی زاده گفت: برای گذر از تابســتان گرم که فقط نیمی از آن سپری 
شده، نیازمند یاری و همراهی مردم با صرفه جویی حداقل ۱۰ درصدی 

هستیم.

    تاسیس صندوق قرض الحسنه خبرنگاران
 و اهالی رسانه در آذربایجان شرقی

تبریز-رحیم جباردخت   اســتاندار آذربایجان شــرقی با صدور 
پیامی ضمن تسلیت فرا رسیدن عاشورای حسینی )ع( و گرامی داشت 

روز خبرنگار، از تاسیس صندوق قرض الحسنه اهالی رسانه خبر داد.
متن پیام عابدین خرّم بدین شرح است:

امســال ۱۷ مرداد، روز خبرنگار را در حالی گرامــی میداریم که با ایام 
شهادت حضرت اباعبدالله الحسین، سید و سالار شهیدان مصادف شده 
است و یادآور همسانی رسالت اهالی رســانه با حضرت زینب )س( تنها 

پیام رسان و زبان گویای واقعه کربلا است.
روشــنگری، تبیین حقیقــت و مطالبه گری، مســئولیت ســنگین و 
حساسی است که به دســتان توانمند خبرنگاران به امانت سپرده شده 

است.
دولت مردمــی، توجه به افکار عمومــی، باور به پاســخگویی و ارتقای 
شفافیت را از لازمه های ایران قوی دانسته و اهالی رسانه را یاور خود در 

مقابله با سیاه نمایی دشمن در فضای مجازی به شمار می آورد.
اینجانب ضمن گرامی داشت یاد و خاطره شــهدای رسانه بویژه شهید 
محمود صارمی که ۱۷ مرداد به مناسبت شهادت او، روز خبرنگار نامیده 
شده اســت، فرا رســیدن این روز را خدمت اصحاب رسانه، خبرنگاران 
تلاشــگر و متعهد تبریک و تهنیــت گفته و همواره قــدردان زحمات 

بی شائبه این عزیزان در استان هستم.
با پیشنهاد ابتکاری شــورای اطلاع رسانی اســتان برای ماندگار شدن 
هدیه روز خبرنگار مبنی بر تاســیس صندوق قرض الحسنه خبرنگاران 
و اهالی رســانه موافقت کرده و واریز مبلغ ســه میلیــارد ریال بعنوان 
نخستین سپرده این صندوق از محل مســئولیت های اجتماعی یکی 
از واحد های صنعتــی را اعلام می کنم. مدیریت ایــن صندوق برعهده 
تشــکل های صنفی و نمایندگان خبرنــگاران خواهد بــود تا تمامی 

خبرنگاران استان امکان بهره مندی از مزایای آن را داشته باشند.

در تعمیرات سالانه صورت گرفت؛

انجام بیش از هزار فعالیت تعمیراتی در ناحیه 
فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه

 اصفهان-مریــم مومنی   تعمیرات ســالانه ناحیه فولادســازی و 
ریخته گــری مداوم فــولاد مبارکه که در نــوع خود یکــی از بزرگ ترین و 
حســاس ترین عملیات تعمیراتی در کارخانه های فولادســازی است، در 

کوتاه ترین زمان ممکن و بدون هیچ گونه حادثه با موفقیت انجام شد.
تعمیرات سالانه ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم فولاد مبارکه که در 
نوع خود یکی از بزرگ ترین و حساس ترین عملیات تعمیراتی در کارخانه های 
فولادســازی اســت، در کوتاه ترین زمان ممکن و بدون هیچ گونه حادثه با 

موفقیت انجام شد.
ســید مجتبی غیوری، رئیس دفتر برنامه ریزی و کنترل واحد ریخته گری 
مداوم اظهار داشــت: تعمیرات سالانه، عملیاتی حســاس و حیاتی جهت 
رســاندن وضعیت تجهیزات به شرایط ایدئال اســت. این تعمیرات با هدف 
تولید بدون توقف با صرف حدود ۴۵۰۰ نفر ساعت نیرو در تاریخ ۹ مردادماه 

۱۴۰۱ با موفقیت انجام شد.
وی افزود: به طورکلی بخش نگهداری و تعمیرات از بخش های استراتژیک 
و تخصصی شــرکت اســت که به طور معمول فعالیت هــای آن عمدتا در 
راستای آماده به کار نگه داشــتن و بهبود عملکرد و بهینه سازی تجهیزات 
اســت. بنابراین برای تحقق این اهداف، تعمیرات ســالانه مُعین به منظور 
آماده به کاری و بهینه سازی سیستم ها انجام می شود. برخی اقداماتی که در 
واحد ریخته گری مداوم انجام شــد عبارت اند از: سرویس کلیه متال کلادها 
شــامل کلیدهای ورودی و خروجی؛ ســرویس ترانس های کابین A و B؛ 
سرویس پاورسنترها؛ تعویض ۴ عدد تابلوی پاورسنتر و روشنایی؛ تعویض 
لوله هوای فشرده ورودی به سایت ریخته گری به همراه تعویض ستون های 
نگه دارنده؛ تقویت سازه ها و تعویض ســرویس والوهای مربوط به آب سافت 
ماشــین های ریخته گری؛ تعویض و اصلاح مســیر لوله های آب کولینگ 
تاور قدیم و سرویس پمپ های آب؛ ســرویس کلیه تابلوهای برق هر چهار 
ماشین ریخته گری؛ انجام فعالیت های تعمیراتی ماشین های ریخته گری و 
همچنین سرویس شین ها و تابلوهای تغذیه جرثقیل های سقفی واحدهای 

ریخته گری و آماده سازی تختال.
رئیس دفتر برنامه ریزی و کنترل واحــد ریخته گری مداوم گفت: در همین 
راستا از حمایت های مدیریت ناحیه فولادسازی و ریخته گری مداوم و تمامی 
همکاران ناحیه در تمامی بخش ها و پیمانکاران تلاشگر که در رسیدن به این 
هدف ارزشمند یاری رسان ما بودند، قدردانی می کنیم و امیدواریم با تلاش و 

حمایت کلیه همکاران بتوانیم در جهت اهداف سازمان گام برداریم.
محمد اشرافی، کارشناس برنامه ریزی دفتر تعمیرات ریخته گری نیز اعلام 
داشت: توقف کلی ناحیه فولادسازی مطابق برنامه ریزی قبلی بدون هیچ گونه 
حادثه و با انجام بالغ بر ۱۰۰۰ فعالیت در قالب استانداردها و درخواست های 
مطرح شده به پایان رسید که نشان از دانش و همت والای همکاران واحدهای 
درگیر است. برخی دیگر از مهم ترین فعالیت های اساسی انجام شده به این 
شرح اســت: تعویض ریل مدول A ROW G؛ تعویض بال والوهای ۶ و ۱۲ 
اینچ خشک کن هوای فشرده؛ تمیزکاری حوضچه های سیکل A مدول A؛ 
سرویس کلیدهای ۶/۶ و ۳۸۰ و تست رولیاژ و ســرویس ترانس ها و باتری 

شارژرها و UPSها در تمامی کابین های ناحیه.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان   رشت
گیلان گفت: بیست و یکم مرداد فرصت مغتنمی است 
برای به تصویر کشــیدن جایگاه واقعی صنایع کوچک و 

متوسط است.
مهدی محبوبی حســن کیــاده مدیرعامل شــرکت 
شهرک های صنعتی استان گیلان ضمن عرض تسلیت 
به مناسبت ایام شهادت سرور و سالار شهیدان حضرت 
اباعبدالله الحســین )ع( آغاز هفته حمایــت از صنایع 
کوچــک را گرامیداشــت و گفت: بیســت ویکم مرداد 
فرصت مغتنمی برای به تصویر کشــیدن جایگاه واقعی 
صنایع کوچک و متوســط وارج نهادن بــه ارزش های 
معنوی، اجتماعی تلاشــگران در این عرصه اقتصادی 
اســت تا یکبار دیگر در جهت ارتقا و احیا صنایع کوچک 
و متوسط متحد شویم و در سالی که مزین بنام »تولید، 
دانش بنیان، اشــتغال آفرین« است بتوانیم گامی راسخ 

در جهت بهبود وضعیت این صنایع برداریم.
محبوبی بیان داشت: توســعه صنایع کوچک و متوسط 

رمز توسعه اقتصادی دهه آینده است.
وی در ادامه بیان داشــت: کارآفرینی، نوآوری و پویایی 

صنعت و در نهایت ایجاد اشتغال، سرمایه گذاری اندک 
و زودبازده بودن از مزیت های صنایع کوچک و متوسط 

است.
رئیس هیئــت مدیره شــرکت شــهرک های صنعتی 
استان گیلان گفت: ۲۱ مرداد متعلق به صنعتگران این 
صاحبان واقعی و بی ادعای صنعت می باشــد و به لطف 
خدا و زحمات بی دریغ مسئولین ارشد استان شاهد رشد 
و توسعه روز افزون صنایع کوچک در گیلان خواهیم بود. 
محبوبی نیز با بیان اینکه یکی از اهــداف اصلی صنایع 
کوچک ایجاد اشتغال است بیان داشــت: امروز یکی از 
بزرگترین دغدغه های جوانان اشــتغال است و صنایع 
کوچک با توجه به ابزار و قابلیتهایی کــه دارد می تواند 
سهم بســزایی در ایجاد کارآفرینی و اشتغال در جامعه 

داشته باشد.
وی با توجه به اهمیت و جایگاه واحدهای دانش بنیان در 
سال تولید؛ دانش بنیان، اشتغال آفرین، این سال را سالی 
بسیار مهم برای به صحنه آوردن و حمایت از شرکت های 
دانش بنیان عنــوان کرد گفت: شــهرک های صنعتی 
عملکردشــان صرفا برای ایجاد زیرساخت های صنعتی 

نیست بلکه حمایت از تولید و اعطای مشوق های صنعتی 
برای ســرمایه گذاران و کارآفرینان از مهم ترین اهداف 
و برنامه های ســازمان صنایع کوچک و شــهرک های 

صنعتی ایران است.
مدیرعامل شرکت شــهرک های صنعتی استان گیلان 

عشق به تولید، کار و تلاش را دلیل ورود تولید کنندگان 
به این عرصه دانست و افزود: همه باید با قوت و جرات در 

جهت حل مشکلات تولید کنندگان تلاش کنیم.
وی در ادامه افزود: برای تولید کنندگان نباید هیچ مانع 

صادراتی به بهانه های مختلف وجود داشته باشد.

گیلان

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی گیلان مطرح کرد؛

حمایت از صنایع کوچک یعنی تحقق شعار سال 
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رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

وز رسانی فصلی  تکلیف بانک مرکزی در به ر
ابربدهکاران بانکی 

خریــدار   رییس کل بانــک مرکــزی گفت: 
براساس قانون بودجه سال ۱۴۰۱، به روز رسانی 
فصلی فهرســت ابربدهکاران بانکی توسط بانک 
مرکزی امری قانونی اســت و این بانک موظف به 

اطلاع رسانی است. 
 »علی صالح آبادی« درباره به روز رسانی فهرست 
ابربدهکاران بانکی افزود: آمارهای گرفته شده از 
بانک ها را باید به صورت فصلی به روز رسانی کنیم 
و بر این اســاس در پایان هر فصــل، آمارها را بر 
اساس اطلاعات دریافتی از بانک ها با سامانه  بانک 
مرکزی مطابقت داده و در ســایت بانک مرکزی 

منتشر می کنیم.
وی بیان داشــت: بر اســاس قانون بودجه ســال 
۱۴۰۱، این مسله امر قانونی بوده و بانک مرکزی 

موظف به اطلاع رسانی است.
رئیس کل بانک مرکزی در زمینه اعتبارسنجی 
وام هــای خــرد، اظهارداشــت: در خصوص 
وام های خرد، وظیفه نظام بانکی تسهیل است، 
بنابراین دسترسی آسان مردم به شبکه بانکی 

ابلاغ شد.
وی ادامه داد: در بحث وثیقه ها، تسهیلاتی ایجاد 
کردیم و طیف متنوعی از وثایق را در نظر گرفتیم 
که حتی با قــرارداد لازم الاجرا شــود تا وام های 
خرد، بر اساس اعتبارسنجی که از مشتری انجام 

می شود، اعطاء شود.
صالح آبادی گفت: این انتظار از شــبکه بانکی 
وجــود دارد که تســهیلات خرد را بــا وثایق 
آســان به افراد با اعتبار مناســب اعطاء کند، 
همچنین دسترســی مردم را به شــبکه بانکی 
مثل امضای الکترونیک، ســفته الکترونیک و 
دسترســی های غیرحضوری که به طور کلی 
در شــبکه بانکی است، در دســتورالعمل های 
ابلاغی دیده شــده تا شــبکه بانکــی بتواند 
به طور عمومی و گســترده، ایــن کار را انجام 

دهند.
وی درباره بحث ضامن برای وام های خرد، افزود: 
در تبصره ۱۶ قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ آمده که 
با یک ضامن تســهیلات را پرداخت کنند؛ بر این 
اســاس یا وثایق دیگری یا حداکثر یک ضامن را 

می توانند دریافت کنند.
رئیس کل بانک مرکزی در زمینه محدوده رشــد 
ترازنامه بانک ها و معافیــات برخی بانک ها، ادامه 
داد: زمانی که معافیت ها راجع به نرخ تســعیر ارز 

اتفاق بیفتد، آن بانک معاف است.
وی اضافه کــرد: بانک هایــی کــه منابــع ارزی 
آنها از سوی مشــتریان اســت، معاف هستند و 
معافیت های دیگر هم وجود دارد که این ها به طور 

کامل در مقررات پیش بینی شده است.

صالح آبــادی تاکید کرد: اگر ایــن معافیت ها 
را کنار بگذاریم بعد از ایــن معافیت ها از ۱.۵ 
تا ۲.۵ درصــد اس، این ۱.۵ تــا ۲.۵ درصدها 
را ما به هر بانــک اعلام می کنیم و بر اســاس 
شــاخص اعتباری هر بانک و ریســکی که هر 
بانــک دارد و همچنین اعتبارســنجی که هر 
بانک نزد بانک مرکــزی دارد، به بانک ها اعلام 

خواهد شد.
وی اظهار داشــت:  وضعیت ناتــرازی بانک ها، بر 
اساس شــاخص آن به هر بانک اعلام می شود که 
بین ۱.۵ تا ۲.۵ درصد می تواند رشــد داشته باشد 
که بانک مرکزی این موضــوع را به صورت مرتب 
کنترل می کند و اگر بانکی ایــن قانون را رعایت 
نکند مشمول اضافه سپرده قانونی بین ۱۰ تا ۱۵ 

درصد می شود.
رئیــس کل بانــک مرکــزی افــزود: یکــی از 
شاخص های اثرگذار، توســعه ای یا تجاری بودن 
آن بانک است و بانک توســعه ای به طور عمده به 

سمت بالاتر از ۲ درصد حرکت می کنند.
وی گفت:  بانک هایی که وضعیت ناترازی شــان 
بیشتر و شاخص اعتبارســنجی پایین تر است، به 
ســمت ۱.۵ درصد و بانک هایی که وضعیت شان 
مناســب تر اســت به ســمت ۲.۵ درصد حرکت 

می کنند.

تقدیر از عملکرد بانک مسکن در نشست 
کمیسیون عمران مجلس

در نشســت کمیســیون عمران مجلس از عملکرد بانک مســکن در 
راستای تامین مالی طرح نهضت ملی مسکن تقدیر شد

به گزارش پایگاه خبری بانک مســکن- هیبنا ، نشســت کمیســیون 
عمران مجلس شورای اسلامی عصر امروز )ســه شنبه ۱۱ مردادماه( با 
حضور رستم قاســمی وزیر راه و شهرسازی، مسعود میرکاظمی معاون 
رییس جمهــور و رییس ســازمان برنامه و بودجه کشــور، محمدرضا 
رضایی رییس کمیســیون عمران مجلــس و دیگر نماینــدگان این 

کمیسیون و مدیران اقتصادی برگزار شد.
محمود شــایان مدیرعامل بانک مســکن نیز از جمله حاضران نشست 
این کمیســیون بود.در این جلســه وزیر راه و شهرســازی با اشاره به 
حضور ریاســت محترم جمهوری در این وزارتخانــه و پیگیری اجرای 
طرح نهضت ملی مســکن توسط آیت الله رییســی گفت: مساله اصلی 
اجرای این طرح پرداخت تســهیلات برای تولید مسکن است که از این 
میان برخی بانک ها به تعهداتشــان برای تخصیص ۲۰ درصد سالیانه 
تســهیلات خود به بخش مســکن عمل نکرده اند.قاســمی با تقدیر از 
عملکرد بانک مسکن برای تامین مالی طرح نهضت ملی مسکن گفت: 
بانک مسکن تنها بانکی اســت که به تمامی تکالیف خود در تامین مالی 
این طرح عمل کرده است.رییس کمیسیون عمران مجلس نیز با تشکر 
از اقدامات بانک مســکن برای تامین مالی این طــرح از دیگر بانک ها 

درخواست کرد تا به تکالیف خود در این راستا عمل کنند.
گفتنی است، در این نشست مقرر شــد در خصوص پرداخت تسهیلات 
بانک ها ذیل قانون جهش تولید مســکن در جلســه بعدی کمیسیون 
عمران مجلس، نشســت مشــابهی با حضور رییس کل بانک مرکزی و 

مدیران عامل بانک های اصلی برگزار شود.

 مردم با همراه بانک مهریران وام 
دریافت کنند

مدیرعامــل بانک قرض الحســنه مهــر ایران 
گفت: مردم می توانند با ســفته الکترونیکی از 
طریق اپلیکیشــن، وام دریافــت کنند. امکان 
توثیق سهام و ســهام عدالت نیز اجرایی شده 
و در گام هــای بعــدی گواهی های ســپرده ، 
صندوق های سرمایه گذاری و سایر دارایی های 
مردم وثیقه وام های قرض الحسنه آن ها خواهد 
شد.به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحسنه مهر ایران، دکتر »سید 
ســعید شمســی نژاد« مدیرعامل بانک در گفت وگو با شــبکه استانی 
مازندران گفت: در حال حاضر ســقف وام قرض الحسنه برای اشخاص 
حقیقی ۲۰۰ میلیون و برای اشخاص حقوقی ۵۰۰ میلیون تومان است.

وی افزود: وام قرض الحســنه حقوقی در جهت حمایت از شرکت های 
دانش بنیان و کسب وکارهای خرد در حال پرداخت است.

شمسی نژاد اعلام کرد: در یک ســال منتهی به پایان تیر ۱۴۰۱، بیش 
از ۳ میلیون فقره وام خرد به مبلغ ۷۵هزار میلیارد تومان از سوی بانک 

قرض الحسنه مهر ایران پرداخت شده است.
مدیرعامل بانک قرض الحســنه مهر ایــران ضمن تأکیــد بر حمایت 
این بانک از آسان شــدن شــرایط ازدواج جوانان، خبر داد: در ۴ ماهه 
ابتدایی سال ۱۴۰۱ بیش از ۱۲هزار فقره وام ازدواج و ۱۱هزار فقره وام 

فرزندآوری پرداخت شده است.
وی با اشاره به آسان شدن شرایط دریافت وام از بانک قرض الحسنه مهر 
ایران، گفت: مردم می توانند با ســفته الکترونیکی از طریق اپلیکیشن، 
وام دریافت کنند. امکان توثیق سهام و ســهام عدالت نیز اجرایی شده 
و در گام های بعدی گواهی های ســپرده ، صندوق های سرمایه گذاری 
و ســایر دارایی های مردم وثیقه وام های قرض الحسنه آن ها خواهد شد 

که مردم بدون مراجعه به شعب بانک بتوانند وام دریافت کنند.

عضو کمیسیون برنامه بودجه:
وم حمایت دولت از بانک توسعه تعاون لز

عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات مجلس شورای اسلامی 
گفت: قطعا دو بخش تعاونی و ســهامی می توانند کمک شایان توجهی 
به ورود ســرمایه های خرد به چرخه تولید داشــته باشند به این خاطر 
حمایت دولت از بانک توســعه تعاون و بخش تعاون بســیار مهم است 
تا بخشی از مشــکلات کشاورزان که مشــکل ارائه وثیقه برای دریافت 

تسهیلات بانکی دارند حل شود.
جعفر قادری عضو کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی و نماینده مردم شیراز در مجلس در مورد لزوم حمایت دولت از 
بانک توســعه تعاون و حمایت از اعطای وام به بخش تولید برای توسعه 
تولید و حمایت از تعاونی های تولید گفت: تعاونی ها، بخشی از ساختار 
اقتصادی کشور محسوب می شوند که برای رونق و رشد تولید، حمایت 
از آنها ضروری است. برای تحقق رشــد تولید تمرکز بر سیاستگذاری 
درســت در مورد شــرکت های ســهامی یا صندوق پروژه ها موضوع 
مهمی است، چرا که می توانند فرصت خوبی برای توسعه فعالیت های 

تولیدی در بخش تعاونی ایجاد کند.
وی در این باره افزود: هرچند حمایت از تعاونی ها باید مشــروط باشــد 
و نظارت بر این بخش باید به درســتی صورت بگیرد اما هنوز برای آنها 
محدودیت و مشــکل وجود دارد لذا نظارت بر عملکــرد تعاونی برای 

منتفع شدن تولید کننده و سرمایه گذار بسیار حائز اهمیت است.
قادری در ادامه خاطرنشان کرد: قطعا بخش تعاونی و سهامی می توانند 
کمک شــایان توجهی به وارد شدن ســرمایه های خرد به چرخه تولید 
باشند. به این خاطر حمایت دولت از بانک توسعه تعاون و بخش تعاون 
بسیار مهم است تا بخشی از مشکلات کشاورزان که مشکل ارائه وثیقه 
برای دریافت تســهیلات بانکی دارند حل شــود.این نماینده مجلس 
شورای اســلامی در این باره توضیح داد: مجلس شورای اسلامی تلاش 
می کند این مشــکل را ذیل قانون تامین تولید و زیرساخت ها حل کند 
تا برای حمایت از توســعه تولیــد در بخش تعاون بخصــوص تعاونی 

روستایی حمایت هایی به عنوان نهاده های تضمین شکل بگیرد.

بانک
کسب رتبه نخست در خدمات بانکی حضوری 

مایه افتخار ماست
 بانک پاســارگاد در نهمین جشــنواره برند محبوب مصرف کنندگان، 
ضمن کســب موفقیت در تمام بخش های نظرســنجی، رتبه نخست 

بانک محبوب را در گروه خدمات بانکداری حضوری از آن خود کرد.
به گزارش راحله شهرابی مدیر امور حوزه راهبری و روابط عمومی بانک 
پاســارگاد، این بانک با اتکا بر فرهنگ غنی پاسارگادی و توجه مستمر 
بر شناسایی و رفع نیاز مشــتریان نظام بانکی و با تکیه بر دانش جوانان 
کشــورمان، همواره در راستای کمک به توسعه کشــور در بخش های 
مختلف اقتصادی، تولیدی، آموزشــی و... اقدامــات ارزنده ای را انجام 
داده است. بانک پاسارگاد با گذر از شــعار حق با مشتری است و عینیت 
بخشیدن به باور مشــتری ذات بانک است توانســته در ارائه خدمات 
گسترده بانکی موفق عمل کند و رضایت و احترام به مشتریان را همواره 
سرلوحه کار خود قرار دهد. کسب رتبه نخست خدمات بانکی حضوری 
به انتخاب مردم عزیز کشورمان و مخاطبین محترم نظام بانکی، نشان 

از اعتماد و رضایت قلبی مشتریان از خدمات این بانک دارد.
جشــنواره برند محبوب مصرف کنندگان که هرســاله توسط انجمن 
حمایــت از مصرف کنندگان به صورت نظرســنجی عمومــی برگزار 
می گردد، در ســال جاری نیز طبق روال هشت ســال گذشته، انتخاب 
برند محبوب را به عهده مخاطبان و استفاده کنندگان کالاها و خدمات 
گذاشــت و بدین ترتیــب، مصرف کنندگان بر اســاس تجربه دریافت 
خدمات و اســتفاده از محصولات نســبت به درج نظرات خود در مورد 

نام های تجاری اقدام کردند.
در مراســم اختتامیه این جشــنواره که در تاریخ ۱۱امَرداد۱۴۰۱ در 
محل ســالن همایش های صداوســیما برگزار گردید، بانک پاسارگاد 
ضمن کســب رتبه اول در گروه های همراه بانک، بانکداری اینترنتی و 
اپلیکیشن های پرداخت )پی پاد(، در بخش خدمات بانکداری حضوری 

نیز موفق به کسب جایگاه محبوب ترین نام تجاری گردید.

جوایز جشنواره اصناف بانک تجارت هیجان 
انگیزتر شد

اســتقبال مشــتریان و اصناف از جشــنواره بزرگ بانک تجارت ویژه 
اصناف، تعداد جوایز کمک هزینه سفر هیجان انگیز این جشنواره را از ۳ 

به ۱۰ جایزه افزایش داد.
به گزارش روابط عمومی بانک تجارت، جشــنواره بزرگ بانک تجارت 
ویژه اصناف برای مشــتریان بخش اصناف و پرســنل بانک از ابتدای 
تیرماه تا پایان شــهریور ۱۴۰۱ با ۱۰ جایزه کمک هزینه سفر هیجان 
انگیز و هزاران جایزه ارزنده دیگر در سراســر کشــور در حال برگزاری 

است.
مشــتریان بخش اصناف برای شرکت در قرعه کشــی جایزه ویژه سفر 
هیجان انگیز باید ۱۰۰۰ امتیاز و برای ورود به قرعه کشــی سایر جوایز 

ارزنده این جشنواره حداقل ۲۰۰ امتیاز کسب کنند.
افتتاح حســاب ۱۰ امتیاز، داشــتن حداقل ۱۰ تراکنــش کارتخوان 
فروشگاهی در ماه ۲۰ امتیاز، انجام دست کم پنج تراکنش همراه بانک 
۲۰ امتیاز و ماهانه پنــج تراکنش اینترنت بانک ۱۰ امتیاز، مشــتریان 
دارای دســته چک ۳۰ امتیاز، هر یک میلیون ریال میانگین موجودی 
حســاب دو امتیاز و هر پنج میلیــون ریال تراکنش خریــد کارتخوان 

فروشگاهی یک امتیاز را برای مشتریان در بر خواهد داشت.
تمامی واحدهای صنفی فعال کشــور در گروه های تولیــد، توزیعی و 
خدمات و رسته های گوناگون آن ها که مشــتری بانک تجارت به شمار 
می روند می توانند بــا افزایش امتیاز از روش های فوق شــانس خود را 

برای بهره مندی از جوایز این جشنواره افزایش دهند.
مشــتریان بانک و همکاران می توانند برای اطــلاع از جزئیات طرح و 
کسب اطلاعات تکمیلی به پایگاه اینترنتی بانک تجارت مراجعه کرده 
و یا از طریق برقراری تماس با مرکز ارتباط مشــتریان بانک به شــماره 
۱۵۵۴ و مرکز ارتباط با مشــتریان ایران کیش به شماره ۱۶۸۸کسب 

اطلاع کنند.

تصویب صورت های مالی سال 1400 بانک پارسیان 
با رای مثبت سهامداران

مجمع عمومــی عادی بــه طور فــوق العاده 
بانک پارســیان برای بررســی عملکرد سال 
مالــی منتهــی بــه ۲۹ اســفند ۱۴۰۰ صبح 
روز پنج شــنبه،۱۳ مردادماه ســال جاری با 
حضور بیش از ۷۸ درصد ســهامداران برگزار 
و به صــورت آنلاین نیز از طریق ســایت بانک 
پخش شــد و صورت های مالی بانــک با رای 
اکثریت ســهامداران به تصویب رســید.در این مجمع، بر اساس مفاد 
اساسنامه و تایید سهامداران، هیات رئیســه با ترکیب آقایان مصطفی 
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شعبه

آگهی مناقصه عمومی
شهرداری باغستان در نظر دارد  فراخوان پروژه پیاده روسازی نصیرآباد را از طریق سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزارنماید.بدینوسیله از اشخاص حقوقی واجد شرایط )دارا بودن حداقل رتبه 5 در 
رشته ابنیه و راه وباند از سازمان مدیریت و برنامه ریزی(جهت شرکت درمناقصه دعوت بعمل می آید.

کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت وتحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد(به آدرسwww.setadiran.ir  انجام خواهد شد.

متقاضیان شرکت در فراخوان درصورت عدم عضویت درسامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی 
امضای الکترونیکی)به صورت برخط(برای کلیه صاحبان امضای مجاز و مهرسازمانی اقدام لازم را به 

عمل آورند.
شرح مناقصه:

1-مبلغ برآورد قرارداد تا سقف20/000/000/000ریال با کلیه کسورات قانونی و9% مالیات 
برارزش افزوده.

2- سپرده شرکت در مناقصه 1/000/000/000ریال که به صورت واریزنقدی وضمانت نامه 
معتبربانکی مورد پذیرش شهرداری باغستان می باشد.

اداری  وقت  پایان  تا  مورخ1401/05/26روزچهارشنبه  از  مناقصه  اسناد  خرید  3-مهلت 

مورخ1401/05/30 روزیکشنبه واسناد و مدارک از طریق مراجعه به سامانه تدارکات دولت به 
نشانی www.setadiran.ir   قابل دریافت می باشد.

4-قیمت اسناد مناقصه مبلغ1/500/000)یک میلیون و پانصد هزار ریال(می باشد که به حساب 
0105369696009 بانک ملی شعبه خادم آباد به صورت الکترونیک از طریق سامانه تدارکات 

الکترونیک دولت www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
5-مهلت تحویل پیشنهادات تا پایان وقت اداری مورخ1401/06/10 روزپنجشنبه ونحوه تحویل 

اسناد ازطریق بارگزاری درسامانه تدارکات الکترونیک دولت می باشد.
6-تاریخ تشکیل کمیسیون معاملات عمده وبازگشایی پاکت ها در تاریخ1401/06/12)روز شنبه(

7- مناقصه گران می بایست اصل فیش واریز نقدی وضمانت نامه شرکت در مناقصه را پیش ازپایان 
مهلت تحویل پیشنهادات به امور قراردادهای شهرداری باغستان تحویل نمایند.

8- هزینه چاپ دو نوبت آگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه می باشد.
آدرس:شهریار-باغستان-بلوارامام خمینی)ره(-بلوارولیعصر)عج(خیابان لاله دوم اصلی-شهرداری 

baghestan.ir:باغستان-امورقراردادها تلفن:65238006-021 سایت شهرداری
تاریخ انتشارنوبت اول:1401/05/19   تاریخ انتشارنوبت دوم:1401/05/26

 نوبت اول

محمدرضا شمسایی-سرپرست شهرداری باغستان

شهرداری باغستان
یزد-دره شــیری،خبرنگارخریدار -شهردار یزد با اشــاره به ضرورت کاهش تعداد 
کمیســیون های ماده 100 خواستار ارجاع پرونده های مناطق شهرداری یزد به صورت 

تصادفی به این کمیسیون ها شد.
ابوالقاسم محی الدینی در ابلاغی به معاون شهرسازی و معماری شهرداری، با اشاره به 
اینکه در حال حاضر برای پرونده های مناطق پنجگانه شــهرداری یزد، چهار کمیسیون 
بــدوی و چهار کمیســیون تجدید نظر وجــود دارد، اظهار کرد: برای متناسب ســازی 
پرونده ها در کمیســیون های مختلف و تسریع در امور، لازم است تمامی پرونده ها به 

صورت تصادفی به کمیسیون ها ارجاع شود.
شــهردار یزد با اشــاره به اینکه علاوه بر این پرونده های مورد اعتراض هم باید به 
صــورت تصادفی به هر یــک از کمیســیون های چهارگانه تجدید نظر ارجاع شــود، 
خاطرنشــان کرد: این موضوع تسریع در امور رسیدگی به پرونده ها و همچنین ایجاد 

تناسب میان پرونده ها را به دنبال دارد.
وی افزود: از ابتدای ســال آینده تعداد کمیســیون های ماده 100 به 5 مورد کاهش 
پیدا کرده و هماهنگی با دســتگاه های ذیربط برای معرفــی نماینده به گونه ای انجام 
می شود که بدون تفکیک کمیسیون بدوی و تجدید نظر، پرونده ها به صورت تصادفی 
بین کمیسیون ها و در مرحله تجدید نظر به استثنای کمیسیون صادر کننده رای، بین 

دیگر کمیسیون ها به صورت تصادفی توزیع شود.

محی الدینی تصریح کرد: همچنین لازم اســت به گونه ای برنامه ریزی و اقدام شود تا 
دبیران و نمایندگان شــهرداری با تسلط و فارغ از ملاحظات غیرمعمول گزارش دقیق، 
شفاف و مســئولانه خدمت اعضای کمیسیون ارائه داده تا آرا با سرعت و دقت کافی 
صادر و با اجرای به موقع و قاطعانه آرا، شــاهد بازدارندگی در تخلف های ساختمانی و 

ضابطه مند شدن بیشتر ساخت و سازها باشیم.

شهردار یزد: 
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